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IN THE SUPREME COULT OF SOUTH AFRICA.

(TRANGVAAL PROVINCIAL DIVISON).

BEFORE:}
The Honourable ir., Justice de Wet (Judge President),

In the matter ofs

THE STATE versus NELSON MANDELA AND OTHERS.

CHARGE: 2 Counts of Sabotage.
~ PLEA: ALL = Fot guilty.
For the Statet DR. YUTAR AND OTHERS.

For the Defence: MR, BERRANGE AND OTHERS,
5TH MAY, 1964.

EXTRACT OF EVIDENCE =

GOVAN ARCHIBALD NBIXI, declares under cath
EXAMINATION BY MR, FISCHER:

¥r. Lbeki you were born on the 8th of July,
1910, Ramekwe District of the Transkei?---That's correct.

And you were brought up by highly r;liginua
parentas?=-—=Highly religious parents.

In fairly well to do cirocumstepces?-—-Correct.

You had primary education there and then
you went to Boarding school for secondary education,
where you, I think won s bursary to Fort HaraTe— 10
That's correct.

It was the Bunge bursary?=--=Yes, it was
the Bunga bursary. |

You finally took a degree in arte?=-——Correct.

Which you completed in 19367===Correct.

I think later on you took a further degree
of some kind?P~--Yes, later on I did.

Was that in Economicg?———Yga,

Social Studies?-—=Yes, I was a Bachelor of
Economics and Social Studles.
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When you were at Boarding scheol and at Univer-
sity, where did you live during your holidays?——liost
of the time during holidays I lived in Johannesburg with
uy sister.

I think that's when you first came into con—
tact with urban life and urban poverty and hardship?
-==Yog, because during that time I also worked during
holidays to earn a living, end that's where my first...

when I first cawme into contact with the working people,

whose lot I shaied, 10
And hed your first experience of police raidp,

liquor raids, pass raids, etc,?==—=Yes, that was when I

first got to experience what the meaning of the passes

was to the African.
I don't want you to go into this - was 1t

an experience which produced any effect on youP===TYes,

in the sense that practically every week-end, I would

say, raids or practicelly daily raids for passes and

for liquor took place. Some police who closed the en=-

trances to the alleys behind the houses, while others 20

combed the backyards, beating up aelmost indiscriminately

the men who were found in the backyards, and arresting

those who were unable to produce passes. Then living

in a state of fear like this, resulted in one never

knowing a rest at week-ends, more particularly, after

a long week of hard work. It was during this time that

I realised as others had realised amongst the Africans

that if the African was to restore his respect at all,

and enjoy any measure of freedom, then he would have to

struggle hard to see that the pass laws were retrieved. 30
And in actual fact, your interest in politics

had started even before thet?---0h yes, my interest in

politice had started in fact, about the middle of 192C,
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while I was still a boy in Primary school.

And what organisation was i1t that steered
yollr first interest in politicgP==—=It was firstly the
African Rational Congrese. I remember at the time,

a certain Reverend iHr. Hthlongo took charge of an
Independant Methodist Church lilssion in my location,

and he used to stage fund raising concerts for the Afri-
can National Congress, and at these he also took ad-
vantage to explain what the African National Congress

stood for. 10

Then I think you also, a youth, took part
in wmeetinge of the I.C.U.?=—~Yes, a youth. It was not
80 much that I inlitlated the meetings or addressed the
meetings, but that I interpreted for my cousin.

He addressed the meetings?=-—Yes, he addressed
the meetings and I was the interpreter.

That was the Industrisl and Commercial
vWorkers' Union7=-——Correct.

| Which under Kadali, I think it eventually
had & wmemberahip of somethlihg like 200,0007=-=Yes, 20
it was under the leadersnip of EKadali, that I think
more than that, a quarter million.

Mr. Mbeki, I'm going to be a little per-
aonal, because I want 1.'; give his lordship some pic=
ture of your background, in order to be able to
argue what your attitude would be towards guerilla
warfare. I think you say you were brought up in a
etrongly religious atmosphere. Did you also meet or
attend meetinge addressed by Dr. AgoryP=-=—I did not
attend meetings addressed by Ur. iLgory, but rather I 30
read what Lr. Agory wrote, more particularly, after
his visit to South Africa in the early 1920's.

BY THE COURT 10 WITNESSS ODr. who was that?ee=Dr. Agory.
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Yes?=—0r sometimes referred to as Agory
of Africs my lord.
EXAUINATION BY MR, FISCHER {GDHTIHHEB]I

Where did he come from and what was his theme?
=—=Ur, Agory had originelly come from Viest Africa, btut
had acquired his education largely, and more particularly

his higher education, largely in America, and then during
his visit to South Africa, he stressed the need for the
Africans and Eurnpann; to work together. He said he
saw the interest of the Africans and the Zuropeans
as inextricably bound together, and in order %o illue-
trate this, he coined his fausus saying practically
every African boy he knew in the Secondary Schools,
you know Agory's biography words. Ve were almost every
one of us callaﬁ upon to read. He coined his famous
saying to the effect that if you wanted harmony on a
plano you must play on both the black snd the white
notesc

Was that in consonance with your religious
upbringing too?=——Vory much so, I would say, because I
had myself been brought up %o observe the term "do
unto others as you would that they do unto yﬂu":

And so0 it was with that background &n the
one hand that you, I think, believed that joint
councils, and that type of ipstitution might help to
solve the problems in South Africa?---Ch yes, very
much 80. Eﬁa influsnce of Dr. Agory on me brbughtﬁagzt
assertance of the fact that joint councils of Europeans
and Non-Europeans would serve a very useful purpose
in this country in order to harmonise the relations be—
tween the two races,

I want you to give just one illustration of
the lete twentles and the early thirties of that

30
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particular things I'm referring to the days of the
ﬂapr;naiun, when man& poor=-whites had to move from
farms,——Yes, during this period, that is the late
twenties and the early thirties, I personally witnessed
the great exodus of poor-whites from the farms, because
of the break-down of the agricultursl economy. Daily,
that is while I lived in the Transkel, I saw poor-whites
trudge the dusty roads of the Transkel and on numerous
occaasions one after aﬁuthﬂr, put up at my onw home,

They hardly had anything to wear and had nothing to

eats They shared what we offered them for food and 10
as well as shared shelter with us, but at the same

time there were numbers of African families, who for
singular reasons, were being thrown out of the fh:mm,
They were aleo in an extremely poor condition. Then

as I saw this thing there, I saw this grave problem

of poverty and which was crying out for a solution

and it was the poverty of black and white alike,

I think that may have been your firat ex-
perience of the possible, one possible line of thie
probtlem of poverty amongst both races. That was the 20
policy applied in the Transkel by the Government round=-
about that time?——I beg your pardon?

I say you saw, I think for the firat time,
dEn aspect of Government policy which endeavoured to
solve this situation in the Transkei, as far as the
whites were concerned?---Yes, What the Govermment did
at the time, i1t was at that time or about that time,
that the Govermment declared what it called "The Civi=
lised Labour Poliey", and this in fact, Ilﬂﬂ; that
certain types of work were set aside for Buropeans 30
and this resulted in Europeans taking over jobs which
had originally been done by Africans at very low

wargae indead.
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Did you see this Trenskeli?---=Yes, I saw
nulte a great deal of this in the Transkel too. Lore
particularly on the railways. Jobs that had normally
been undertaken by Africans. I mean the plck and shovel
type of Job on the railways that had originslly been
done by the Africens, were taken over by the Europeans
and upgraded accordingly.

ocess

And I think that actually this/went on during
one of the worst drought years in the Transkei?=-——Ygs, I
remember round-about 1932 was one of the worst droughts 10
in the Transkei.

And waa that a somewhat frightening experience
for yout=—=Yen,

low at that stage did you see this other
side of the picture? As far as the Transkei was con=
cerneds..as far as the Industrial centres were concer=
ned, was there at that stage too, a development of
unregt?-——Yes, there was a certainly developing unreast,
more particularly in the urban areas about that time.

The African National Congresa in the late twenties 20
and the early thirties, was campaigning against the

pass laws and about the same time the I.C.U. was
campaigning for higher wages for Africans, and what

was etriking to me at the time, was the manner in which

the Government faced up to a situation like that. In-
stead of sitting down to negotiate with the leaders of
these organisations, it seemed to adopt the attitude

that they had no business to complain at alll And

£inally there were disturbances in places like BEloeme=
fontein and Uurban, which resulted in scme shootings. 30
I remember one of the men shot at the time, was one

of the early heroes of the Lovement for National Li-
beration was Johannes Nkosi. That was 1930.
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Who was killed in Durban?=-=He died as

a result of the shooting.

Kow let's Just goto your personal history.
What did you do after that? When you had finished at
Fort Hare, what had you always intended to doT==- While
I was at Fort Hare I had always felt I owed something
to the persons of the Transkel who had made it possible
for me to receive my education.

In other words, the Bunga Scholarship, was
8 scholarship from the taxes o0f thee..7=—It was a
scholarship from the taxes contributed by the parents
of the Transkei.

And so you wished to devote your life to
them?P=—==I had elways wished to go back to do some work
amongst the parents of the Transkei.

In faety, I think when you had gqualified you
were unable to obtain a teaching post in the Transkei?
--=168, I did meke several applications to Secondary
and High Schools in the Transkei, but I was unable to
get a teaching post.

S0 you started teaching first at the Laurem
High School/3econdary School in Jurban?=—=Correct.

And then at the well-known institutional,
Adam's CollegeT==-=Yes.

I think it was there you started writing a

series of articles for the New South African Outlook T

Yes, 1t was during that period.

That was a Journal published at that stage?
=—1lhat was a Journal thaot was published in Durban,
about that time,

And that was finally published in the form
of & booklet called "The Transkei in the laking"7w==Yos.

Now eventually, in 1938, you found nﬁtaauhina

10

30
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post in the Transkei, at Clerkbury Training School,
and I think that was where you Lrought out the book=
let?=—=Yes, 1t was during the latter part of 1938,
that I accepted an offer to teach at the training
school at Clerkbury.

What happened to your appointment there kir.
libeki Pe—=iigll, shortly after the booklet came out, I
was served with a notice and dismissed from my teaching
poat.

Was that because of the viewa expressed by
you in the bookletP-—=Icz, I would say because of the
views I expressed in the booklet and also my political
adtivities generally after school hours amongst the
people.

Now I think you then sterted a small ahnp-
in order to try and get enough to live byP=—Yes,

And in order to give you time to undertske
political activities?=——Yes, I did.

I just want briefly to refer to some of the
organisations which you brought into being and which
you helped to run. I think first of all, you became
Jecretary of the Trangkei HRegistered Voter's Associge
tion?===Yes, that was the early forties. I think
1941 when I was elected Secretary of the Transkel
“African Voter's Association.

Ané that was an organisation which was en-
deavouring to save the remnants of the franchise?=—
Yea, it was amongst the other things which this crgae
nisations set out to achieve. It was to restore the
African to the comaon roads from which they had been
removed in 1936, when the Native Representation Act
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was passed, and to retain what there was still left
of the African franchise, as well as to strive to have
the franchise oxpended to the Africans in the other
Provinces. These were some of the objects of the orga=-
nisation,

was that an organisation which made represen—
totions to the Government?-—-Yes, time and again it made
representations to the Government and also used what chan-
nels there were available for putting such demands across,
and that is channels such as Bunga, or what was known 10
as the Dunga Lahle, but it's corredt name is the United

Transkeian Territories General Council, and Advisory

soard to other bodies llke that,
That was a body with advisory powers?——-—Yes,
the pre=decessor of the Transkei Territorial Authorities.
Jell, tnen I think you were responsivle a
year or two later for establishih; what was called the
Transkel Organised Dodieg?=——Yes, the Tranckel Organised
Sodies I helped to found., That was 1943 I think 1t was.
And that too, was a federation of a nuwmber of 20
bodieaT=——Yea,.
Including such diverse orgapisations as
Womwen's Organisations?=-=Yes, there were included in this
{ederation all sorts of organisations that were in exlis-
tence then. As women's Organisations, Chief's Associe~
tions, Peapant)Farmers Associations, Trade ﬁniﬁn.
There was one Trade Union in the Transkel at Umtata, and
Teacher's Assoclations and so on.
ind the objeet of this orgesnisation which was
founded, was what?=—=The object of the organisation was 30
to create a united front of the peasantry and other
sections of the African population in the Transkeil,

ag well ag to highlight the problems of the peasantrys
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llore particularly, as they presented a large problem of
1andiEHﬁneaa.

Cf londlessnesg?=——Yes,

I'11 deal with a 1little later Lr. Mbeki,
Again.,.Oh, was a charter drawn up? By this organisa=
tionP===feg, the Lirot Conference of the Trangkel Urge-
nised Bodles drew up a charter of demand which was pre=-
sented to the Chief Native Commisaioner, with a request
that he should pass it on to the Govermment.

You've had & falr smount of experience in ma= 10
king representationaf=—=Yes, I have.

I think, in fact, from 1943 on for four years,
you were a member of the Bungaf=~-Yes, froa 1943..for
four years as from 1943, I was elected into the Bungs,
and I was a nember both of the Gifted Council, as wail
as of the General Council,

And there ggain, did you move resclutions,
and go oun deputations?--—During all those years, I sube
mitted motions as well as other members of the Bunga
did, and these were to be in {urn, submitted tc the 20

Government, but you know the stock reply that one gets
from the Government on such matters, either that the
time was not ripe or you were reminded what the Govern=
_ment Folicy was.
AT THIC STAGE THE COURT ADJOURNZS URTIL

10 A.il, ON THEL 6TH LAY, 1964,
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ON_RESUMING OF TIE 6TH WAY, 1964:

GOVAN ARCHIBALD MBEKI, still under oath
SXAITNATION BY MW, FISCHER (CONTINUED):

lr. Hbekl we were dealing with the ... your
position on the Bunza when we adjourned, and...yesterday
afternoon., I think you went on enumerable delegations
from that organisation as wellP=—=Yaa,

In line with what always had been the tradi-
tion. Mr, libeki, when did you join the Africen Katlonal
Congressf===I Jjoined the African National Congcress in
1935,

And I think you've been a member ever aince?
-—=I've baen.

Wnat positions have you occupied theref=——I've
been a member of the National Ixecutive as well as the
National Speaker, that is the National Chairman at
National Conferences.

“hen did you become,..do you remember when
you became a member of the Netional Exeecutive?—=In
1956, I think it was.

Tell now to return for a moment to the Transkei,

I think you eventually had to abandon your schop there?
~—=Yes, I did.

As 1t was no longer able to keep you and your
Pamily?-—No, it cowldrn't.

o you gbandoned that in 19497-—-Yes.

“Phen I think you obtained a teaching posi-
tionP——=Yes, thereafter I agein went back to the teaching
profession., That is as from the latter half of 1953,

and I taught at the Secondary School at Ladyemith, in 30

Northern Natal,
I think there again you were politically
active?——=Yes, I continued to be politically active.

10

20
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I think you took a considerable part in the
orzanisation of the Congress of the People?=—Tasg.

Hid{iﬁiz a result on your euployment?=--I was
dismissed from wy position as a teacher again in 1955.

By tnat time were you Leing watched by the
wpecial Dranchf=--The Special Lranch had started watching
ue as early as the early forties, and while I was teaching
el Ladyswith, they used to pull me out of the class room
for interrogation.

~ag that the sort of thing that led to your 10
dismissel T==-l should think so0, yes.

Now ilr,. ilbeki, I'm going to deal at & some
what later stage with come ;f tiie chief grievances and
objectives of the African pcople. Just while we're dea=
ling with your personal history, dld you make ani special,
any swall surveys In the Transiei when you lived there?
—-==Yogy I dide. One survey I conducted some time in the
forties, I made a survey of o saumple of about 25 fauilies,
around the little shop I ran.

I think you were examining the death rate of
children under 57=-=Yes, it was in mny opinion most 20
apalling, because of the sample group of 25 families,
that I started, I found tiaat two=thirds of the children
between the ages of 1 and 5 haod died, largely as a re-
sult of gastor interitis.

TegT===jilthough I wouldn't like to claim my
lord that this was a highly scientific survey, but I
think 1t did point to somo conclusion, that one of the
riﬂnﬁf?kfﬂﬁﬂﬁf;ﬁﬁ in the world should produce disease
and ..Lf”n-llhzich 23 I found amongoct those people.

Just one last matter, I think another task 30
wihich you tackled in the fPrenskel in your years there,
had something to do with Farrers' Co-operatives?=-==Yas,

T waa ranarallv drnitaraatrad 37 +Fha Meaammavadd s 16 svr dm s d



~13= AUCUSED K0. 4,

when I got to the Transkel I found that a beginning had
baen.ﬁmde to establish [armers' Co-operatives, and I
becamne interceted In this ﬁFﬂEif and also attempted to
help them 1o establish Consumers' Co-operatives, not
succepufully, but about the aamﬂﬁtima I also wrote a
vooklet, 1t was an essay on Co-operatives, in which I
dealt with various aspecisc ¢l the Co=pperative liovement.

Thisg was fors..7==={ith special refercnce to
the Transkei. |

This was called "Let's do it togethor" T 10
It was culled "Let!s do it together" yes.

Iniended to guide the peopls to run Co=-
operatives?—--—Taa,.

Now after your dismissal in 1955, I think you
went from there to Port Ilizabeth?=-—=Yaoa, |

And you becausie the Dranch Hanager of the
weal Printing and [ublishing Company, and the Tditor
Tor that areal-=-0f Hew Age.

~nd subscquontly you occupied the same poaition
Yor SparkTe-—-Yea, 20

And I think you remanined in Port Elizabeth
until Noveuber 19627——=Yes, 1 remained in PeZ., until
the end of November 1962,

Yhen the Jupression of Communism Act was
papsed, were you naued as a Communist?=—=I was naned as
a Communist, yos.

Had you ever been a member of the Coummunizt
Party up to that stage?=—=lio, I had never been, but after
the passing of the Suppression of Couwunism Act, I

received a letter from the liguidator in which he called 30
upon me to show ressons if any, why I should not be
placed on the 1lil.t of Coumuniste, then shortly after

ny name appeared on the list of Communists.



And there it rewnined. Now at a later stage,
did you jein the illegael Codnunist Partyf=—Yes, at a
very much later stage, I did Jﬁin the 1llegal Comnunist
party.
And of course, frowm what you've aaid, it 1a
¢lear that you didn't accast the hanniné of the African
N5, I couldn't as alle I didn't,

lictional Congrosst
Had you zood rgeasons fﬂr that?===Yeg, tﬁa
Hfriecan National Gungfﬂuﬂ, lad for a number of decades
been the vanguard of the struzzle of the African people 10
{or National liberrticn, and it was something which I
Juist coulda't cecepty, thet at the time thousands of
people 1ﬂnkﬁd up te the African hHational Concress to
lead them in the strugele arainst the laws which were
tareatening practicelly every right that the African
bed enjoyed Lefore. 48 I say I Just could not sccept
the fact that the CGovernmoent should destroy the Alrican
hational Congress. I thorefore, continued to be a
inaaber of the Africon Petlonal Congress, undcr condie
tions of illegality. 20
Mow lre. kbeki, I want you in e fow momonts,
to ceal with the decision of the African Wational Cone
Erogs to go over to allow it's wewbers %o g0 over to
the policy of subotage. Ibu'knuw of the formation of
the the organisstion known as Uskonto Ve 3ilzwe?=—=Yaa,
L dide ‘
q::.;rid, you disapprove of the decision of the
African Netional Congroess to allow that formation?=—
ftoy I dicn't,
Bo you coasider that it was justifigdPe~= 30
Tes, perfectly Jjuatified.

ire. ilbeki, was it a mothod in which somothing
to the attention
might be brought of the white penple of this countryPe—
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Yoy, 1t was o nethod bthat sould sbock the waibe clec=
t-ira"‘.ﬁu ints the rendianticn of the faot that Africans
were saffesins a lot of hoardsiips. I would say bafore
19504uus

YTes, Just belore we go on, you see I want to
Just put bLefore you and his loriship, =some of the probleus
vhleh heve arlsen ao a result of the ovidence civen hors,
You know it's been sujgested Ly the State, I don't know
wihether it*; cuntﬂineﬁ, that the hardships of thé African
peopls w&r; imaginary. It's been susgestod that you be= 10
Long to the Cowaundst Pnrt; or the A.H.E. as agltators.
It's also beecn nuggested that in 1963, fhl view you
tu;k Was that bthere was no chance of any change in the
situnticen, oxeopl Ly force of aras. You see it's against
that Lackground, that I want you to go back to igﬁﬁ, and
1f you can, explain to his lordanip how, on a previous
occusion talnsa hyd veon chanzed. In other words, was
vidre 4 basis [rr your voldefPe—-It iz not correct to
say that the sljuation in South Africa has reached a
ctaze where it dennet Le changed, except by resorting 20
to armed force, Lo a military struggle. %e sec already
thet there 1s a growing musber of Iurcpeans both
arrikoens and krdish opeaking who heve come to roalise
that thoy should regard us, the Alricans, and treat us
as ordinary respensible adult human beings, but ... that
thay are entltled to the enjoyment of political rights.
lofore 195ﬁjmy lord, cxzcept for one veice in thoe wilder—
nags here ond there swonzet the churchmen, there wae only
Gie group amongst Iuropenns that realised this fact,
eril that wae larxiste, or Socimlists or peopls who were 30
80 inclined, but I don't think 1t to be correet to day
to day that tho position is as 1t was befors 1750, As
I have indicatod, changes have beoen taking place. We have
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geen for lngtance, how efter the Jeflance ﬂsm;aifp,
politieal narties such mo the Libersl Periy were eo=
tablishked, and how the Congraoss of Denocrats was ep-

tablished, and that out of *he strength thet the African’
iaticnael Cvongrese dealed up wuring the Jefiance Campaign,

political partivs such as the VYrogressive Party were alao
worn, aml the juestion is unow do these changes come about?

4o you comsider the Jefiance Campaign played
& rol3 in this?=-—Yes, I do. The Jefiance Campaign played
g very important role in oringing about these changes. 10
in fact, my view ol it is that history will yet record
thaf the Jefianuve Coupuny wmaried the baginning of a
noew direction in the relationships between black and
witdte in this country. <Lhen I was remarking about the
comwing a&vout of this cnange. A change which may not
be perceptable perhaps vo thope people who do not take
suiriclent trouble to study closely and seriously South
Africa's problem of progress. The adjustment of rela=-
tions aatwaﬂn surgpeans and Arricans, out we, in the
Alrican National Congress, wio are vitally concerned 20
avout thiz watch this political developaent with great
Cares LLCOUuBE Toey mean ever s0 wuch to us, to our
pecple and the people of Lputh Africa.

kay 1 interrupt you, in your languagza, 1
wean in the language of ths Congress dovemant, would

militant

you describe. the Jefiance Campaign as merided Or non-
militemt ¥
sersiet -—It's a militant action my loxrd., Ine De—
fiance iﬂmpaign-ia a militanty action,

And do you think that it did bring to the

notice of Luropeans what the grievances of Africans 30 '

weraf=—I think it did so very, very succeasfully indeed.
You were in the thick of it I think in the

wastern Province?~--Yes, although I didn't go to gaol.
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And In oola sbocl 0,000 Gid go t0 saclVe--Yas,
alioletior 8,500 velunteers went to gmol. They secrie
FPiead thelir livellnood, ledt thoir fonilies bendnd,
theyr sarved varying perlods of inprisonment and I think
it would take o very Uold man indeode..

Low T want you iur. Hbelly I'm scrvy, a2 very
old men Iadcef=-=To Forgel or ic isubd the re=lity
of the grievances ol such people, I mesn geol is not
a holidey. lichedy would normally go into gasol, unlesa
e was perlictly convinced that there was fundaumentel 10
Le pad o Tizht for and wilow himself to go to gacl,

welly aow vith his lordship's permlscion, I

viant you o deel very briefly with the grieovances now

of the African people, which you think can be brougut to

the atiteniion of the while people LY weans of the sabotaze
crsanigation?e—=I think to refer my lord ouly to the

waliont features of tlus protest it may Le necessary to

give a6 brierl backgrounus of events that cauwe before

this period. %The attitude of the whites in South Africa,
hes been expressed I think very cloarly by three or four 20
ol tho Prige hindsterse I would like o refer in pussing

to an stiitude wihich was uanifested for instance, in a
speacn taad wenl, Zuutz wade in uxlord, at the Oxford
Jniversity, relerring t¢ the wanner in which the Africens
Bad telorated hardshipe without cowplaining, I still
reccuber the plhcase he used, lo said Aricans had alter
nine(?) patience, and then leber as I say, the attitude

of the whiteas was expresced LY avae of the Linisters,

tharee other ..iniaters later, who also had something to

say avout thise DTabling the liative Bills vefore Parlia~ 10
w.nt in 1335, conl. Hertzog seid to Justify his action,
"Self=preservation is the lirst law of nature®. 7he

weaning of this within it'a contvext was clear. e
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mepn® that the boath Afidioon Coveniwenid would protect
th2 Interents of the whites at #he expense of the Africans,
han ahout the gace tlee s denufotien of Africnn leaders
viag aent to £0 end wrpe Genl. ilertzog and his Govornment
w coptinue {3 retaln the African votere on tha couwson
role, and Jenl, ldortzoz scnt thex bLack with the patros
niging adviee thot helf a loaf was Dbeiter than nc breoed.
Then this policy, at different times have gone under dif-
forert nomes. “e've had segregation, followed by trustee—
ehip end ther trusteeahlp followed by baasgsken and baad~
okon followed Ly apertheid, and apartheid by separative 10
lawa,.

wkat do yow sey has the poliey 1tself changed,
apart from this nonef-—lo, apart I{rom that, the leonard
has not chonged it's coleurs at all,. Apart fiom the
nage wy lord, the %uaiticn was very cleerly expressed,
I think by the lete Priuc linister J.%. 3trdijdom when
Lo sald "hia oitman oot cityd baass wees", and subsequently
and I think only rceent Iy, sbout a week ;r two ago, the
preaont Priuzc Minicter, also endorsed this point of view.

Wow lir. lbexl we nust not detuln the Tourt too 20
longe DHow I :dizress for 2 moment to ask you this - has
any one of +the last three Tvime liinioters, including the
presest Prige Ninicster, ever wat any leading membars
oL the Africen Uational Congressg?=--~Not one of them. At
leacst in that resvect, as wuch as 1 Affered from the
policies oFf CTenl. lertzor, I think et lesst in thot re-
srect, hie did condescend t9 meet African leadera.

If'ow lcot's pass on to deal with soma of the
vrineipal uatters ;buut wialch you complain. You don't
hove to deal with the lsaws, bacause the laws are a 30
matter walcn we can find in the statute books, if it's

negessnry Ior arzument, what I'd like you to deal with
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bricily is jusi the resildise=--iy lord, 1f tie Couit

woule Lead au wlnd Low Lo, The pericd Guring widehl

the luws ol acrlvas Sighus das coniliued, I hope the

Court will approciaie now auazingly reatreined the Alricans
ave been in their selection of politiesl mneihods of

atruggle, and are still zo restroained. I woulid even

aud luet I duwot ¥ any othes raciol srovp in Sauvth

airica wioulu iwve Lecn 2o patiert oo toe AMricans heve

batlhe Wien uvnion ﬁﬂﬂliﬂxﬂﬁﬂ, the South Afriea Aect did

not extend thc Irwicidse »ight to the Alrdesns in the 10

hortuern Frovincows, 2ot is Yhe franchine rights

wiidch the Africang had enjoyedy as I indiecated, Jor I

thdnk then a period of 33 years. That is iz 1916, for

a period of 43 youro. If anything, the Jouth Africe

het, lald tae Adricun voters, ze I dndicated, open to

a vhreat of dis=Iraachizenent,

DU 0B OCURY: Aren't we guing too far? (Court and

Lpre fischer tulilug at the sase time),

EXAJIRATION oY iii. STUCHER (CONDINUED):

T, I tioink we'll then come to more modern
timess That threzt wes la%unt in the Zouth Africa Act, 20
and the votse waa thea »ulaed dn 1935, a Aifforant kind
o representallion? And then finadly it wes abolished
in 1050444 P===It wag Jinally =dolished in the 1250's,
Mnicr tone avollplicent of Netive Huprescnintion iﬂt:

Foew then in it's piace was instituted the
Lentu Autnoritles ActVe-=locg, in it'sy place wes instituted
tho dantu Aathorities Act whizh in fha words o the then
wilnister of Hative /ffairs, was intended to prevent the
Alricans froi Ledng re=orientated and chonged over to
tastern mothods of adwministration. 3Such & policy, the 30
l.indster said would have led to more and wore demands
Ly Afzicans for equallity with Durppewns, vhich weuld

P“E'vﬁ rﬂﬂﬁl"ﬁuﬂ iﬂ 'thﬂ ﬂﬁm"“'ﬂqﬂ‘ AW Al Thuasasa s = oo 88 -0
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Tou see lire ibeld, what I would like to get
iz do you and the AN.C. vivw the 3antu Authorities Act
as a method of givins you political righte , or do you
viow 1t in some other wayF=—-=I%t was not at all, if any-
thing, the Tantu Authoritles iAct, in the words of the
Hinister of lative Affairg himgelf, He gaid, referring
t% the reespsons why it was nocessary tc peoce the fantu
futhorities Act, that it iz the only key to the preven-—
tion of Africans uaﬂfing te enjoy political righte on
an equal bagis with the Africans, lies in the acceptancae
by the Turopeanz of the type ol systen se a apringboard
Lrom which Africons nay ride.

In other words lir. Ubeki, you rezard the Bantu
Mithorities ict as giving the Africans a modern system
of Governuent or not?P=---It iz no modern gystem of Govern—
went at 2ll. It is not correcet to say so. The Dantu
fAuthorities iet, and the institution of thet act, set
up under the Jantu Authorities Azt are in fact, intended
to serve as 2 rubber stamp for Governuent policy, The
Govornment is making uase of ....

Yow, now do you think the Bantu Authorities
Act will tersinnte tho tribal systenP=—==It 7ill not ter=-
minate the Tribal system it wants to entrance it.

Is that the policy which has bean tried else-
where with suzcess or without succeag?---=Yes, the Govern—
went in that respect iz trying to revive indirest rule,
which was tried by Dritish Telonlal Goverrments in Zast
Colonies in Africa, and thiz was abandoned by the Dritish
covarmment, because it just wouldn't work.

‘md 1o that what you feel about the Dontu Al
thorities aystem of Govermment?=-~~That's correct,

Mow iir. ibekl, talking about the methods of

protest, since thils Govermment has veen in power, What

10
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hos happened to the righta of iAfricans to hold meetings
or demonstrations or processions, dJust briefly in dif=
Tferent parts of the country?=--—=In the reserves since ths
early fifties, meetings ha¥e been banned except those
that hed e approval of the Native Commissioner, In an
area like the Transkei, Proclemation 400 which was passed
about four years ago to meet = specific situation, has
become a permanent feature of the administration. In the
urban areas it's virtuelly impossible to find a place
where to hold ﬁoliticnl meetings for africans, 10

And what has happened for instance to Chiels
or Headmen who do not approve of Government polioyP——
Uhiefs or Headmen who do not approve of Government polie=
cies have either-iﬂz:::auai deposed or banished, I think
aince the Hutionalist Party camc into power in 1948,
no less than 132 Chiefs have been banished to different
areas, where their language was not spoken and wiere they
couldn't make a livéne,

Now itr. hiveki, you talked about meetings being
essabout you being unable to find places in urben areas 20
for holdinz meoetings. Are meetings interfered vi¥h,
even if they can be held, are they interfered with by
special notices, or by the police?=—I was referring spe—
cifically tc the towvmships, but cven when meetings are
Beld outside the townships, that is in towns, or in that
part of town which is called the white ares, even when
meetings are held in those areas, they are usually either
interfered with by the Upoeciel Uranch, or ithey are
banned befure they take place.

Loes the same apply to Irade Unicns as well 30
asa the African lationel Congresz?=——0h yes, the meetings
of Trade Unions I have myoself wlticssed instances where

even meetinss of Trade Unions have been broken up by
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the Specinml ‘roncia,.
) Mow ore Uiski, I would like yom Just to say

¢ne o twe wards shbout mnother aspact of the saue problem,
end that is Tmnﬁu Zaucaticne. J¢ you conaslder that has
advenced the . fricen people while it hes been in force?
=-==llp. The Afrlean people c¢pposed Juntu educatlon ss
from the soment indiecations were thoere that the Govern-
ment was godn; to proceod with this legislation. They
saw in 2ontu oducation =znd attenpt or the pait of the
Government o indoctrinats the Alrican child in tae 10
clans roon,

nve yow geon il in operaticn al close guarters?
===T hnve weoie a fair study of it.

doogow taink tust it i desigaed or can help
te fit the puplls for codorn Industrial ci?iliaatian?;-—
Aather tie contrary, but it is designed %o zet the African
ciiild to upset in the classrocm a position of an inferior
atatus in Zeeciety. That's whed L1 is intended foure

Tolly now I wént you pragectly to give just
one oot of Tisures to show whether that statement is 20
borne out., "e'll do tiet in a weomomnt, but in the aeans
while jyou ugy %hat your view iz that this is the rear
chject of the ActP——=lc¢ huve the sfateuent made Uy the
kinlzster of Fative Affaire esnd the present Vrime Hinlster
aimself, where he gaid if African education wes 4o Le
effected at 1l 1t wust confoim to the policlies of the
country. T don't think {:sre could ve anything clearer
to indicate wha% the intentions of the Uovermment were
about Pantu education,

kire mbekiy, you have Jjuct one aet of figures 30
with regard to the setriculation exauinations, what has
happenad to thew since this syesten of sducation was

intreduced?===3ince Jentu olucation was intiroduced, the
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standards have not Leen rising at all. In 1953, for

instence, of the students who sat, that is African ctudents

wio sat for the watric exauirnetion 47% passed, and in
1560, less than 185 passed matric, aﬂﬁ the position is
that oven if the t}pa anthology, we have reached a stage
wihere about 30% of the students adwitted have not matri-
culuted at all;

Is that because there are simgyy not enough
vatriculanief=-~Ticre are just not ehbough. I think in
the laet two years they have not been able to produce
bore than 500 odd matriculants amonzst the Africans,

Those figures then tend to bear out what you
S0y T===Yeg, _

Incidentally tnose two figures regarding the

10

procepitive cost of educating children?=--Yes, the Joverne

lient aspends for instance on every Luropean child, I'm
quoting from 1962 my lord. Cn every Zuropean child the
Govermuent spende jil63, wherens the expenditure on an
‘frican child was R13~04, and we may also note that

24 Africen children have to be satisfied with one tea-
cher, wiheress ir the case of luropeans, 24 children

have a teacner to themselves. 4nd if we were tc take

into consideration the fact that in the Primary schoola,
there's a double shift, then we would realise that 1t is
Mot just 54 pupils to a tuacher, it is in fact, 100 odd

rupils to a teacher, because the seme teaclier has to

teach in the first shift, os well me in the second shift,

iow lir. kbeki, are these the sort of grie-
vences whiech you believe you can zet Zuropesns to under—
stendPe—=Yes, we Lelleve if Buropeails realised what was
telking place they would be in a position to understand,
and probably even to move for a change of policy on the
part of the Govermaent,

20

30
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Fow let's Just turnm briefly to economic matiers.
I don't think you ﬁeeﬂ nention the 1913 land act, his
lur&aﬁip knows the effects of that, and also the effect
¢l the 1936 Act, Tirst of which created the reserves énd
the aecond of wiadch created the scheduled release areas,
i just want you to mention what the Tomlinson Commaigsion
gaid about the additional sreas released under the 1936
act? Did that in fact, cure the land shortage? Or help
to woeliorate?=-=I1 alin't, although on the surface it
would appesr that it should have done a0, but in fact,
it dian't, because as the Tomlinson Commission report 10
showa, fh&t is in 1955 when tlhe report came out, 924
of the land that had clready been acquired, that iﬂlﬁver
T million morgen which the Govermwsent had promiused to
Lay, 92% of that was situated in the Northern and “estern
Transvaal, whersas only 8 of that was situated in
Jatel, the lranskel and fthe Siskei, and the Siskel being
one oI tlhose areas wiece the populetion density is at
2t's highest, snd the 92% that was allocated to the
sivethern and Yestern Yransvaal, you will find that in
facty it only served to accounpdate people who had been 20
thrown out oi what are callied white spots, so that 1t
was not a release at all.

fow again ire kbeki, bear in mind we're Just
Tomtlining this. I think you have & figure for fha average
incoe of the peasant in the Transkel, =nd his average
allotuents "Is tnat also irom the Tomlinson reportTee
Thie 1a alge Ifroa the Tomlinson reports, The Tomlinson
report says on the average a peasant has 3.6 morgen of
lundy and that th: estinmated incowe fPFom 3.6 morgen would
be #53=-00 for a family of six consisting of husband, 30
wile @id Tour children.

They take the average family of six, and the

average income from that was R58., And does the (- LoD
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give what i.v considors the average income is which is
raquired to keep a fanlly?=--~It does give an eatimate of
wiet 1t regards ao the average income that wonld be re=
quired to kecp this Tanily &live in the reserves, and it
gives 1t as 1120 per annudie |

Of course, in drousht years would the average
be schieved, the average of [587===In drought ycars it'se
0ot achievel at 8lly, and I think the (?) Survey shows ’
wihiell was conducted by Professor Houten, on the average
it heppens in aresas like the Ciskel that the reasants
de not even reap as uuch as the weight of the sced that
they put into the scil.

How passing on from that, thore is the ...yon
nuve got the Tlgurs thore for ths tax which a mele in
tho Transkei Las tc pay. I don't went to go through
tie devalls, tut in tho :ynci&l.taxaa which he has to
payy he has upon that so-called average income to dis-
uree about 1A0=-00 pur annuaf---=Yes, about X0 they have
cot to puy in taxes, whether ke hus received an incone
or nole

Juust broadly speaking, what was the Tomlinson
vouitlzgion's view as to ihe systen in the reservenTe—
vie Tindings of the Youdlinson Comwission was that with
tiily average incowe and toc failurc ever to reach it,
&hie nead oi the fewmlly and possibly some other menbers
ci the Tamily woulu Le regquired to go out and seek work
outwide emd then it went further to gay the present sys-—
tem has Tailed to give sustoinance to Africans in the ...

Now [lr, kbeki, the policy which the tomlinson
Commission luld down, wug;coled su baing the proper
poliey, was greatly to raduce the numzer of people
in the reweives? Auu to spend a considerable amount

of money on the reserveg?~——Yas.

10

20
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droadly spenkingP=-——Yeos.

fiow 1z that in factesshas that happenasd since
il Tomlingon Coauniscion rozort?e—-No, it hasn'te The
foulinzon Couwission recommsnded auonszat atharvthinga,
that the populriion of the roserves should be lessened
by almo:zt balf, It recomusnded that large sums of woney
should be set zside for the movenent of thoe soild. It
recocsended thut a certain measure of industrialisation
snould e voupled with thésese

pat IT'a getting at, that was industrialisation 10
to glve an ﬂcunnmic atandard of living to the peouple g
waining in toe reservesg, uut what has in fact, happened
in regard to endorsencnto out from the urban areasg?——
fne Goverma.ny nas dong nprecisely the reverce. Instead
oy reducing the populuvion of the reserves it throwe
ot Adrlecns from the urban csrecs inte taoe reserveal

Fow I will laver get you to give a firat;

aeetings

lend deseripiicn to hls lorduskip, of/which you held
ilear Sape Tovn in the bush amongst people who had been
endaorsed out in tals feshion, but for the moment the 20
point you ocre making is thot the roverse policy from
thet o the Tomlinson Ceumumizsion hizs, in fact, teen
apoliea?-—Yeg,

fnd 1 think you lave seen recently about a
‘ganun for aomeleses wmen wiho siuwply have no hiome in the
urban greas or in the rural arcag?=---Yea, I saw a report
ol thats. “In fzet, I iaink it was in The Star,

The Siar of tae end of last nonth?=-=I'n not
suire of the date, Lut the report was to the effnc% that
tacre was something like 5U fanilies or oo thet had beensse 3(

o1 TiLI COULRT 70 siile PISCHIA:  Heow is it relevant vhat

happencd last weel ilr, rilpcher?=-—It's really an illus-

tration of vhateses
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at how would that be rolevant to whatever
his® atate of mind was in 1963%

SXANINATION BY in, ~TSCHRR (CONPINUID) s

mee lsbeitl,; the position ig then that there
are peeple who are endorszed out of the urban areas and
cainoet find acecnmodetion or livelihood in the reserves?
—— 8,

How does this Ur. ibekl, do you think, have an
cffoct on the wasnea of African peoplef=-——Yes, it has m
eireot, in the Dirst place because by contrelling the 10
lobour tnrough tiwe pasa systom, then you virtually
twze it away Jfrowm the labour market, su that employers
don't have to cowpete for labour at all,

L Yasre's a pool from which they can drawP=—=Yeg,
Imbour 1s dumped into a pool so that esployers juut'
come to sceop out what thoy want.

And what ellfu2t has that had on the improve—
aent o sltillg aaon;at workorsT-——You just can't cet any
improvenent of ckills at all in a2 situntion like that,
necauge it weans that an eamployee woo leses his job 20
~2re carnot 9 on to another industry, and sven there
ia no inzsentivs in thoe for the esployers to luprove
tive sRIlls ol thelr anploysto.

They intend to rely on the cheap labourf——
~neap lavow ds right.

foa hove one figure as to the average earninss
in dncdstPies end in venufacturing building industries,
clver in {he Houie of Avscably. Vhat was the per ennub

average for .uropsansf-—-Iine aversge wages or salary for

wuropeans, 1t gives scctlone oi Zeconomies R1,900 per 30
armun, whcereas for Africansg it's R370.

Low .ire dbexl, I w$£¢ l1astly just for you to
give the Cowrt the figures in regard to four iteus of
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hendlthy, which: ¥ coooen you oy Clovs frow thizs swdicle
pivvation, ‘o dor we Lile ex erioney e sensesacd,

I ancerseand oty Loe sviese aedh ol Sdlgpudhs today

1o suout TO gecdaVe—=logy o0 aveso o life erpaatongy

OV A Larapaan In Suuti slrlon Lo sgiinoted mi Ty wihscoas
tont of an fizions Ly 3o

Slea gira el Tt Luloal el dity Yox whilves

in 1559, Dov slplooma S5 3 posied In LS00, Low a0 by
CopUre el L300 waup iLndood mordellity per thousuad

Tor Swiropes:s vwas 2leY e chzrews in L0000, I'a Love oucting 19

tro ddguses rAven Wt o edicd Clivery of Hesllh in
.'.--'“J’."hﬂ] Yaa ;.. _||. ..l. I -::'_! i L XY
< Rhdsh in Lo Lnded rations Dewoorapinic Suae

vay for LUy it zaows woot thix lu awonpst the il heat
Lo the 90018 Jq30==—"0 Di e Do Jeedpoan inland ool
tality 2o o woon ut tae lovast in e world, 000 the
Liculag Tor Adricon Anfent gertellyy 1o omon st tho

iciest in v verlo.

U alig oVl illaicuration the cace of Ewsshiorkor
whilcl wveenae o razictored hewifiollo diseave in 1962, 20

you bave the Lloures foir Lusdte-—=iyge The locidence

¢if Awmphiorkor. . gince it bLeenue o notirisule oizeos

Gie ar whiles daring Lull, regoriod cmoes were O,

Juereas auring ho asse porial preperted cuses fop sfirdecua

(=

werw LUa06C, and I fhink probably the pousition would

Waorg eorreqiiy relfleeted oy o stutesunt whilch appoared

in the dedirnl Jeourmal, woiers it likened the pociiicon

o+ “washiwok: &g Lolng axin do i visdble port ol

Grue sacks Thy Jreater nuwober of cases wore not uboun,

Upoauge prodacly biley were not reported. 30
el onow e toveiidly theee are Just 1llustroe

tlons of whoat you people ol (h@ ".ligTe beliove i3 appe=

ning zemerally in this counyrylee=los oy losd, and I think
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probably I way glve bLut once or two Ligures relating to
f.ﬁ: In 1953 cases of Telesssreported cases of Luie
Tor whites were 1,453, and durin; the same period the
reported cases of T.D. for Airicans were 40,507, and
then for 1963, I'm kKeeping the othexr years in Letween.
The firﬂt year was LO053F===The first year
waa 1958, and then for 12062 the {izuree for Suropeans
were 1,272, whereas the figures for ifricans were 53,801,
showlng an increas¢ ason’st the Africans of approximately
40U,
ind now I just want you tv¢ conclude .r. Mbeki,
by Just mentioning just ona other aspeot of life, and
tant 1s the paas laws, and thelr effect on a family, In
your own case, I think you worked Lfor about eight years
in Port lizaboethP=—Yes, I worked for eizht years in
Jort Slizabeth, and aaring that tine I was never able
to live with ay fanily.

why was that?=--I1 was not allowed to ront a

10

nousa, because I hod not qualiflied to be permanontly re- 20

sidont in fort Llizalbeth, beeause I hzd not worked cone
tinuously for one eunployer for a perioa of ten years.

S0 you were never able to Yring your fafmily
to live with youT=--=lor the eight years that I was there,
I was never able to do so.

ind of course, you are nol a unioue cascePe—
Pardon?

four cace is not unigue¥===lio, it is not
unique., Not at all, becruse lots of other men who
live in single men's barracks, live there without their
fanilles. |

Cne other aspect of the pass laws = you have
a [izure for the convictions for 19627===Yea, tue figure

siven Tor 1962 of conviciions for contravention of pass
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laws, is 384,497. That average is out at the rate of
1,000 arrests and convidtions for pass laws alone, per
daye

AT THIS STAGE THE COURT ADJOURNS POR TEA,
ON RESUMING:
GOVAN ARCHIBALD MBEKI, still under oath
LXAMINATION BY MR, FISCHER iEﬁHTIHUEDEI

Mr, Mbeki, you've outlined the matters which
you think can be brought to the attention of yoters in
this country. The question was raised whether the figure 10
of 120,000, of the membership before it was declared ille-
gal of the A.{.C., that question has been raised whether
that 1s a large or a amall figure, First of &ll, may I
ask you this, #o pecple have difficulty in joining the
A.N.Cey oOr remaining members? I'm talking now about
the period before 1EED?--Bufura*it was banned?

fea,~—TYas, they certainly had quite a lot of
difficulties.

Could anybody holding an official position,
& Govermment position, Provincial position, could thay 20
bave become members, could they renain membersP=——Ait
first they could, because when the African National Cone
gress was formed in 1912, it was regarded as m sort of
& counter to the formation of the Union Governmeni, and
jhe Africans regarded the A.N.C. as their parlismenmt,

Yes, I'm talking of recent years?=-—Then re-
cently, Chiefs could not become members of the A.N.C,
and certain areas, more particularly in rural Areas,
1ike Groot ilarico if I remember very well, and Sekukune-
land, the A.N.C. was banned round-about 1956/1957, there 30
about, |

_ And teachers, people of that kind?—--No, they
couldn't apenly associate with the A.N.C.

Then dust to loak rt+ +he adbhoac 33 - 5 &4
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what do you say about the A.H.C. representing the views
of psople other than the 120,000 membersf——eI think for
instance, an exhibit was handed in here, "The African
Plains®, I don't know what number the exhibit is. If
you lnak at th; 1ist of people who compiled the African
Plainas you'll find there was a representative of the
Teacher's .;.nan clation, representatives....
- All kinds of panpla'?—-_-‘fen.

What I'm talking about, you say as at 1360,
before it's hanniﬁg. the only people who supported the 10
African National Congreas policy was the membership =
Ho, no, it had the support of say very large sections
of the African population, they looked after it's owm
leadership, i

Wiell now I want to g0 back Mr, Mbekl, you re-
member we started from the statement you made that you
approved of the rnmtinn of Umkontofe——Yas,

Now does ..both Accused No. 1, Accused No, 2,
have explained how the ides was to keep the A.N.C, and
this organisation separate and distinct. From that has 20
arisen the question whether the H.E. was likely to be
described as the military wing of the A.N.C.?=——No, it
wouldn't be nur;raut. unless by saying that it was ths
military wing of the A.N.C, one means that the Africen
Kational Congress, allowed it's members to become members
of U.K. and that it allowed 1it's machinery abroad %o be
used for M.K. purposes, and 'b'hl;t it allowed ... and that
the Secretariat undertook to do correspondence betwean
the National High Command and the offices abroad. If
the phrase "the military wing of the A.,N.C." 1is used, 30
in that context, well I suppose, we would say it is the
military wing,

BY THE COURT TO ACCUSED NO. 41 Well, doesn't it go further?
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Bnnm't it encourage :I.t'n manbers to join the Uni:un'hnl
I mean for instance, 11; 8 volunteers - many of it's ?n-
lunteers were reoyuited into the UmkontoP——I wouldn't
say my lord, that it encouraged 1t's members. Vhat it
d1d was to inform it's loyal organ that if any of the
mambars of the A.H.G: were approached with a view to re-
cruilting them to be members of Umkonto, then the A.N.C.
would not stand in their way,. |

Well, didn't it go further and approve it?

I mean, weren't these volunteers that were recruited inte 10
the Umkonto, told that there is now this thing, and you

mast now join the Umkonto? Suggesting to them any how,

that that's done with the approval of the Head Committee

of the A.ﬁ'.c.?—l don't know my lord, if we understand

the same thing about the word "volunteer",

Yeg?=———Lacausesves ) )

I mesn we mw from the wi&.mnn. I don't kmow
if you dispute that y but before 1961 the volunteers were
doing A.N,C. work, they were doing propagands work?---Yea.

But meny of them were recruited into the 20
Umkonto., Are you denying thatPe—I wouldnft deny my
lord, except that proverd, I don't think it would be
correct to say many of them, hauzﬁnl Unkonto it was really
a muall organisation.

Well, I meen, never mind how many, some of them
at any rate?=--Some of the members of the A.N.C. yes.

Some of the volunteers of the A.N.C, In the
Bastern Province the people that were recruited into
the Umkonto were the volunteers, not 207 MainlyPe--It
may be ny lord, I don't know, | 30

Well, that is judging from the evidence here,

I don't know 1if m'ra disputing it yest~—1les.
MIHN.‘EIDH BY MR, FIEGHER [E{JHTI!HE]JII
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Ly, kbeki, I'm presently going to =sak you to
Goal in detail with the structure of the A.N.C. eni com—
pare 1t with the structure of the U,K.T=—I¢s.

To assist his lordship in this matter, but
for the moment, I want to ask you precisely what wers
your reasons, what waore the reasons of the African Fatio-
nal Congress for kueping MK, as a distinet organisation?
Wera there velid reasons for thatfeYes, there were valid
reasons. In the first place, I think it would have been
politicel dishonesty on the part of the National Executive 10
Committee to have transformed the A.K.Ce into a viclent
organipsation, or an organisation that was bent on carrying
out acts of violence. For a simple reason that when it's
nembership joincd the A.N.C. it was on & non=viclemt
ticket, and secondlysses |

Could ycu possibly have consulted the member-
ship in the second half of 19617==It would have been
very difficult., We could have consulted them but very
difficult, and secondly, the moembership ...the ages of
the membership of the A.H.C. ranged from 18 upwards 20
and there were old people, for instance in their seven—
ties or so, who were members of the A.N.C., and during
the course of the years, the A.N.Cs had what I may call
external symbols of loyalty. You know that the people
‘wore, like pins, brooches, the thumb salute, coloura,
and 1f we were %o call, if we were to transform the A,N.C.
into an organisation bent on violence, then it would
have weant that we would have exposed these people 1o
being charged with sabotage.

Kerely for ianstance, to use another symbel, 30
the lighting of bonfires?=—=They 1it a bonfire or 1lit
a candle instead of electricity in their house.

Yas, now his lordship asked you whether M.K,
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was a big group or a small group, there were a largs
nunber of wmembers. What is the eesence of an illegal
organisation, in a method of sabotagef———You mean of

the nature of = essentlally it must be small., It's got
to be amall because it has to be specially trainnd; unlike
for instance like the A.H.C., it has got to be specially
trained, it's got to be disciplined.

ﬁall now,.what about as far as keeping them

ability or

separate is concerned, what about the/willingness of
the members of a political organisation? To undexrtake 10
thiz soit of workPe=ihat about the?

The ebility or willingness of 100,000 people
10 undertake this sort of work? ——=ilell normally, most
people or a good part of the membership would never have
been willing to undertake acts of sabotage.

After ail it's somecthing which carries the
death sentencel-—Yesa, it carries a very aarinua sentence
lndeedl

liow lir. ibeki, at a later stage I'm going %o
talte you through wome of {he correspondence 1-:a irdicate 20
various aspects of the work, including the effort to
keep the crganisations separate. At the moment, I want
to pass to another matters You at firet, were not asso-
ciated with Unkonto at all?P——=HNo, I was not.

But subsequently, as you have ﬂ#lﬂiﬂ#ﬂ. you
becans assgclated with it?=——Yes,

And wiere was it established? Where were il.K,
regions established?--~Thore were four M.E. regions,
Johannssburg, Durban, Port Elizabeth and Cape Town.

in those cities only?--——Yes, and all the 30
surroundince.

VWas there ever any i.K., used in East London?

=-==ll0t that I know of.
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fou see it's been referred to am a natione
wide organisation. I; that the corract descriptiont——
No, that's not correct, I mean in the gense that it
was uunfinnﬂ to these four cities,

Woll now I think Accused No. 1, and No. 2, have
described the various organisations and the names used,
like Natlonal Liberation Movement, Congress Alliance,
the l.C.C. and the Joint Executives, we don't want to
cover that ground again.——Yoag, ﬁ

Do you agree with what they have saidf===Yas, 10
I ogresz with what they have ssid. |

And also with regerd to the fact that M.K,
placed itself under the politicel guidence, in the first
instance, of the African Fational Congresg?--——That was
correct.

And would you eey elso of the National Libe=
ration Hovement generally?-——Yes, that's correct.

Keaning thereby what?=—7ell, I think in the
senge in which Umkonto uwed the term, I think it was
in the narrower temm, which meant the Congress Alliance, 20
thet is the verious components that formed the Congress
Allinnce and the Communist Party.

well now, I want to ask you just one gquestion
in regerd to the formation of the Congress of Democrats.
We've hoard froo Mr, Bernstein, how that came to be
fh;m@ﬁ by invitations aent out Ly the African and Indian
Congresses. As far as the African Netional Congress is
aencorned, was the formation of the Congress of Democrats
based on any particular prineiple which it accepts, any -
baple ileaf=—=I would say on the acceptance of %hq fact 30
that South Africa consists of so many main raq;al groups,
1t was felt therefore, that it was necessary that there

should be a political group consisting of Eurgpeans, and
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that would councentirate on work amongst Buropeoans.

In order to dewonsirate whatP~--In order to
denonstrate the principles for which we stood, that
South Africe belonged te all the people who live in it.

Er, Mbeki, after that Has the evidence has
bean, thore was slweys an sndeavour on the part of all
Tie congresses to obfalin a unity of outlook and of
actlon. Did that form the basis for the step which
the African National Congress took when M.K., was formed,
namely to inform leading members of the other congresses? 10
~—Yes; the M.K. undertock to do that, for the simple
reagson that we have often and always regarded the unity
of the raciel groups in this country, with a grest deal
of concern indeed, and we have jealously guarded this
unity.

S0 that when the step of going over to sabo-
tage by an organisation, at any rate not disapproved of
by the A.H.C. was taken, those ...that precaution was
taken, to lnform others?=——Yaog,

You see whut I'm coming ‘to is that if & 20
far more serious stap war; to be taken, namely to go
over to actual guerilla warfare, what would tho Africen
National Congress have done?——It would have had the
fullest consultation with the other congresses. e
ceriainly could not have allowed & situation to develop
whereby wedges would be pushed in betwean the racial
2Toups. I-Eﬁan elready we have had a threat tﬁ this
effect in the statement of the Iailiniatar ufl Finance,.
hen he thought to vring the coloureds and the Indisns
over to the Europeans' side, and thus gaining the 30
house between races, énﬂ 8 situation like that would

never have been allowed, as much as it was in our hearts

to prevent it.
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Now just one other matter in this regard lir.
Ehéki. did you aftsr you had become part of K.K., did
you f£ind out about an organisation cailed the Hatinpﬂl
Committes of LiborationP--—Yes.

I think in this regard we might deal with
Exhibit 'BG's (Discussion about what Exhibit looks like).
}))(Exhibit is handed to witness).

kir. Mbeki, you say you found out about the
existence of the Nationel Committee of Liberation?--—TYes,

Did someone tell you about it?=-—-Yes, someone 10
told me about it.

And how had he come across thigT=-——He came from
the township and he brought along with him, what perported
to be an oath for some organisation, and then he explained
the circuastances in which he got hold of that oath.

He had tried to reecruit an individual ?7=-—He
had tried to recruit an individual in the township into
one of the Umkonto Units, and the man sald "look I already
belong to an organisation such as you are t;lhing about",
and then he pulled out of his pocket an oath, 2¢

Did he glve that to you?=--—He gave that to that
man and then that man..e.

I see that individual gave it to your man, and
your man gave it to youl===igg, 1

And do you know what happened to that? Has it
been produced in Jourt?=-—=It has been produced in Courd
here.

Where was it found?=---According to the eviionce
led in Court, it was found in the pocket of an overall
which lir, Hhlaba wore, while he was working, 30

So that is R,183P=-==I don't know the nuwpber.

It is H.183, I can tell 3;u'thaﬁ.w~413u+

=0 that perports then to be, as fur as you
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know, an oath of the National Committee of Liberaition?
——Yes.

Did Umkonto have an ocathf=—{sa, it did have
an oath of it's own,.

Do you know the oathf=-=Yag,

Do you know it by heart, or do you...7?=—=0h
noy I don't know it off by heart.

" Well now does that indicate what the oath was?

Do you think you could make it out from thatP=—I'll
trye 10

I think it's T.AsAeSeT==="I um B soldier of
Umkonto. I promise té ouay without auaatinn TTh

iight it be "to keep"7==="To,..and ae a
goldicer I owear to Dﬁf?; our pﬂéple ;?&n with...our
poople and my cOUnNtIFees

Alright, I think that's sufficient. You're
Just using apparently the first iattura of each wnr&?—-
Yea.

It's guite different from Exhibit E.lﬂi‘i"——-
Ho, ﬂumplct&l& differaent from that. 20

Let's just findsh it off 4if you canf=-—=Is 1t
fwith my 1ifE.:.halﬂ with ny 1ife.",

Yes,—=—350 badly dona,

Can I help you "To uphold the policies"P——=
‘Yea, “"To uphold the policies of the National Liberation
Movement", I can't aﬂa;

"Led byess"P=—="Led by the Atrican Natiociil

Congzress to safeguard the rights and dignities of the
people from all attacks".

And do you know by whom that was takenP=-— 30
How do you mean?

Was 1t used extensiveoly, what p&riionlor

people used it, or don't you now?=—No, from wiat I got
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when I cauwe to the National High Command, it was not
used extensively, but was used as from the time that
the organisation wae started.

well, so much for the Nationel Committee of
Liberation, and I turn now to consider the question
of how gucerilla warfare came to be discussed at alll,
VWhen Uunkonto was formed, it seeus clear from all thea
evidence that it was formed to commit a particular
kind of sabotage onlyT=-—-Yes,

And certuinly, on the evidence that has been 10
before the Court, the Umkonto would not have turned to
wome entirely different kind of activity without guidance
and without the sanctions of the Congress?=—=llo, 1% |
could nover have done that,.

liow at the stage when it was fﬂrmaﬁ. was |
there at that stage, any :alk of guerilla warfare?-=Ilot
in the A.H.C. Thore night have been talk o guerilla
warfare by individuslga.

Tow I'm talking about in the A.N.C,?——-No,
not in the A.N.C,. 20

As far as you are concarned, and as far as the
LolleCo was concerned, when was there first talk of the
possibility of guerilla warferea?=-—The first talk of the
2038ibllity of guerilla warfare, arcse after kr. Mandela
41ad bean abroad.

BY THE COURT T0 WITNESS: Is this now in the M.EK. or in
the AN.Cy?==-In the MK,
EXAETINATION BY lMRt. FISCHER (EI}HTIHUE_QE

That was when he had ascertained the puuaihili—
ties of having people trained?-—Yes, | 30

On what sort of eiruuuatancaa.wﬁﬁld h ve de—
pended any deeision to go in for guerilla varfaref———

Yell a number of circumstances would have, T apposed to
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be fulfilled, before ever going over to guorilla warfare,
Thcfa would first be the (uestion of the masses of the
neople in the country.

Wanting such a thing?=-=Yes, would they want
such a thing, and had any work been done amongst the
people to convince them of the need for such a stand,
Other factors would alaﬁ have hed to be taken into con=-
sideratioh. Yhat was the position for instance, of pres=—
sures that were haiﬂg brought to bear on Louth Africa,
United Nations and organisations throughout the world. 10
Weren's these enoughto move the Govermment of South
Africa to chanze it's policy, and if thore was still a

chance that such changes could come about by exercise

of such pressure, then there would hardly have been any
point in anyobody wanting to go over to guerilla warfara.

I want to ask you two questions in that connec—
tion. JFiret of all, did you know of your own personzl
knowledge in 1962, that there was this telk in M.K. 'ore
you associated with [H.K. in any way at that stage?=—No,
of my personal knowledsze I did not know about it, 20

You in fact, did not become a member of the
ils€e until when lir, libeki?=—I only became & menber of
lil.K, towards the end of Apsril 19631.

"WB'11l explain precisely in what circumstances.
e'll do thntiaraaan:ly. That's the om question I want {o
ask you. "‘_Thn second quaatianiﬂir. lbeki is this, do you
think that in your view, that any of these conditions
had been fulfilled which would retire to the respomsille
leadership of tho African National Congress to procscd
with guerilla warfare?-—elio, I don't think at the time 30
vhere would have been any justification for the leadcri=
ship of the African National Congress to churce over to

suerills warfare,



=41 ACCUSED HO. 4.

Of course, you don't perport to be an expert

in guerilla warfare?=-—-I hardly know anything about military

Worlk.

Have you done any reading?=-—I have not done any.

S50 in your opinion lengthy preparation would be

necessary, and circumstances would have had to change?——=Yes,

there would have to be very lengthy preparations indeed.

Now just whil we 're dealing with those cire
cunstances, you mentioned previously, what you in your
opinion thought had been the effect of the Defiance Camw=
paign, were there any important political consequences
as far as the African National Consress was concerned?
Of the 1960 eventsy I mecan apart from the banning of the
African National Congressfe--I1'm not quite with you.

I'n trying not to 1éaﬁ you you see. We have
heard talk né the Granite police of the white men. The
1960 events of Sharpeville and Llanga emergency, did
it have any offeet in your opinion on thatP=—lio, I thin:
thp whole talk about the Government being granite, is
over played. I don't think that the Govermnment 1s so0
granite. 1

I mean during that period, was there any con=
tact made between the African National Congresa and the
Afrikeans intellectuals for instance?=—Yes, that's what

I'm trying to get at. I say I do not think it is so grani:
and even if it is granite, then the granite must' be huvin:

a lot of fissures, because the very fact that th> lovern=-
ment 1tself E:ﬁ::dtne Bantu Authorities Act, ﬁas in Tfoct,
a tetrievement from a stand which it had take: b afore.
It was passing the Bantu Authorities Act prociucly ns &
result of the pressure that had been brought tc bLealr
upon it, and it realised and it did recognisc the fatt

that Africans had political aspirations, an. ‘hatever

10

2y

30
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m.Heod iv used, thut is insofar as the Dantu Authorities
Act 1s concerned, it might have been dishonest, but

thet was yielding to show that it is not so graniteg
but then to refer to these other points since the lat
fifties and early fifties.

Zarly sixtiegP===Darly sixties, we have seen
for instance, how even sections of the Afrikener intellec—
tuals have come to reallse this fact and have sought to
have mectings with some of our leaders.

That actually cccurredfe-—It did occur, I
know during the Trecason Trial for instance. leetings 10
were arranged ot Potchefstroom for Chief A.d. Luthuli,

Officer lUatthews and lLir, Joe lattiews to moet some

of thesses _

I think that waep als¢ then the period of the
book called "Delayed ActionT===Yeg,

With a8 number ﬂfq?ﬁl‘lﬂ' leading Afrikasns church
intellectuals, questioning?=-—=Ycs,.

How kr, Hbeki, let me turn now to the dif=-
ferent provlem., You've des&ribed the relationship be-
tween the African Natiomal Congress and the Umkonto. 20
You've told us you joined the Communist Party in 1951...
I'm gorry November, 19Cl7=-=Yeg,

Did you know what the relationship was be—
‘fween the Communist Party and Umkonto?=-—=The relationship
-haﬁaan the Communisot Party and Umkonto was no different
from the relationship between the AH.C. and Uamkonto,

It was the same type of relationshipPe=—It
wag the same type of relationship,

And es far as the A,N.C. and the Communist
Party was concerned, what was the ralﬁti&nﬂhip there?=— 30
It is the old=timed relationship that has always existed
between the two organisations, merely that of allies.

They acted in concept over certain issues.
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In the Cowmuni.st Party, what poasition did
Jou oceupy?=--1 was a meaboer of a group.

You were not a member of any Committeef=——No,

Now I want to put Just one or two questlons
about the documents on which T mdced Lir. Zernmstein questions
yesterday. 7o you reseanbor there was a document called
Hed0. TYou've geen that haven't youT=-——Yes,

Thut ic the document you will remncmber, inter—
leaved with pases 6a, and &b and soforth.-—Yes, I've
sean 1t. ) 10

Now as a meuber, did you ever see this docunent?
———li0e

Was this document ever issued so as to cone
to your noticeP=-—=lio,

You were of course, a member at the tims when

nxhibit 32|wﬁﬂ issued, that is the Programmef---Yes,

And presuwaably thuat is the document which
stiould guide mombers?---Yes,

Now I want to go into this detail, but you'll
remember there has been a considerable amount of daha%a 20
as to the forumulotion contained in R.40 and the formulation
contained in R.121(b), that is the docwmenti called "The
devolutionary way out'.——=Yes.

Inﬂiﬂantuliy, do you know whether this was
distributed or not?-—¥The revolutionary way out", yes
it was,.

Court asks for Exhibit Nuamber), Hr, Wbeki,
I wonder i1f you could have a copy of this? I want to
deal Just with one or two passages lir. Hbeki, You
gee Mr, Mbeki I just want to, you've emphasised the 30
ghapa of the document, becausc uf-cartain happenings o
which you will testify a Vit later. The document first
of all deals with the P.d.0. and the speech made by
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-u,ﬁllﬁ, and expresses disapproval of that. Then on
piie 2y 1if you'll Just have a look at that, 3ﬂu'11 see
in the second paragraph, that thore is this warning
about heading for civil war. HNow in your opinion lir.
Hioeki, does this document allow for the possibility
of there bLeing peaceful changes?=--Vhat paragraph are
YOole .7
I was referring simply first of all to the
second paragraph nnlﬁaga 2g=——=The paragrﬁph beginning
with "but the great masses are..." 10
Noy then I'm afraid ﬁﬂqhﬂ?ﬂ different coples.
You see the capitals in the fourth line? "Verwoerd
and Vorster are steadily turh;ng..."?—-zb;.
"They are heading for ci;il war', and then
in the nextﬁparagruph, cn the third line “ihay have
greatly narrowed any hope of a peaceful cﬂn&gn“?-—-?ha,
I've got it. H
- The fourt paragraph speaks about the fact
that the minority Government cannot last, when you
look at the rest of Africa and long termed forces".
ow I just want to turn Hr. Hbeki, to the aaaﬂnti;lu. 20
Then you'll see that what is discussed after that, on
pages 4 énﬂ the pages subsequent to that, are the pass
1.ws and the fight for wages. Pasc laws at page 4
‘end the fight for wages at page G,=—=Yog.
Then at page T there is a heading or chapter
“Iural areas and Bantustans".---Yes,
And I think I'm correct in saying the suggestion
ia that the fight should be carried on on all these
fronts, that is to say the pass laws, the wage problem
in the towns and the rural areas?-—Yes. 30
I want you next thing to look at page 9, be=
cauae it seerms that you could probably speak authoritatively

arn FThde . T vt m;as delam o o 8 cn o Hifen ccmne ) e mded mee J o= = -
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¢vq;~tﬂin5“?—-—¥ha.

th saya "it is the usual practical Fascliats
and other raactinna;ies to present a tarrifying and
completely distforted picture of Communism and then to
lobel and spear off ..;{quntEBJ...Hatianaliat Party are
expert students ...{quotes)... The African Hational Con=
gress in particulor has been made the victim of these
grearing methods", and then it goos on "In expressed
radilo pIﬂyagandaﬁthe Hationalist Eartr,ﬁpaintu an
absurd picture that the Coumunist Party has captured the 10
African llational Congzress and other Liberation orgzanisa=
tions, Thaet 1t ¢ontrols these wovementis and decldes
their policy for thom. Thls propazanda which is aided
by people like the P.A.C, and certain leaders of...(quotes)
wescaCt in the face of truth and commonsense. Ths
Communist Party had no desire to control or dominate,
the other organisation, and it's ridiculous to imagine
that the lcaders of the A.H.G..{-..qunt&a)...it'a
allies who dally face porsecution ...{quntea}..:in the
independence of their organisation, e..{quotes)...from 20
our Party or anyone else," Then the next paragroph
veals with the ereas of aé:aﬂmﬂnt and what you have
described as did you sey the lines of co=operation.
How as far as the llrst twe puregraphs are concerned Lir,
iibekl, what is ...what have you to say about thatP——
It's incqp;uﬂt to say so. In the first place I think
it's an iﬁuult to the leadership 4e of the African
National Congresse I camnot imagine that anybody who
ltnowa, I'm referring to now +to the paupin on the African=—
Hatiun&l-ﬂunﬁruss. when it opcrated legally. I cannot
imagine that anybody who knew the callibre of the

leadership of the African Natiomal Congress, would ever

dare say that men such as Chicf Luthuli, men such as
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Jrolessor lalbiiews, wen such as lir, Sisulu and Lire
siwiala, were not wembers of the Couwunist Party, would
have been pulled about by their noses by the Coumunist
Party. Cecondly, 1t would never have been in the lnterest
of the Communiot Party itself, in terams of it's own Pro=-
scrasme to have sought to control the African ﬁﬂtiﬂﬂﬁl
Conzress, Lwecauoe in c¢ffset what would that have meant.

It would have weant taat there might have been differences
within the AJHe.Ce iteeli resulting in splite and the
programme of the Communist Party makes it plain that it
supports the policy of the African National Congress.

CORTINU.D Ol PAGE 4Tesee
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In other words, it might well have been gravely
disadvantageous to the African National Congress t=--0h yes,
it would have paid neither the African National Congress
or the Communist Party to have had a thing like that,

Now I want you to turn lastly to page 1l, You sss,
it has been suggested, Mr. Mbeki, that this is adocument
which advocated guerilla warfare.——What .paragraph?

You gee there is a chapter headed "Forward to

Victory, Events in South Africa are moving towards a crisis
culminating in a direct clash bstween the forces of reaction
to spartheid and barbarism,..and the forces of liberation,"
You have that place?---No I hae not got it yet.

Just under the heading "Forward to Victory, "=—-
Yes. |

"As the struggle grows more acute, the bravest
and mogt resolute men and woman uh:ii:uu come forward to
lead the people in a path of struggle to vietory., People
will organise and fight back on every front against pass
laws, Bantustans and Group Areas, against starvation,seses
against police state terrorism. They will take bold local
initiative against grievances, merging svery local and
partial struggle into a mighty river of peoples insurrection
that will sweep away minority baasskap and win the people
rule in a free South Africa.” It proceeds "The Nationalist
Governmert cannot succeed in its attempts to check the
awakened people of our country, the irresistible drive to
freedom, They can only succeed in making the struggle more
b itter, and bloody, Should thay persist in this course the
anly effect can be that the present outbreaksf of sabotage
and violence will develop into & full-scale civil war,

beginning with guerillas operatione in variocus parts of the

country-side, and culminating in an armed insurrection,”
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Mz, Mbeki, did you read in this, as either a member of
th; Communist Party, or as a member of the African National
Party..Congrese, did you regard this as an incitement to
people to take up arms?---Not by any stretch of imagination
could you interpret it to mean that, because it is clear,
Plain, simple straightforward English. It enalyses the
situation, and it says 'If so-and-so does not take placs,
then so-and-so will happen'. It does nmot incite anybody
to anything.

Can you imagine a decision to go over %o guerilla
warfare being conveyed to members in this fashionP===1
cannot imagine it, unless a man was off his senses,.

Now Mr, Mbeki, perhaps we should deal briefly
with some of the matters. Fimt of all, you know now,
you did not know at the time I think, that No. 1 accused
made srrangements for Umkonto's recruits to undergo
military trainingf=—=Yes,.

Now was it possible to carry that out wit hout
using some organisation?---No it could not havebeen
carried out,

In fact, during the year 1962 was the African
Mational Congress busy establishing offices in different
parts of the world?--Ye , it had a number of offices in
different parts of the world,

Where were they being established?---Doring 1962
there wers offices in Ceiro, Egypt, offices in Morrocco,
offices in Dar-es~Salaam, offices in Ghana, and there was
an office in Cuba also, as well as offices in London,

In London as welli=-=Yes.

And did the A.N.C. have men to staff these offices

to work therel=--Yes,
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To carry out what sort of work?---To carry out
the work of the A.N.C., such as their seeking support for
the cause for which the A.N.C. stood, as well as to find
funde, to find money for the A.N.C. to carry en its work,

Now when No., 1 accused returned to South Africa,
he reported on that?---Yes,

And were you present at & meeting where he reported?
-—=Ygs I was.

what was that meeting?-~It was the muuiing of the
National Executive.,

Now we have had a reference to Exhibit R 24,
which you will remember sre notes in the handwriting of
accused No, l7--Yes.

According to...recording in a very sketchy fashion,
some of the discussion that took place?—TYes.

I want rather to turn to Exhibit R,13 because
there is something which I want to ask you about there,
Now that, you remember, those are notes containing some
of the ideas which were used in reporting.---Yes,

Would you = I think Mr, Mbeki you now know that
these K notes related to two different meetings?=—-Yes,

And you have seen that in one the 4.N.C. agrees
to something, that was to changes its ...agreed to make
adjustments in tactics, but not in policy?==Yas.

That is a note at the foot of the fifth page in
my bundle, (At the bottom of page 170). Have yaou got
that?7===Kenneth Kaunda?

No.

BY THE COURT (to Mr, Fischer)

what note are you reading, Wr. Fischer 7=-=0n my

copy, my lord, at the foot of that page "Agreed that we
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necd to make adjustments in tactics".
R, FISCHER (to the witness)

You have that?--Yes I have.

Now Mr, Mbeki, I went you to turn over to a pags
which contains in the middle of it the heading "Position aof
the P,A.C. in Africa and London." It is a page with the
typed No, 4 at the top of it,~~Yes I have got it,

Now will you just follow this briefly., You will
ses the notes here refer, under s number of headings, to
the following: "The P.A.C. has started off with tremendous
advantages ideologically and has skilfully exploited
opposition to whites and partnership. Sharpeville boosted
them up...during the trial and impirisonment of Sobukwe, stc.
In the Pafmecss area the Nobel FPeace award to Chisf Luthuli
has breated the impression that Luthuli has been bought
by the West. The P.A.C. has had at its disposal the Voice
of Africa. Luthuli's book and some of his statements
have bsen extremely unfortunata. Congress Alliance
itsalf unfortunately does not allay this impression., On
the contrary it perpetuates it, All these things have
made it appear that the P,A.C. is the only hope for the
Africen people.” Those were points on this list - were
thoy discussed at the meeting at which you were present ?
-==Yes. These were points that were raised there by Mr.
Mandela at the meating.

‘Now bricfly, what was the situation that was
being referrsd to? Was it a handicap that the A.N.C,
was guffering from7?7-—Yes, it was raferring to the handi-
cep which the A.N.C., suffered from on the Continent of
Africa. The policies of the African National Congress
always made accommodation for all the racisl groups in

South Afrizae, - I mean gccommodation in the sense that
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they accepted the concept that South Africa was occ.

by a number of racial groups, and that therefore, whai
its future development might be, it would have to take
into consideration that if peocple were here to say, then
they were entitled to equal rights., [Now this point

of view was not being appreciated in the rest of the
Continent, which is what PAC exploited.

Mow despite that handicap to the A.N.C., did it
in any way change its policy 7===No the A.N.C., have never
swerved from its policy.

BY _THE COURT:

Tell me something about this =z Pan African Con-
gress - how long has that been in existence?---My lord,
the Pan African Congress I think came into being in 19586,

Uh quite recentlyi?--Yes.

Aind I have undastood that its policy is this
country for the blacks only, for the Africans only, and
the whites must get ot - that is their policy is it7e==
That is what we understood it to be also. 1 think that
they are making some sort of a shift now.

Just on that point Mr. Mbeki, it might be of
considerable interest if you would juwt tell the Court
what happened in 1957 when the Freedom Charter was placed
before the African Naitionsl Congreass conferencefe—— It
uan..fﬂs.t the question of the Freedom Charter was raised,
not in 1957, but at & conference in 1955, There was some
very strong oppusition to certain sections of it, by certain
mambers of the A.N.C. who at a later stage broke away from
the A.N.C. to form PAC. They objected, for instancs,
to items such as the preamble to the Freedom Charter,

which has words to this effect, that South Africa bslaongs
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to gll who live in it, And secondly they objsctsd

to @ clause relating to the distribution of land, that
land shall be shared amongst those who work it. The
argument was that then opened opportunities for Europeans
deoc to share in the ownership of land, which they should
nt., And then, in 1957, the A.N.C. had a revised Congti-
tution which it had to pass, and egain this element objec-
ted to the certain portions of the Constitution. Thay
felt that the tendency of the A.N.C. was getting to lean
very much to co-cperation with cther racial groups.

And was it on that ground that they broke away?
~==Finally they broke away yes.

And formed the P.A.C7==<And formed the Pan
Africanist Congress,

]I have come now to the question of your asssocistion
with the National High Command, Mr. Mbeki. You were
living in Port Elizabeth, during 1562, vwere you then
approached by the A.N.C. to take up any perticuler position?
-=-=Ygs towards the end of 1962 the Nationsl Executive
took a decision that I should leave Port Elizabeth, and
come and settle in Johannesburg,

In order to do what?===In order to reinforce the
Secretariat, since at the time Mr, Nokwe end Mr., Sisulu
were facing charges under the Unlawful Urganisations Act
for furthering the sims of the A.N.C. and then about the

-y

same time also they were placed under house arrest.
BY THE CUURT:

And were you not a member of ths National

Executive up to this timeT==Noc I was.

I understood you weras.

EXAMIMNATION BY MR, FISCHER (CONTINUED).

Dut you had not been on the Secretariat?-——No I

had not been on the Secretariat.
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And that is what you were ssked to do7--Yes.

were you able to do that immediately 7-——Well fi.

1 had to make arrangements with my employers to find a
suitable substitute, but when this was dons, then 1 came.

Then you came to Johannesburg, end when was that?
—==That was the end of November, 1962,

As from December you became a member of the
Secretariet?-—Yes.

And I think some months later you were served with
a house arrest order7---Yes ] was served with house arrest
orders in April 1963,

Now did you consult your National Executive
Secretariat ‘BﬂHT what you should do?=-1 consulted the
National Secretariat and thoy decided that I should not
go back to P,E, My services were required an the
National Secretariat, I should therefore go underground,

And was it then suggested that you should go to
Rivonig?===1 was taken to Rivonia, yes.

And when was the t7===It was esarly April..I think
precisely on the 10th April.

When you arrived there was there anyone living
there except the Goldreich family?--——MNo,.

There was no=one, i1t was at this period when
the National Secretariat was carrying on the coxrsspondence
not only of the African National Congress, but of Umkonto
ag wall7=-—=Yos,

How was that done? How was Uwkonto's information
conveyed to the National Secretariat?-—When 1 ceme on
the National Secretariat, Mr. Nokwe was doing..was

handling the correspondence between our office and the

offices abroad, and if the National High Command wanted

to convey any messages to our offices abroad, then it
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ugsdd a contact to go and deliver that message to Mr.
"Nokwe, who in turn wrote to our offices abroad. And if
any reply came,he in turn conveyed it to the contact, and
the contact in turn passed it on,

Now when you took over,.when did you take over
the function of correspondence for the Secretarigt?e-
Sometime in January,

And was that system then in use?--=Yes that system
was continued.

I think you used pseudonyms such as Thunder and
James. They had been in use?=-<They had been in use by
#ic Secretariat, and I alsc used them,

In fact, there seems to have been some cofusion
becaust at one stage Thunder appears to have tu:nuﬂ up
in London or somewhere elsel However, arising out of
this situation wee amny suggeetion later made to you with
regard to Unkonto7-———Yes, towards the end of April the
suggestion was made to me that I should become a member
af the National High Command.

And did you become a membar?e=el did,

Now Mz, Mbeki, during April 1963, we have heard
from Mr, Sisulu that he was convict of teking part in
the affairs of the A.N.C.==Yes,

fnd his 12 hour house arrest order was made a
24 nour house arrest order,---Yes,

-I think the Mationsl Executive, he told us,
decided tht he was not to go to jail, but to go into hiding,
which he then did,-—Yes,

when did he come out to Rivonia, can you remembar?
~==The first occaion, I mean after I had been thera mysolf,

was I think in...

Ko I mean, when did he come %0 tayT=—=To stav =+
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Rivonia?

Yes.,~=1I%t was about middle of June or about the
third week of June.

He was in hiding slsewhers?-—--Yes.

And when ha came, had Kathrada already arrived7———
You mean when he ceme to stay?

Yes,—-=~Yes, Mc, Kathrada had already arrived,

I want you to give the Court an impression, befoe
I turn to the curr;apundanua, of what the A.N.C, planz were
for 1962, at the time when you joined its Secretariat,.
1963 1 am sorry.---The plans of the A.N.C, were to carry
out an anti-pass cempaign which would culminate in a general

strika-

And when was that general strike to take placef——

Had the date been fixed7?7-=than the original plans
ware made, it had besen intended that it should be,.it should
c oincide with Junes 26th.

And where was this campaign to take place7--It was
to have been a national campaign.,

Culminating throughout the country with a atay-
at-home on June 26th7=-=Yas.

And how was there any particular reason why the
African National Congress chose this campaign for the year
1963 7m==Yes. The idea W I would say emanated from a report
which ;e got at the Lobatsi Conference.

I want you to turn briefly to the Lobatsi Conference.
You were present, were you notT——=Yes 1 was.

And you acted as Chairman?-=Yea 1 was Chairman.

You intorduced Oliver Tamboc as the main gpeaker?—-

Yes,
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vhat occupied the confer ence, just briefly, 1
two days7===The conference had a fairly long programme.
The Secretarial Report, which covered all the activities
of the organisation, more particularly during the period
since 1960, because there had not been any conferences,
The last conference of the A.MN.C., had taken place in 1939,
1t was necessary, therefore, that the report of the
Spcretariat cover the whole of that period. And questions
relating to organisations alsowere discussed at the
conference, as well as a report by our external mission
of their activities abroad. Those are some of the
items that were...

And were Resolutions takenT=-=Yes,

1t was the usual sort of political conference of
the African National Congress7---Yes.

BY THE COURT;

You said that some report led to this decision
to call a general strike. Vhat report were you referring to?
~==The delegstes, my lord, from the Western Cape reported
that feelings were running high in that area, as a result
of a decision of the Govermment which it was carrying out,
to move people away from Cape Town.

That was really what you say wss the cause of your
activities?---1 say the plan which was subsequently
preparaﬂﬁamanatad from the report.

From that report you got there,

EXAMINATION BY MR, FISCHER (CONTINUED):

Now did you personally investigete the position in

thﬂ Hﬂﬂtﬂrntapﬂ? -'"'TEE I didq hftﬂr.--

AT THIS STAGE THE COURT ADJOLR NS UNTIL
Dy
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1l. ACCUSED No. -

ON _RESUMING AT 2epemy
Em_ﬂ_ﬁﬁ_ﬂ_;_‘ 6till under former ocath:
EXAMINATION BY MR, FISCHER (CONTINUED);
Mr, Mbeki, I just want to deal briefly with the

other aspacts of the Lobatsi Conference before you tell
us what you actually found in Cope Town. You described
it you remember es a two day conference, Secretarial Report,
and so forth7--Yes,

And you know that certasin allegations were made
in this Court about what was said there,=--=Yes.

Now prior to the conference, were there discussions
with the Security Police of Bechuanaland?--Yes.

And as a result of that, what happensd at the
Conference?---The Bechuanaland Security Police insisted
en the fact that there should be two of their men at the
Conference, and we carried on eseea negotiations with them
for some time on this issue, but finally they put i this
way that either we would have to have the Con ference with

the Security Polie of Bechuanaland present, or no

Conference.

Or no Conference at all, and you therefore agreed
that they be present?——So we therefore ageed that they should
be present,

And were they present throughout?=-——They were _
present ‘&t every cession of theConfarence,

Wae that &nown by the delegatag?---It was ona of the
first things I announced §o the delegates, and they were
gitting there, they alsoc knew.

50 was there any discuszsion £ the Canference about
recruiting?=-==The recruiting of,.7?

Members of Umkonftaf?--=NNo,
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None at all, Oh yes, you know there was

the question raised whether accused No 2 was present at that
conferance.=---No he was not present. I had gone along
togethor with sccused No, 2 & few days before the conference,
but he returned during the course of the wesk when ultimately
he was served with house arrpst orders.
That prevented him from coming?=-~Yes,
You say that et this con femnce o report was made
about what was hgppening in the Western Cape?——Yes.
Aind dd you go down to the Western Cape st any
time to examine the position first-handT=-==Ygs, sarly in
Januacy the Lecrstariat instructed me to go to the Western
Cope to find out what was happening.
And 1 think you first went to the Regional
Command7--Committee. The first people I met were the
membars of the Regional Committes of the A.N.C.
And what did they say?-~In Cape Town,.
And how did they describe it7=~=They said that the
position had detiorated since they had made their report
at the National Conference, and that a large number of
women were being endorsed out of the Western Cepe, and the
mon being $hrown into the barrack(?), and that as a result
of this the position was becoming worse, and there was
devalaping a talk, and in fect preparations ware at an
ﬂﬁ‘]?ﬂl‘lﬂﬂﬂ-;t.ﬂﬁﬂ of ..arrangements were at an advanced
stage of proparztion to embark upon a plan which then
they explained to me,
Yes, What was that?--You mean the Plan?
Yeses=—=The plan briefly was since the Goverrment
has decided to embark on a mass removal of the Africans

from the Western Cape, and that the people were not willing
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that they must firstly start an anti-pass campaign.

:uﬁ;Uﬂ for this was due to the fact that there was a large
number of Africans in the Cape who had been endorsed out
but had not gone to the Reserves, and who had remained in
Cape Town, Then some of them argued, that is the report
as T got it at the Regicnal Command, 'So we will continue
with the anti-pass campaign, and on a certeain date we will
collect the passes frnm the people, and burn them,' And
then others arqued fso what useful purpose is that going
to serve, because if we burn the passes, in any case the
bosses will require them at the end of tha moth to sign
and anybody who is not able to produce his pass for sig-
nature by the bosses will be told to go and get a temporary
special pass,'and then others argued, "then we don't go
and get the temporary pass.! And other section arﬁuud 'if
you dan't get temporary passes then you will be fired,'!
And yet another section argued 'Then if we are fired, we
declare & gencral strike, and we remain at home.' Then
others argued still '"Then if you remain at home, the
police will do what they did in 1958, They will surround
the township, beat up the people, and tell them to go to
work, “hat solution shall we have for this?' Then yet
another section said 'Thig time they will not hae it

as essy as they had it in 1958, If they beat us to work,
then we will march into town and hit back thes same way

that they were hitting us indiscriminetely. For instance
there was quite ofien the case of & woman whose child

was shot and died as a result during the 1960 emergency,
while she was on her way to go and gee a doctor,! They
said '"Well, we will do the same thing. We will get inteo

the residential aress, and hit indiscriminately any whites

we find there.'
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hen you say 'hit'"9=--That is hit, or kill if
came to the push, any whites they came across,

what did the Regional Committee tell you about

their ability to contrai this?-——They said they had attempted

to resist this, but finally they ware overwhelmed, Thay
were unable to control it,

Well then did they ask you to take a hand7—TYes,
Then I pointed out to them that it was the wrong way of
doing things. And they said Well, we accept thet it is
the wrong way of doing things. Mo doubt the last portion
of this plan would result in a lot of bloodshed, but you
must go and convince the representatives of tha branches
that this is a wrong step to take.

Did you do that?---A meeting of representatives
of branches from the Western Cppe was organised, Then
one evening I went cut to talk to them,

Did you succead with them? what occurred there?
these meetings, of cuurse, were all illegal, as far as you
were concernedi---They wers all illegal,yes.

Yesi===1 talked to the representatives of the
branches. It was & very heated discussion, a crowded
mecting at the place where we met. And although 1
succeeded to persuade the majority of them, the younger
pecple were jut not convinced that my explanation was
correct, or the fact that I was dissuading them from
taking this step wac correct. And they just stormed
out of the meeting, a good number of them stormed out
of the mesting,

Were you informed what these young men had besn
doing?---Yes it was some sort of little pandemonium after

these young chaps had stormed out of the meeting, and
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the members of the original committee suggested to me 1
it would be wise for me to go and meet soms of the peocple
who lived in the bush, because these young chaps had been
organising the people who lived in the bush, and if I did
not go out to convince them, the likelihood would have
been that they would have precipitated the very situation
we were trying to save.

You talk ﬂsnut men living in the bush = did you
go to meet them7—=Yes I did., One evening a weeting was
organised for me to go and talk to them,

what do you mean by peocple living in the bush?

Who are these people?---A number of people, a lot of people
wic had been endorsed out of Cape Town,  But thnf did not
go back to the Reserves., They remained in Cape Town, but
because they could not remain in the townships they settled
in the bush., You know the surroundings of Cape Town

are very bushy. They remained in the bush and hopad, in
my opinion, ageinst hope that somehow they would manage

to get passes, get documents, to ermable them to work in
Capc Town,

Idd you address ithese people?=--Yes I did, OCne
evening, as I have said, I was taken out to one of these
meetings in the bush, There I found a number of peocpls,
and we got down again to the discussion of this plan,

And after a long discussion during which a good numbar of
them were very,very impatient, I managed to succeed to
persuade them to defer the execution of their plan until
I had reported back to the Natinal Execégtve, And then

I pomised that at a later stage the Natioral Exscutive

would send somcone to Cepe Town to convey their views on
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their suggestion, that is the views of the Naticnal
Executive on their suggestion.

Is it out of that, then, that the idea, or rather
partly as a ¥ result of that that plans were then made for
a8 gensral anti-paoss campaignf---Yes, after 1 had reported
to the National Executive, o decizion was taken that it
ic not going to serve any useful purpose merely to tell

these people that the course they were following was wrong.

le will have to put-snmathinp in its place, because that
was one of the questions I was confronted with: if you
say we should not hit back, go into the residential areas
and hit back againet the whites, what alternative sugges-
tions have you got?

Did you put then an alternative suggestions?—=\lall
every time my alternative suggestiona, ! did not have it

myself, I could not, without getting the authority of the

National Executive - tht is why 1 had to buy time by
saying that I was going to report to the National Executive,
You came back then, and raported to thes National

Executivei——=Yes,.

And I think you were sent on further journeys?--—-
Yes, After reporting to the National Executive, the

National Executive decided, alright, we are going to em-

bark on an anti-pass cammign, which will also culminate

=y

in a general strike, as I have already indicated, It was
then planned that it should take place to coincide with
June 26th, Then 1 was sent down to Durban during the
same month, that is January, before the end of January

to 4 find out what the organisation thought about embarking
on an anti-pass campaign during 1963,

And whom did you see?-=In Durban?
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In Durbgne=-~In Durban I mat the membere of ¢
Jd_Hog Committes, but they alsc arrangod that I should muoe
the representatives of the branches,

Now was this plan confined to the towns only?ee-,,

vas this plan to be confined to the towns onlyY===lo, It
was Telt that if the plan was to bs successful at all,

it should amlso cover the rurgl argas, that is the reserves,
and we therefore, accordingly, the Naticnal Exwcutive

took stops for the setting up of machinery for the organi-
cation of the roserves or the rural 4T Gatb.

Now in Natal, did you suggest any steps there, or
were any steps taken?---l'hen I met the Ad Hoe Comnittes
spocial departments were allotted to each member of the
Ad Hoc Committeec, and one member was allotted the duﬁy
of organising the rural areas.

Who was?==-]1t was S0}ly Mbanjwa,

That is as far as Natal is concerned. What
happened as far as the Eastern Province is concomed ==
When these discussions toaok place, there happened

fortunately to bep eomgbody from the Eastern Province,

that is when they took place in Johannesburg in January,

There was someone #there,,7---There wao somebody
from the Eastarn Provinece, and g Mmessage was conveyed by
him to the Ad Hoc Committec in Port Elizabeth,

ferhaps this is the right stage at which, very
briefly, just to tell the Court how this Ad Hoe Committees
fitted into tha schems of things?Just briefly give us the
structure of the legal A.N.C, There there was an anoual

conference?--Yes, before the AsN.C. was banned, the

highest controlling body I would say would be the Nationgl

Conference,



ACCUSED No. 4.

Constituted out of delegates?——lonstituted aof
delegates from the variocus branches thraughout the country,

That annual conference elected a National Executive?
-==Tegg it elected a National Executive,

Of huw many people?---Altogether the National

Executive consisted of 22 people.

And it also elected the office-bearers, the

Prasident, secretary etci---Yes.

Treasurer, elci==Yes.

Now below that, at the frovincial level did one
have provincial executives?--=-Yegs, We had four
provincial executives, corresponding to the Provinces,
that we had in the couniry.

And those were elected by members of the branches?
~==That is right. Those were eleciad by members of the
branches in each Province.

At provincisl conferences, yes, Below that I
think there were Regional Committeesi---Below that were
Regional Committees which also were alected at annual
conferences of the brarc hes that constituted that par-
ticular regionf,

Add some illustration of those regiors were, for
instance, the Western Cape?=-—-Yes, the YWestern Cape wa s
a region, the Eastern Cape, that is Port Elizabeth and
dist:iét was a regioni, GSouth Western Aress of Johannesburg
a Region, Pretoria a region, and so on,

Yes I just wanted illustrations of that, And then
Tinally below the regions there were the brancheste===Yes,

Branches for different townships or ars=as or what-

evor it might be?-=Yes,
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“o that there were four levels?=--Thare were four
levels before the AJN.C. was banned,

Now when it was banned, what arrangement was made?
-=-=i'hgn it wos banncd it was felt that the machinery which
we used while the organisation was legal was & bit cumber-
zome, because each one of these levels had a certain amount
o f autonomy, For instance, if a directive (that is befae
the organisation was banned) if a directive was issued by
the National Executive, it would only go the Frovincial
Executive, and then the Provincial Executive in tern
would look at it and gend it to the Regional Committee,
and the Regional Committoe to the branches. After the

organisation was banned, the Provincial lsvel was done

away with,

And you intended then having simply a National
Executive with regional committees under it7-—Yes,

Direct contact beotween tha centre and the regions?
---Yes.

In fact, did that work?==In practice it did not
work, We found in practice that people did mot lend them-
selves easily to the chenges that were taking place from
conditions of legality to conditions of illegality. It
became necessary again to decentralise, and as a result
the National Executive decided thiat there should be sat
up a temporary committee which would help to tide the
organisation over the period that the people were getting
uscd to the underground methods of working, and this tem=-
porary committee was called the Ad Hoc Committee.

vWas that to label it as & temporary institutionfee=

To label it asa temporary organ,
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5o there was then a temporary Ad Hoc Committee for
pech of the Provinedal arcas?---Yes,

Now very briefly - just one further aspect - how
were the Ad Hoc Committees constituted? Were they elected
or gppointedi---No, the whole elective machinery was done
away with after the organisation was banned, Ad Hoc
committees, Hegional committees and branch committess were
all appointed,

Now I want you just to mention how you found out..
when you found out, what the structureof Umkontc was. Here
we have heard now of the MNational High Command in Johannes=
burg.---The structure of Umkonto, or the little pyramid

next to this big AJN.C. pyramid: at the top was the

Natioma 1 High Command, and below the National High Command
thare was the Regional Command; as distinct from the AJN.C.

which had a Regional Committae. And below the Regional

Command were the units of Umkonto, %o Umkonto operated at
three levels.

In Unkonto did ore unit know ancther unit, know
the poersons who formed that unit?—-wn. Hen who belonged
to Unit A did not know the members of Unit B,

And what was ths contect between the unit and any
ather urgan?---The centact between the unit - there was
no contact between unit 2nd unit. There was contact between
unit and Regional Command through a contact eppointed by
the Regional Command,

In other wards, ecach unit was a secret bddy, a
gﬂai%?sscret body 7=«=Camplately secret,

And they did not know each other, nor did they
know who wes on the Regional Command?==-The only person that

each unit knew, cutside itself, was the contact, N~
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know the members of the Hegional Command,
Now was there then any link, apart from the National

High Command, was there any link baetween any part of the

lmkonto organisation, and any part of the African Nationsl
wongrzes organisalion7---~No link at all,

And would, or should, any African N/atiomal Congress
unit, branch, that is to say, have been aware of who was in
any unit of Usmkonto?~-<No it could not be. 1t was not
allowed - whoever was recruited to any unit of Umkonto was
approached as an individual, whether he was a momber of the
AelisC, or not, He was approached as an individual, and
when his approval had been obtained to become a membar
of a unit of Umkonto, he would not refer that to his
branch executive - that is the A.N,C, branch executive,
=0 that the A.N.C. leaders even, whether at braoch or
regional or provincial leval, did not know who of its
members were &an Umkonto,

And that, of course, was done dnlihurately?-—-?aa;

Well now,you then started organising this cempaign

from the Nationd Executive, from the Secretariat, in

Jnhanﬁnnhurg, the anti-pass campaign.,——Yes.

Now I think it would save time 1f I went through

I could try

some of the correspundence/and pick cut just the matters
relating ta the campaign, but then I would have to come
back to"it to explain other matters, S0 if you will
bear with me, I will just quickly run through a few of
these latters to indicate both what was done in mgard to
the cempaign, end in regard to other political activities?

—-——Yas,
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bir, Mbeki, I am reminded from my learned juniocr
that I assume this correspondence is only that taken from
Trevaellyn? That is the only correspondence before the
Courtf==Yeg,..

There was other correspondence as well?--=0h yes,
there was.

well now, if you would start with J,14. J,14 %o 26
deal amongst other things with both students, who would
be sent overseas, and with recruits? Is it clear that
both types of people were to be sent outfe==<Yea, both
types were sent out, students and recruits from Umkonto,

Alright, well now we have a letter of the 25th
April, J,]4 which is addressed to your Secretariat, is it?
~-=Yus, addrossed to our Secretariat from London,

Une of the topics which has come into discussion
here is the journal "Assegaai" and this is one of the
letters in which enquiries are made about this journal,

In paragraph 3.-—-Yes,

Your Londan affice was complaining "We have been
greatly disturbed by the appearance of this pamphlet,be-
cause of the manner in which the British paper held it
out as 'the spokesman of the Spear'.——=Yes.

That, of course, it was notf=--No, it was not.

Then paragrpah 4 talks about M booklet which is
now coming out befors the Tth May, Is that anything
sinister, Mr, Mbeki?——=No, there is nothing sinster about
thats The M, booklet just refers to the Mandela booklet.
You know after his case therec was an illegal booklet of
his trial, and then it was to be reproduced for use sbroad.

Now then paragreph 5 refers to "Dar inform us that

they will be in a position toc charter for 25 stud-
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insist that the students you intend sending should be
qualified for entry into overseas universities." That
refers clearly to zctusl studenta?«--Yeg thait refers to
recruits for academic work,

The next one I want to look at is J,16. There
is zgain a reference to students, There is a reference
to the booklet you talked about 'Transkei in the Making?t,

I notice you say "We have contacted the author.." this

I take it is a letter from you?=~Yus it is & letter from me,
You say "We have contacted the author of "The
Transkei in the Making,"---Yes,
I take it you had a reason fo 1t7—-Yell yes, I
mean the author of "The Tramkei in the Making®™ 15 Myself.
Yes, if you talked about it as that vou would have
been identified?=-=Yes 1 would have been identified.
Now in the last paragraph thera Mr, HMbeki, there
is, in this sentence "In the last few days we have sent
a lot of materiasl about our proposed plans,* "We shall

be glad if you will expedite the sending out of the

invitation leters to politicsl parties." What was the
proposed plan7---%e had invited the politicel organisations
from the Protectorates, the Rhodesias, and Tanganyika,
and Mozembique to a special conference %o consider the
implications of tha Aliens Eﬂnt:nl.ﬂill.

That wae a bill that was intended to control the
vss===the entry of Africans, usually referred to I think
as Yforeign natives!?,

Then you hardly need look at T,17, Thxe is a
discussion agein about 'Assegasi'. And you ask the London

office to 'circularise all our officest! this is in the

third paragreph. ®Further we would like you to circularise

'H-J-l our offlena. and Avecs dbhada L4 . aw
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that we do not favour the practice of inviting indi-
ui&ualn from here without consulting w. In fact, this
can easily result in a misunderstanding, If any office
requires additional staff, we should be advised,® Now,
that of course refers to African Netional Congress offices?
~—=Yes, A«N.C, offices ves.,

fnd from time to time, as you have told the Court,
you did send people to staff those offices?--=Yes we did,

In 7,18 there is once agein a reference to
students. I will just rsad it to yous "The fears you
entertain about fallﬁuﬁ being landed at Dar weuld not
apply in this case, because everything hes already been
ticd up as to their destination." That is the second
paragreph.=-==Yes,

What was it there that had been "tied up!7--=Now
in the firet place, this letter is addressed to a repre-
sentativo of the students in South Africa, And we had
received a letter from him to say that they had received
reports that some of the students who had gone before
this stage had been landed at Dar, that is they head not
been sent to the various universities where scholarships
had been arranged for them. So I am here assuring him

that this pogition haz now been straightened out with

Dar, that they should not keep the students at Dar for
very lony, They must arrange for the scholarships in ad-
Vance,

Yeoc, I want you to look at J,19, You nee in the
first paragraph "It would appcar that we did not grasp
the import of your communication that ..when you advised us
to get ready a group of 28 matriculated students," This

is where youdiscdver that in this canﬁ you were at cross
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purposesy---Yes,

with Dar-es-Sallsam. Paragraph 2, just to save my
learned friend from asking you the question, you say "Two
days ago we sent Percy to Palapye where he found & letter
from you, in which you state that we should prepare gIoOUpS.
Do you know who Percy is?=~Yes I do.

fre you prepared to tell the Court who he isP==No,
noy, I am not,

Is he accused Na., 9444 l07===No he is not,

And then of ccurse the recruits were disguised
as parcelsT=-==Yeg,

Yes I don't think we need to zefer to 1,20, These
still refer to recruits, and so does J,21, kWould you
look at Exhibit 7,227 Look at the third paragraph "W4e
have now heard from the local representatives of Uno" do
you see thatl=--Yes,

This is a letter from Landon %o the Secretariat
hergf==Yes,

And this refers then to "our letter of invitation®
which had been discussed, apparently, with Dr, Keunda?--Yes,

5o that was the plan which was referred to in an
carlier letier?---Yes, this refers to that,

wnd there some doubt was cast on its usefulness,
because it might undermine the autharity of rafmecsa?—Yes,

For the rest I think there is a discussion about

d"|1

June 26th, and what was being done overseas about that.

Apparently your offices had done some work in tha® regard
in othor countries?---Yas in other countries they had,
was it o day that was going to be celebratad in

some fashion or other elsewhere as well as herg?---Yes,
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Then_T,23 again refsrs to the twc types of

students, 1 want you to lock more especimlly at J1,25.
Paragraph 3 of this letter of the 30th May, which is & lette:

from Thunder to U.R. deals at some length with actual
scholarships. In (b) you s peak of 27 scholarships for

the year 1963 to 1964 7---Yes

were there actual scholarshipa? Were therse scholar-
ships available?---Yes, no this refers to students for
academic work,

But I mean there were scholarships available for
students to be zsent over?——=Yros,

Then again in paragraeph 5 there is a reference to
tho Aliens Control Bill, Paragraph & deals with a proposed
journal, ‘where was that journal toc be published?--1t was

to have been publisghed in London,

In paragraph 8 you sppear tc depart there from

Afzican Natignal Congress business, and you discuss.,

"Thero are a numbar of Africans abread, and we think

facilities should be made available to them to join M.K,.
and train i’ thoy wish, "e-=Yeu,

M lzase study this watter, but we should not
give the impressiorn that sdudents should asbandon their

academic work., HMay we make some wmore direct call at a
lnter stage."™ Sorry, "Yc may make some direct call at a

loter stage.” Is that in line with what yuu were telling
his lordship this morning sbout the attitude of the A.N.C,
towards its members joining H.K7=w<Yes,

Turn over fur a moment to page Z. You speak in
paragraph 10 sbout the possibility of opening a now office

in Lusakao.=-==Yes,

And possibly an office in Indonesis in paranranh i~}
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Yo was the work of the AJN.C. ocutside of South

Africa at this stage expanding or contracting or remaining
the same?--1%t was expanding, in fact expanding so fast that
we could not keep peca with it,

Now I would like to comeo %c onp or two of the

directives, ‘ould you go to 1,29, This is addressed to

all regicnal brenches, and it is dated the 25th April 1963.
The first page resmlly sprcaks for itself., 4t the foot o
the page wvou deal with what is called "Govermment Terror"®
and at the top of page 2 there is contained a descripticn

I think of the sort of thing which you found in the Westexzn

Cape, Your pages seem to be quite different from mineg -
if you will look at the heading "Bovermment Terror®,---Oh
yos Government Terror, the first page.

#nd that speaks of the Govermment having sworn
to throw out our people from the Western Cape,-—-Yes,

'In fact it hes alrecady started to do so.t! And
the next paragraph speaks about thousands of wamen who
are now carryiyg passes, and the men being herded into
barracks., And then comes a plan in brief, Have you
found thati--=Yes,

To whet does that refer? I just want to know what
thet plan is7-=«<~The plan I referred to which was adopted
by the N,E.C., after discussion,

o this is the N.E.C. planT=-~This is the N,E,C.
plan,

The campaigr against the passes, which is divided
into, s===-three stages.

and then there is a gensral strike?-——=Yas,
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Then you speak in paragraph 3 of 'intervening

activities,' And the African National Congress members are
acked to engage in all forms of non-co-operation i as
mentioned in the first leafleti--Yes,

S0 thaut was then also part of the plan, was it7——

Yes. As the sub-heading suggests, it is 'intervening
activities,"

I am merely askding you thesc things, Mr, Mbeki,
because I want to ask you whether,.put the questiorn to you
naw whether the A.N.C. ever went over itself to anything
other than the saue wcthods that it had been using for 10
years before thisi--=No, This plan, it confines its
activities purely tu the non-violent methods of struggle
that it had engaged in ovsz so many years,

Non=-violent, although illegalf-==Yes, although
illegal, yes.

Now 1 will come back to some of thesc others later
on, May I just refer you for the moment to another direc-
tive of the same kind, which is ..the first one was April,
and the next one was the 10th July, or rather, the next
available one is the 10th July, It is Exhjibit T,42, This
ie again a directive to all regions and branches. "The
following directive must be passed down to all ourrember-
ship and should be reproduced st regional level so that
every branch should get a copy." Paragraph A dsals with
the Transkei Elections. Had the N.E,C. teken a decision
on what was to be done in regard to Transkoil slections?
--=The N.E.C, was carrying out a decional confersnce, a

conference st Lobatsi,

And that was a plan to baycott the elections?——To
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boycott the electinns.

Hut in paragraph 2 there is an indication as to
how the campaign was to be carried onl--<Yas,

Neomzly by using the opporxriunity to put forward the
fifrican National Congress policies7-—TYes,

Now then paragraph 3 and 4 desscribe how this cam-
paign should be conductgd, by gestting together people from
the Transkepii--=Yas.

find if you look at paragraph 4 you will in addition

to meotings see "try and get meetings in siggle mens

barracks and issue leaflets.'! That iz correct?--<Yes,

Can you remenber whether you drafted this circular?
——=Yeg I think I did,

Jugt below pzregraph 4(d), the paragraph just
sfter that, the ingtruction reads as follows: "appoint and
assign spocial voluntcers to tackle the hostels or ﬁinglu
mens barracks. Get regular reports from them of the
progress in thesz barracks," 5So is this an sccasion whare
the volunteers would go intc actin J-—--Yes, whero the
volunteers were assignod a special task of organising

poople at tho barracks.

Mbpki, let us try once and for all to say precisely

what a volunteer is. Is the ordinary membar nf the

African National Congress, or any particular organisation
always willing to do all the donkey work7---No, no, It

is mit Bo0.

And so how does ane get the donkey work donafe——-

You can only get a few people, that is in comparison with

the total membership, so dediceted that after hous of

work, for imtance, instead of resting at home in the

cvening, they go about the township recruiting members ..
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Codng to ihe hoctelg, .--=Going to the hostels and
sﬂlnn, cnd evan ¢ver weekonds, instead of resting over
wocekends they have to 2e doding all this organisational work,

Mow leaving that, then the last..then therec was
a boycott of Netionalisi nowspapoers wes streseed in paragraph
g?and finally 1 think it is in paragraph C 2 direction
az to what to do asbout & e situation created by 90 day
tdetentionTe==Yen,

Mr. fMbelki, iz this the way in which the A.N,C.
memberes received their instruciions, through documents Ve
Yeg, if we intend to give ingtructions, we issue directives.

fixy Mboki, did I put it tc you generally that thase
documents, for instance like 1,46, without gouirg through
it agein, which is alsc headed "Jirective to 211 Regions
and Branches" would indicate the activity of the A.N.C.
during this period?--=Yes,

heiually 1,46 has referencesgain to volunteers, and
alsp to Ad Hoc committees which ere required to give a
monthly rsport, Paugdng thore fur 2 moment Mr, Mbeki,
what happenad about the plen Tor an zlleged Stay-at=home on
June 26th7---When.. [ will say Tirstly in Rarch the National
Secretariat again gent wz down to Cape Town to explain now
the new nlan, and to tell ithem that it was going to be on
a naticn=wide scole, and that theoy would not eabark an
any canpaign of their own outside that provided for by the
Nztional Executive, and that therefore their original plan,
which included marching intc town, hod not been approved of
that is, that porticn of their plan, had not been epproved
of by the ketional Cxecutive, Than, when the gquestion

o7 the 90 day law come up, we had to review the position,

~u realised that & good number of our leadership at
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branch, regional, provinciel and at national level might
be' picked up during e..under the provisiorns of the 90 day
lawe Ye thporefore decided o reorganise with @ viow to
cregting chodow committees, co that in the event of the
known peonle being arrested, thore wowld be cthorz who
would be ablc tc continue the work, It sort of acted as
a setback, ond gradually by the time when the anti-pess
campaign should have been in full swing, culminating in
the genoral utrik:.-thiﬁ whele propositien was deferred
and sort of rocaded to the background in a way.

Now I would like you just to complete the picture

by reforring to Exhibits T.d47 and 7.55. If you lock at

Ted7 Timt you will sec that that 1s dated 6th Jdupe 1963 end
it is dircetnd to the Board of Dircctars.--=Tos,

Now who was the Board of Direciorsfe~-~The Board
of Directors ic a scction of the Keticnal Secretarist,.

I understand you zoulé not alwaye be togoatherfe—-
Yas that is tho position., Although Mz, Sisulu end myself
woere menbers of the lational Secretarist, when we went
underground woa found It very difficult to meet, the whole
group to moet, su that as.senior members of the aticnal
Segcretarict we roceived reports from the other sections
of the Lecretarizt, and then wo wera able to comment on
those reoports. But whon the Naticnal Saecretariat met as
a whale occosisnally, thet is after he and I had gone
undorground,

Now iT I might jusi xun through sone uf the
passayges in this, just to expiain to tha Court what thay
mean, So that is whal ie mecant by the Scacd uf Directors =

et is the Sccreltariat?--Itmeanc that purtion o  the

Ssecretariat which was situated in the townships,
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Or which operated frow the lownships.

This daals with joing meetings, persistant weook-
nesses, irrogular attendance. Then it deals with propaganda.
Those items seem to relate Tizst of all to tﬁe issuing of
more propagsnda and suggest what the propagsnda should
danl with, And there iz a circular lotter,tha T.T.A.

That is the Transkei and Tocoitories Authorityf—-=Yes,

fi circular letter which might be sent to the chiefs.

Then paragraph 4 Mr, Mbeki staris with the heading
"RefieCa What does that refer to7=——Rural Area Committee,

Ts that the committee which was,.what was that
committec organisingfe-~1tc function waes to organise the
persans in the rural ates, as well as migrant labour at
the barracks,

Then the next heading is "Education!,fThe fTailure
to set up study groups is distexbing.® Earlies in the
year a list of people who wers o be in chargoe of such
clssses was drawn up, and you agk why they have not
STARTED, 1 just want to draw the Couri's attention to
the itess, The hisicry of man up 1o the pericd of slavery,
the foudal system, and the formation of clocoes and
politiccl econcay. Then you refer to the volunteers
again and in 7(e) "How much work is being done about the
plan of wctivity that went out on the lst Hay', What
plan nfﬂF:tivity was that?=--It is referring to the
anti-pass plan,

Then you refer te finance "Flease let us know
is this commiitee now functioning, houw much has it raised
up to now, am the bHranchas in the Soubi-iestern areas
paying subscriptions,-=<=Yas,

The gvidence has been to his lordship that money

was collected both inside and outside the country,—-=Ye
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Firally the last paragraph but one there is a
genoral. .-=-on the second page?

Yes, there ie o generzl stimulant - Ythis means you
have to be enterprising, full of initietive and hardeorking
within the fromework of ocur pelicie: and directives,"--—Yes,

Mz, Hbeki then, activiiy carricd on in that way?
-==Yag,

Mow you asay this represents comments by you and
possibly #r, Sisulu?--By me and Mr, Sisulu on a report
we had recelwed from,.

Mow if you will look at Expibit 7,55 which in the
top right hand cernexr is dated the 15th Juna, would you
tell the Court from whom this comem?-=- This report came

from the Secretery of tho Goecreotariat, who was in that

Spction of the Yecretariat that opereted in the townships,
fng you Tind, I think we can put it generally,

you Tind that some of this deals with the items which have

boan sot out in J 40 %—-=Yas,

DY THE COURT.

vhose nandwriting is this? ——1It is the handwriting
ui’ the Secretary, my lord,

‘those nome you arc not prepansd to disclose?---Whose
nane Igee

Tese

EXANINATICH BY Hb, FISCHER (CUNTIMUED]:

1t might be of considerable interest just to see

how the Sccroteriat dealt with the problem raised by the
regiond HRight at the beginning it saye *The Region has
postponed the demonstrations that were scheduled for

tho 15th Hay and proposms that theae should teke placa

an the 26th June. It had been fproposod that there should

oe a placard demonstration after 5 pe«is It was proposed
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that should anytling happen we should answer in kind,
The aim wes to have thoussnds take part.” I don't know
if you know what is meant by "It is proposed that should
anything happen we should enswer in kind"7---This is the
Secretary of the Secreturist as I say reporting what the
flegion intendsd to do, some regions,

And then he proceeds in the second paragraph to
cay what the Secretariat had done about this. "We have
felt that theon pr;pnsals required modification, Ye think
that the dewonotrabicn at S p.m. would not hove naxdmum
effect as many people would be rushing to traoms and
busse and it might pass unnoticed. It is also Telt that
theough our new pelicy would be demenstrated in the proposed
plans, the reglon lost sight of the fact that the struggle
voe protracted and a permanent state of crigisz was the
dusirsd cffect, The plans seom suicidal and would plunge
all our resvurces in a futile gesture," Do you know
what theaet refers to?=--Yes,

Is that the "enswering in kind® by any chancele—
This is the conment of the Secretariut because where it
reporve to 'answer in kind' the ragim , or the regional
committee had planned that on that day they would hold a
big demonstraton invelving thousands of people, and that
if the polico interfersd, or started resorting to tough
muthuda! then the people would answer in kidd, that is,
thay would hit back. Then the Secretariat says this is
suicidal. Ve would not zllow it, eand it then pointed cut
to the region that such a step would not be correct.

And then it actually made a differsnt proposal
in the next sentence. "We propose demonstrations to local

authorities highlighting lecal grimvances should be under-



35

ACCUSED No. 4,

taken on that day,"--=Yes,

That is demonsirations presumably?---That is
cemensiracions wmaking representations to local athorities
amaut things like rent, end so ou,

well if you turm over we will just heve cne brid
glance at the type of activity taking ploce. In the
gocond paragraph & second leaflet wes dizscussed,--—-Yes,

The shedow committus were discussed,---Yos,

ind a menbership drive was contenploted to be
urdertaken, And in that very paragraph the writer says
"oDma, o—=--How dogs it stazrt the paragraph? I have not got it.

Uur page i Jifferent, I em sorry. "2n branch
activity = wombership drive is contemplated,®
(Bh. YUTAR: Pege 122 your lordship),

"Un tmnch activity a membership drive is confemp lated
to be undortaken under the respensibility of wvurious
regb nal contacts, A neaw branch has been crosted.

Some youlh is cuming forwazd though not to the desired
extent" and then here {he writer seys “No volunteer units
have bpen created on the bosis of branch,"-=-Yes.

-0 spparently, I don't know what branch ha is
reforring to here, but in this branch, or in these branches,
they did not have any volunigers,

B : LURT:

“What is meant by this “In one branch the members

OF such a unit was disurgenisad by the members being called
awoy for Juty with other departments." Dnes that refer teo
the #,K7-—-Npo my lords It might hawve, or it might not have
been, but I take it it wmight have referred for instance

ic & member being assigned sowe other duties within the

branch.
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And then the next sentence too "No classes exist, except
in one area but these may bp disorganised by the existence
of new calls to duty,"-==It could possibly mean that, but
I am not positiva,
i i MR, F HER NTIN 2

Well that I put before the Court just to give an
indication of the activities that were being carried on,
and the efforts to keep a political organisation gaing.
would youhave a look now at T,47...sorry, 1,74, Weita

minute, I think that is the wrong number. A letter to

Booth dated 15th May 1963.

DR, YUTAR: That has nat been put in,

Ry FISCHER: Oh well may I just read you one or two
portions of this, and then I shall put it in., It is ;
letter of the 15th May from M,T.B. to Bath; the first
paragraph has a good deal of coding, It refers to drafts
for New Zealand, ltaly, United Mations special committee ad
mema, Then it proceeds 'United Nations special committes,
We thank you for the memo on defence. This committee has
now decided to grant us a hearing and asked us to furnish
them with a date." Now what do you know about the memo
on defence?=-=0ur external mission haed asked us to furnish
them with information relating to the extent © which the

South Africen Government was arming, in conditions of peace.

Now we had ﬁ sub-committee that deaglt with the collection
of material for this purposs,

And is that memo one of the..?=-=It is one of tha
Exhibits which is,.

It ie either 1,33 or T,347—1 don't know, yes,

Well then this letter deals with echolarships and

students and the qualifications required for thess students
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which are in general the level of General Certificats of

Education - that is the English qualification for Univer-
sity entrance, isn't it7---Yes.

find then it deals with Sgolidsrity Day the 26th June
and ans; "Our appeal is being taken up with great intersst,
France, the Netherlands and Sweden have indicated that
they will be holding meetings and demonstrations. Algeriers
is planning & rally, and London is mlso planning a big
m eetings They have invited Preident Nyerers to come and
address and Ur, Martin Luther was suggested as an alternative
speakexr,” That is an American negro is it7---Yes.

I think he is the head of the Anti-segregation
movemcnti==Yes in the United States.

My lozd, may I put in this tomorrow?

TH URT Is there any relevante in it7 what is the

roelevance7--MA, FISCHER: Actually I hae read in all that
is necessary.

DR, YUTAR: That explains why we did nt put it in my lardi

EXAMINATION BY MR, FISCHER (CONTIMNUED):
I think lastly Mr.MBeki I want you to loock at
Exhibit ¥,77. Do you know what thds isT===Yes it is a

eyllabus for political education for A.N.C. study groups,

And whose is this? 1 mean, who drafted this,
have you any idea?--1 did,

“You did, Is this the sort of thing that was

referred to in that earlier circular7=-=Yes,

Now Mr., Mbeki I want to go back to the events
of 1963, You have given the Court now an idea of the
political work that was being carried on, and you were

aware that Umkonto was also carrying on with its campaign

of sabotagel==-Yes.
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It has been suggested Mr, Mbeki that the campaign
of hahntnuu was stepped up in 1963, What do you say about
that?--No on the contrary I would say it was slowsd up
more particularly from about March onwards,

kWell then you have told us that by about the end
of April you took stock about the campaign, and the reasons,
Now I want to deal with Operation Mayebuye itself, the
document which was fuund at Rivonia. Mr, Mbeki had there
been a growth within Umkonto, a school of thcught, which
did not think that sabotage was sufficéent?---Yes, there
had been.

Did you encounter that when you were put onto the
High Command?---Probably a little before that I got to know
of it, before I got onto the High Command,

wWhat was this echool of thought?——This school of
thought argued that ssbotage by itself was not going to
achieve the purposes of the National Liberation Movement,
and it felt that more particularly in the light of the
g Ninety Day Law, the emall units of Umkonto could sasily
be disorganised by such ﬁatentinn. And therefore they
argued that Umkonto should go over to guerilla warfare.

“"‘as this & matter that you heard was being dis-
cugsed in other circiles as well as Umkonto? ~==HNot in
a formal trend in other circles. Informally, yes,

Wag it being discussed informallyi-=-Informally, yes.

By other people as well7?7---By other people as well,
individuals,

By African Natiomal Congress?=-I should imagine so?
1 mean general talk, individually. I would not say African
Nagional Congress, but I mean people in the African Nationel

Congreas, as individuals,
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I mean it waes not put on the Agenda?--No, no.

That is how people were talking?--~Yes.

You now know that Goldreich had roturned, I don't
know quite when, from his journey overseas which had been
extended to areas where he had not been sent?===] was ine
formed yes he had returned early in the year,

when you got to Hivonia in early April, did you
find out what his views were7?---He was..

Did you discuss his views with him7--Yes he did
discuss his views with me, He was very enthusiastic sbout
going over to guerills warfare,

Well now during April you say this was going on,
and I want you to tell the Court what view you took of
this matter. You were then living at Rivonia? ~-- Before
I actually came on to the National High Command, I must
admnit that I hardly heard apy views, because I knew VETY

little about this thing. I had not read about it, and

I will say Mr. Goldreich was doing most of the talking.
I was listening,

He was enthusiastic?--He was,

Did you do something sbout this? Did you go and
see anybody about it¥---Yes, when he advised me that he
had, after discussion with some groups in Unkonto, been
instructed to draw up a document on guerilla warfare for
submission to the National High Command, then I reported to
Mr. Sisulu,

He was not living at Rivonia et that time7--=Ho,
no, no, but I know where he was staying,

And what nc:uxrndﬁzhat discussion between you and
Sisulu?=--Mr, Sisulu's immediate reaction was that he was

taken aback, and he assked me to srrange for a meeting of



40

ACCUSED No, 4 ,

the members of the National High Command to tske place

and to tell them that he would like to be present,
Wwell now, did that meeting tske place?---Yes, the

meeting did take place,.

And was accused No. 2 present?--Yes he was present,

Was any plan presented?=--No, not at that meeting,
It was merely outlined by some of the peaple who supported
the idea, and..

And what was accused No, 2's attitude7?-—=His reaction
was rather sharp at the time, and reminded them that he
was one o the Natioml High Command, and that it had under-
t aken, when it was first formed, or at least, it had announced
in its M anifesto that it would plece itself under the
political guidance of the National Liberation Hnuamuﬁt,
and therefore he would never oxpect that they would go
over to guerilla warfare, that is departing from their
original policy, without referring this to the National
Liberation Mpveme t,

Did you hear anything about the formulation of tha
Plan at that stage, or at some other stage?---Not at that
stage, It was at a subsequent meeting.

At 2 subsequent meeting you say there was discussion?

===The first meeti ng?

Discussion that people were wanting to put forward
this plan?-—-Yes there was a discussion that there were some
people who wanted to put forward this plan, and then Mz,
Sisulu put the point of view which I have just exprassed,
end then it was decided that Mz, Goldreich would bring the
plan at a subsequent meeting and then Sisulu would also

attend,

In other words, it was to be put into writing Tee-

Yes.
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Not just,..-—--Yes not just talked about.

find was it then decided that Goldreich should
attend the meeting at which this was presented?---Yes it
was decided that he should be asked to attend the mesting
to place this plan before the National High Command,

Did accused No. 2say anthing about future meetings?
~=-He did indicate thet he would attend all future mectings
of the National High Command where this plan on guerilla
wargfae was to be di?:uaned.

Now did you heve any further discussions with

Goldreich, for instance about the strength of the A.N.C7-—
YiSes

And where it had membership?--Yes he did seek to
find out from me the strength of the A.NC. how it atuﬁd
organisationally in the rural aereas, as well as in the
urban arsas. Then 1 told him cur plans about rural areas
organisation,

And the rural arcas committess which you have
spoken about?---And rural areas committees as well as

demarcation committees,

well now I want to go to the next mesting, of the

High Command. Approximately when did that take place, and
whet happened there?---The next meeting took plaee about
the second week of May, or probably end of the first week,
I am not fuite sure about that,
I dont think it is of importance precisely when it
wass What occurred there?--«Then Mr, Galdreich presented
the Plan in the form in which it appears here as an exhibit,
Yes7---He spoke strongly in support of the adoption
of the Plan, and tried to convince the National High Command

that it could bo implemented in a reasonably short time,
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And then went on to explain the Plen and firstly to deal

in fair detail with the first portion of it as well as the

PFlan itself,

So was there a fairly lengthy discussion?---Yes
there was a lengthy discussion indeed,

Can you give the Court any idea what else was dis-
cussedP===0ther than the Plan, he indicated that he had

gone a long way towards the preparation of the lectures

he spparently had been asked at an earlier period to prepare.

Now what was the attitude of you and Mr, Sisulu?
~——iMy attitude was in the fist place that I hardly knew

about the subject of guerills warfare, but I felt that

since we had plans for mass action underway, rather than
think of bringing forward new plans, now ideas which would
divert the attention of the movement, we should suspend
even the discuseion of this Flan which Mr, Goldrech was
bringing forward until this campaign..until we are through
with the campaign. Mr, Sisulu, on the other hand, in
eddition to expressing also the view that I expressed,
expressed the view that the thing was unrealistic and

that it was terribly lacking in a number of details, and
that thexfore in the form in which it was presented it

made it very difficult even to consider its merits.

AT THIS STAGE THE COURT ADJOURNS
IL THE 8th H 6
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THE STATE vs. MANDELA AND OTHERS,

ON RESUMING AT 10 a,m. on the Bth MAR 1964,

GOVAN MBEKI, still under oath:
M HER N

I just want to clear up one or two points that
arose from your evidence on Wednesday, What were the
people called in Umkonto, the people who were got together
and sent over the border7---They were called trainees, or
Irecruits.

Were they ever referred to as volunteers?---MNo.

I want you to say one word about the length of
time which it has taken in the past to prepare for a major
@mpaign. Will you just give his lofdship, how long it
took, for instance, to prepare for the Defiance Campaign,
from the time when the resolution was taken, preparations
commenced, until the start of the campaign,?===It took a
Tfeirly long time, in the case of the Defiance Campaign it
took practically a year from about June 1951 to Juna 1962,

It takes quite a time7?---~Yes, with all the
consultations taking place between the various organisati ns
in the Congress /lliance.

And the Congress of the People for instance7e--

The Congress of the People took longer still. The Congress
of the People, the idea first arose in 1953, and it was
not until 1955 that the Congress of the People was held,

And lastly Mr. Mbeki - do you remember when you
spoke of the fact that you did not think that the Communist
Party sought to dominate the African National Congress?
~-=Yes,

Or vice versa. How were Communist members asked

to..how were they supposed to work in ths National movement,
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in any of the Congresses?---They worked as..any other member
of the African National Congress as individuals.

And if their party had decided on a certain policy
or a certain conduct, how would they carry that outf=—-
They could only exercise their influence as individuals,
as members of the African National Congress, I mean, they
could not bring it across as something that came from the
Communist Party.

And is that what is meant by a note which appears
for instance in Exhiliit R,5]1 where a certain proposal is
made has been discussed at some length in this Court,

of the foot of that
and the note/says '"We ask members in the A.N.C. to
do their best to persuade the leaders to bring the policy
of this organisation to the masses."---Yes,

Now I want to go as quickly as I can over the
events - you have dealt with a meeting of the National
High Command where Goldreich had put forward this idea of
geurilla warfare, end another meeting early in May,
where the document was actually placed before the meeting.
I think you made it clear that what was clearly understood
was that no recommendation could possibly be put before
the National Liberation movement until some plans had
been concretely presented and decided uponf---Yes,

Now was anything done far that purpose, in order
to get the details7--It was decided to set up a logistics
committee of which Mr. Goldreich became Chairman.

And what was the task of that Commites?--It
had to investigate the feasibility of the plan itself.

That is the 0.M7---That is the Operation Mayebuye.,
And as well the cost that would be involved, the i expense

that would be involved in implementing a plan of that

nature. And about the length of time that was required
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to carry it out,
. By feasibility do you mean all the details?-—-
All the details as to whether the Plan could be feasible
at all, the Logistics Committee had therefore to furnish
information 25 to certain aspects of the Plan which are
enumerated in the Plan.

Well now following on that meeting of the National
High Command, what occurred next? As far as this Plan
is concerned, as far as Operation Mayebuye was concerned?
~==Then I think it was the following week or so that Mr.

Sisulu ard myeelf attended a meeting of the National

Secretariat, and explained to the National Secretariat
what had taken place at the meeting of the National High
Command,

Did you have the document then?---Mo we did not.

20 it was just a general discussion on what had
occurred at the High Command meeting7---Yes.

And how were..what views were expressed thera?
~-=There were divers views. There were some people
in the Natiom 1 Secretariat who felt that it was correct
to go over to guerilla warfare, and yet others were of
a different apinion. They argued that means of protest
there were still available means of protest octher than
resorting to guerilla warfare, and in addition they ex-
pressed the view that they doubted if the thing was possible
at all, was feasible at all.

Yes I don't want all the details. 1 think accused
No. 2 has given most of the details. At any rate, there
seemec to be unanimity about nothing been done until,,——-
Yes and more...

«suntil one could judge what the thing was all

about?===Yes,
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And so did the National Executive demand those
details7---The National Secretariat.

I an sorry, the National Secretariast?--Yes.

It certainly could not have presented enything to
the National Executive without those details?---No, it
could not evenlegin to call a meeting of the National
Executive without having anything to place before it.

Mbeki then, as far as the African National Con-
gress work is concerned, what happened to that?---The
National Secretariat decided that the organisational work
of the A.N.C. should be stepped up in order to ensure
that the plans which had been launched as from the beginning
of the year, could be carried out., I am referring to the
anti-pass plan.

And what was done in that regard in relation to
the Ad Hoc Committees wlsewherg7=--]t was decided that
somebody should be sent to the Castern Cape to advise
the Ad Hoc Committeef to step up its organisational
activity. And in addition we should write to Natal to
call up Solomon Mbanjwa to come.

For the same pdrpose?==-For the same purpose.

And was that done?---Yes.

And did Mbanjwa turn up7--==No Mbanjwa did not
turn up, Bruno Mtolo turned up.

We will deal with his evidence a little later.

I want to ask you what heppened at the next meeting of the
National High Command7?--=At the next meeting§ of the
National high Command there should have been presented
reports which the Lodistics Department had been called
upon to prepare, but it was not ready with that, and 1

had had information that the logistics Committee would

not have been ready with this information, so I told Mr,
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5isulu that he need not turn up, and he did not,
ButMr, Goldreich did present one report which was the
production I think...no, no, what he called the Housing
Report. And this report was turned down by the National
High Command cn the grounds that he had recommendad that
a house or a place had been found where local manufacture
for Umkonto could be done, but then the National High
Command said "you were never given the instructions to
seek for a place for that purpose' because it was evidengt
that was already related to Operstion Mayebuye, but in-
structionz were given to him to proceed with the purchase
of the property - I am referring to Travellyn. Secondly
I think a few cays before this meetin§ of the National
High Command Mr, Goldreich brought to me a roneod copy
of what was referred to here as Speakers Notes, as well
as a syllabus, or & guide for lecturers.
Just give them their numbers, they am R,54 the

Speakers Notes, and I think B, 5B the Syllabus. Yes
you say he brought them to you7--Yes he brought them to
me. And after going through both the guide and the letters
I realised the letters were terribly biased towards
Operation Mayebuye, and I therefore raisedthis matter
with the National High Command which decided that the
lectures should not be distributed at all,

“?hnuld not be used?-~~Should not be used yes.
I just want you to give his lordship a brief account
of how these things came into existence? I think at an
earlier stage the question of lecture notes for M.K. had
been discussed.---1 was informed that earlier on in the

year there had been a need for lectures for the units of
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Umkonto, that is internally. And they had.,thers had
also been a need for similar political education for the
trainees outside the country. Then Mr.Goldreich was in-
structed to prepare lectures for internal use. When 1 got
to Rivonia in April, he also told me that he had hgad
these instructiors from the National High Command to pre-
pare such lectures, and he mked me to help him with in-
formation relating to the historical aspect of the lectures,
Then 1 jotted down some notes for him to use in the pre-
paration of the historical background in the lectures.
And then when he was reprimanded at the meetin§ of the
National High Command where I reported about the fact that
he had produced this copy of roneo-ed lectures, it was
stated that he had exceeded his instructions, because
he had been told tc amongst other things include in the
lextures a historical background; and secondly that he
should give also the history of M.K., why it was necessary
to embark on sabotage. And that he should give an ex-
planation of the relationship between sabotage and guerilla
warfare, and why it was necessary to start with sabotage
as distinct from guerilla warfare, but then he had gone
much further than that.

Well now in fact the historical notes which you
gave to him, are they embodied in this Exhibit, Speakers
Notes, R+547---Yes some of the historical notes they are

embodied in it.

In I think it is Sectims A, B and C, which include

the Freedom Charter as well7---Yes.
Yes well then these were shelved - I just want ywu
to finish this off. At a subsequent stage you remember

that you wrote Exhibit 7,28 of the 28th June. You remember

a letter in which you said "We have drawn up a syllabus
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and guide to lecturers for our M.K. men. We have also
;nmpilad speakers Notes running into about 20 pages. We
would like to send you & copy" (This is to 0.R.).==Yes I
remember the letter.
Why was that sent to 0.R? Why was it to be sent
to 0.R7==-Some time during June, as 1 have already indi-
cated, we received a letter from our London office, that
is from Mr. Tambo's office, to the effect that they had
for a long time they had asked us to provide this matenial,
that is educational matter for the trainees of a politi-
cal nature, and he was very insistent on g this being done.
fnd it was decided that these lectures should be sent to
Mr. Tambo because even though they did not..they were not
suitable for our purposes internally, to appm a point though
they would bes uitable to people who were alr eady under-
going training. I was, however, instructed, to tell
him that, that is when I would have sent the lectures,
that I should have written a covering letter to tell him
that the lsctures, it was not intended to give the im-
pression that we were going over to guerilla warfare,
Incidently, Mr, Mbeki, there is a reference to
«+fExhibit R,58, right at the end, Section C, Organisational

Machinery. "Standing Instructors for the Organizers®

was there ever any such thing to your knowledge 7==-1g
that the syllabus?

The syllabusf==<Nao.

And you now know that large portions of the Speskers
Notes from page 9 onwards are simply extracts from = VETY
lengthy notes which are exhibits in this case, notes in

Mr. Goldreich's handwriting?---Yes.
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tome of them obviously made elsewhere than in
South Africa. Also there is a reference here to, in B,54.
to this note, right at the end, page 16: "Note: Training
Manuals in all techniques in the use of arms, tactics,
etc., are being prepared." Do you know anything about that?
-==No.

Would you have known if $uch things were in the

course of preparation?---Yes. As a member of the National

High Command, normally I would have known,

Well then Mr, Mbeki, this work proceedd you told us,
Mtolo arrived at the beginning of June?--=Yes.

Was there some surprise expressed at his arrival?
=-==Yegs there was,

Why was that?---Because we had expected Solomon
Mbanjwa to come up.

Let us just finish off the course of events: after
that meeting that you have descfibed, there was another
meeting at the beginning of July. What had you heard
before you went to that meeting?-—- ...

No I am sorry, at the beginning of July Goldreich
made some sort of report to you?---Yes, at a meeting of
the National High Command.

And what did he tell you?---He submitted a report
on production requirements, and the Mational High Command
said that the report was very inaccurate, and that the
National High Command could nat go only by that report
to arrive at a decision on Operation Mayibuye.

And so what happened then?---And the Logistics
Department decided thatit would still carry on further in-

vestigations and compile a report relating to all the othe
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departments that are referred to in the document for
submission at a later stageo.

Now I think you have a note in your handwriting
relating to this meetingf==<Yes.

Is that Exhibit R.537 I wonder if you would look

at this - this you made at the time?-==Yes I made the
notes at this meeting.

Now these are very cryptic notes and I want you
to tell his lordship to what extent they can cnable you
to recall what happened.

THE CGURT =
Du these notes refer to this meeting you are

talking about?==<~Yes that is right.

EXAMINATICON BY MR, FISCHER (CONTINUED):

“ell now can you remember what R and D stand for?
-==Yes 1 know.

Perhaps if you would just explain what they mean =
they are very difficult to understand,---You mecan the
notes, or R and 17

You give us just the notes first., The first says
"Incorrect to say liberatory movement given itself to
military methods." Loes that record what argument was
taking place?=-~Yes, there was an argument in the National
High Commard. The people who were supporting the idea of
guinglffur to guerills werfare were saying that the whole
liberatory movement ghould be thrown behind this effort,
and then there was argument by othersto say it would be
incorrect to say that the liberatory movement should be
given over to military medédese~.methaods, Ye still had a
lot of politiecal work to do,

Then there follows A and B and there is a note

against A only, 'cross border of prctectorate'!.---Yes I
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think that should be read in relation to paragraph 4 of
the notes, because during the course of the discussion,
when questions were put to the people who were Euapnrting
the idea of guerilla warfare, 'How? Where? We have no
friendly borders' they thought that we would get a place

guerilla warfare?
to enable the chaps who were involved ¢ in our affair to
have rest and so on.

Across ithe bordersi?--Yes they said well, cross
the border into the Protectorastes, and then the argument
of those of us who were opposed to this was that that
was unrealistic. The British Government would never allow
pecople who were involved inm gueriflls warfare in South
Africa to cross the borders and to sek xmw refuge in the
Protectorates.

Go up again to No., 1 "Liberation movement not
ignored." Does that recall anything?---Yes. We were
pointing out to the supporters of OUperation Mayibuye
that it would be incorrect to embark on a plan of this
nature without taking into consideratim the other com-
ponents of the Congress Alliance, and that therefore it
would be ignoring the Congress Alliance if we went over
without consulting them with only the approval of the
AalN4LC,y

Then there is No. 2. which reads "Government not
resorting to arms out of strength, 1t is not a nappy
chnica.-tumpelled by nature of struggle."--~Then again
this argument came from those who were opposed to Upera-
tion Mayibuye, when the supporters of Operation Mayibuye were
saying that the Government is arming, and the only way of

meeting this was that we should alse arm and get into..

and go over to guerilla warfare, then those who were
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opposing this argued that the Government was not arming
out ot strength, it was because it was feeling the pressure
of the mass political organisations, what was necessary |
therefore was to step up this method of pressure..

That is political preséura?---Fnlitical pressure.

No. 3 "Negotiated settlement not before people had
g hown their strength, Cite Pretoriug." ---fome of the
people argued that it could still be possible to arrange
for a settlement by negntiatiuﬁ between the Government
and ourselves, or at least if not the Government, to
bring about pressure ¥ so that the white electorate would
itoelf exercise pressure on the Government, And then
the Pretorius, in fact I did not intend to write Pretorius,
it was Pistorius, Professor Pistorius,

Can you remember why his name was mentioned7---
He had been running a series of articles in "The Stac®
in which he suggested that if Africans insisted on one
man ong vote, then that would mean almost a settlement
by arms in this country, because the ‘hites would never
accept it. Then the argument was if even people like
Professor Pistorius and the Prngrassiue Farty, who had
already gone so far to accommodate, or at least to recog-
nise out claims, were still of this opinion, if we went
over to guerilla warfare it is likely thst we would have
antagonised large sectians of the population of South
Africa which at the time were leaning more towards our
point of view. So that it would have been necessary to
convieme these first,

I don't know if there is anything else of importance

there. Did someune suggest calling on the Protcctorates?
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calling on the Frotectorates to rise, 4, sub-paragraph 37
~---Yes, somebody suggested that, and of course it was
just dismissed with hardly any long discussion,

I don't know whether South-west Afriuafzzzls any-
thing7---Some people argued that the South African Govern-
ment would even be brought down on the issue of fSouth-
Wlest Africa, so that there was no need to hurry so much;
because it was evident that the question that the diffi-
culties that the Goverrmment was having over South-lest
Africa alone might bring it down,

And then lastly there is the note about P.A.C./
AeNeCo unity.---Yes there wes a suggestion about bringing
semaking an effort to bring about unity between the PAC |
and the A.N.C. and I made here the point that I had been
to Cepe Town, during the 1951 strike for instance, I went
to Cepe Town to try to persuade the PAC people to support
the 19351 strie, but I was hardly able to find any of their
leaders, So it was just pointing out that is was also
unrealistic to talk of the unity of PAC and A.N.C.

And then an additional point by someone eclse was to the
effect 'If you got PAC do you intend to put them on the
High Command?' and it was just laughed out.

Right, Well then, that is some sort of record

of what occurred at that meeting of the High Command.

5o what happened after that? \as the High Command in

a position to make any sort of report?---Other than what
I have already referred to, it was unable to make any
recport.

Well then when was the next meeting of the A.N.C.
Seaetariat held7---i'e had already arranged for the meeting
of the A.N.C. Seactariat to take place on the 11th, that

wes in anticipetion of a report from the High Command at



this meeting early in June,

On the assumption that a report..---Vvould have boen
tabled by that time.

I am sorry, my learned friend points out that I
have been using the word June, and I should have been
using the word July.

BY THE COURT:

It has been clear to me that this is oll i July, and

the reference is to the 11th July,
MINATIONBY MR, F HER (CONTINUED) :

Aind that was the meeting then that was going to
be held é@n the evening, on the afterncon of which you were
arrested?=--=Yes,

The Secretariat had not yet seen this document,
Operation Mayibuye¥--=No,

Had some arrangements been made by which they were
to see it that night?---Yes because we were expecting that
night ek4 that we would go fully into the discussion of
this Plan, I had arranged wit h Mr, Goldreich, in whose
possession the document was, that he should make it avail-
able to me on the 1llih.

Now I just want to deal with one or two matiers
before we proceed to the end of this evidence: did you
know what accused No. 3 was doing, Mr, Goldberg?---Yes

I did.
-Eid you know that he had come from Cape TownF==-
I knew he had come from Cape Town yes.
Had you wet him previously?--Yes I had met him on
several occasions, both in Cape Town and at Port Elizabeth.,
And as what had you known him?===I knew him as a

member of the Congress of Democrats.

Well whan you heard of his coming to Johannesburg,
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did you alsc hear what his plans were7?--Yes I got to know
that he intended to emigrate. He intended o go to England,
together with his family.

t'ith his familp7---Yes.

find did Fr, Goldreich tell you anything about his
relationship with Accused No. 37---Yes Mr. Goldreich said
since Mr. Goldberg wes in Johannesburg on his way out, he
was asking him to do some work for his Departiment, and
that is in relation to his department, Lugistics Depart-
ment and the Technical Department, to which Mr, Goldreich
belonged.

The investigations?=---To mde investigations, yes.

vlas that to be a lengthy job or a short job or a
permanent job, or a temporary job? How did you understand
it7?--=No it was not to be a peonanent job. It was only
for a certain period, a limited period.

Just until..=-until his investigations had been
done,

find then the idea was that he would leave7---Yes,

I think..we ﬁaue heard the evidence, that he
gntered intoc a Deed of Sale in respect of the property
known as Travallyn?-=Yes,

How did that come about?--~Earlier in May, the
N ational High Command had taken a decision to buy a
property where..which they would use for hidirg some of
their people, as well as a depot for trainees in transit.

And do you know who persuaded Mr. Goldberg to

enter into that?--It was Mr. Goldreich, because Mr.

Goldreich had been instructed to investigste it,
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Then I want you to explein something which is
reflected in your handwriting in Exhibit T,35. These

are notes in your handwriting, Mr Mbeki, and I understand
that there is a good deal of the material here which you
are rnot prepared to discuss?--=Yes.

Yould you tell the Court when this was made, and
on what oecasion? Approximately when7?--~I made these
notes during June. tomeone who had attended the Addis
bbaba conference towards the end of May had mturned to the
country, and as he was spesking, I made these notes with
a view to reporting to the National Executive.

BY THE CGURT:

Was that the 1963 Addis Apbaba Conference?---It

was towards the end of May 1963 my lord.
MIMNATION BY MR IS CHER [

There had been one in 1962 as well7?==-There had
been one in 1962,

And there was another one in 1963. Now I just
want you to turn to the top of page 2. There are two
things ] want you to deal with. The first is the sentence
at the beginning of page 2: "Felt too many missions,
cone of which scemed to have exceeded their missiong
this more particularly as in,."===More particularly so.

Fflore particularly so, in what?=--=1In Ehina. Ch
stands for China.

Is that what the person returning to South Africa
reported?---Yes, this is what the person who returned
from abroad reported.

To what did that refer?--It referred in paiti:ular
to Mr. Goldreich's mission, earlier in the year, that

whercas he had been instructed to go to Czecboslavkia,

on his own he passed on from Czechoslovakia to the Soviet

Union.



Yes you told us that - that is what it refers to7
===That is what it refers to.

To the Soviet Union and te China?--And to China.

Then one cther matter I want to raise with you,
MR. Mbeki- you see a little Roman (iii) somewhat below that,
on the seame page, "Military supplies any amount,"—==The
person who was Eﬁppnrting sgicd if militery supplies were
required, they would be available, any guantities, any-
where, as long as you have money.

Is that in any way in conflict with what you have
told the Court about there having been no arrangement,
any arrangement at all with regard to transport, or
military supplies, or amms or anything of hat kind7=--
No there is no conflict. i: is merely stating, as a
matter of fact, that if they were required, then they

will be available.

Yes, well then, that is where the Plan then remained.
1t was never reported uponin any detail, and it was in
fact never presented even to the Secretarigtf?--No it
was not,

How did you come to be at Rivonia at 3 o'clock?===
A meeting had been arranged by Mr. Sisulu to take place
that afterncan, to discuss with Messrs. Bob Hepple and
Rusty Bernstein, the question of the 90 days detainees.
But then we had to be there a little parlier, because
Mr, 5i8ulu had also an arrangement to ansult a dentist
at Rivonia. We wele supposed, in fact, to have been
there at half past 2. We came a little bit late.

1 think you have heard the evidence given by Mr.
sisulu about what problems relating to 56 days detainees

were tu be discussed,--=Yes,

Do you agree with that?--Yes that is correct,
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I think you were driven there by accused No. 3.

He had taken charge of Travallyn in the sense that you
people were in hiding, he was doing the housekeeping and
the driving?--Yes.,

He was buying the groceries, or vhatever was needed?
~-==Yas.

“ag that a pemanent arrangement or a temporary
arrangement?---No it was a temporary arrangement, both for
him in fact and wrselves, becauce Mr, Sisulu would alsco
have gone back to the place where he had been living.

Now when did accused No. 7 arrive at Rivonia%---

He arrived at the end of June.

And did he then move with you people to Travallyn?
--=Yes he did.

Now you have worked with him for many years?---=Yes,

In the Eastern Fruuin:e?n-Tes.

Did you tell him about Uperation Mayibuye?---Yes,
when he came 1 told him, and what it was all about.

Then after you had arrived at Rivonia on that af-
ternoon, what did you and accused No. 7 do?7--- Xba when
we arrived at Rivonia, Mr. Mhlaba and I stepped off the
Kombi and went into room No. 1. And 1 immedia tely went
to the stove, where it had been arranged between Mr,
Goldreich and myself that I would find Operation Mayibuye.

And in the meantime he was fitting himself out with some

overalls, & pair or overalls. And then ] sate the
table perusing, reading Operation Mayibuye, and he came
over to read it.

Incidently, did you have overalls on or can't you
remember “-=Yes I had been waaring overalls all aslong.

Did you also put them on when you got there?---No

I had been wearing overalls frocm Travallyn.
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Oh you had worn them from Travallyn7--Yes.

Were you then joined by others, or waere they there,
or what happened, just briefly.=-=ihile we were still
reading, then came in Mr. Kathrada and Mr. Goldreich,..
not Mr, Goldreich, Mr. Kathrada and Mr. 5idulu, and later
joined by Fr, Hepple. And as socon as these peqle came in
we stood up and started chatting.

And then we know that Hepple apparently saw the
van arrive and called out "Here are the Police."-==Yes,
after Mr. Bernstein had alresdy aslso arrived, Mr. Hepple
advised us hat the Folice had come.

And I think you were one of those who tried to get
swayt--1 was the first,

Now Hr, Hesrede Mbeki, some specific matters
arising fBom the cvidence of the State I must deal with.
With regard to the radio poles, is it correct that you
dug a furrowi---No it is not true.

Had you anything to do with the digging of the
furrow?=--Nothing at all.

Because you do know thet preparationswere being
made for a broadcest, and you do know that you in fact
had & speech, your speech, put on to a tape and that of
Mr. Sisuluf==Yus.

And that was the broadcast that did take place
from some place other than Rivonia?---Yes.

_ﬁhat were the poles being put up for?---The poles
was put up for aerials - I don't know if I know the
technicalities of broadcasting, but there were wires
attached to the poles which I toeok to be an aerial.

For what purpose 7---To test transmitters..to

test broadcest machine,

I think they were tested with music were +
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And then they were taken down?---They were taken
down after some time.

I want next to deal with Mtembu's evidence. He
says that you gave him instructions to go and meet the
people coming from Uurban,---Trainees?

Trainess.---No it is not true.

Iz that not correct?=--=It is not correct.

Now let us turn to the evidence of Bruno Mtolo,
of HMr. X. Take some of the points which he made - I don't
want to go through all of them, Mbeki. First of all,
was he ever asked by the High Command to come up?---Not
that 1 know of.

‘ias he ever asked by the Secretariat of the A.N.C.
to come up7=--=No.

when he arrived, what did he tell you was the
purpose of his mission7---He told me that he had been

Regional
sent by the erigimed command of Durban toc come and press
on the National High Command tu refund the sum of £B80
which had long been outstanding,

Wow in fact, instructions had been given to Mtembu
to watch out for somebody and to bring him, to arrange
a meeting. What were those instructions 7===Instructions
had been given to Mtembu to watch out for Solomon Mbanjwa,
and that when he did come, that is Solomon Mbanjwa,
he should come and report, and then a meeting place would
be sreranged with 5olomon Mbanjwa.

Fitembu should come cut and report, and = meeting
place would be erranged?=--=Yes.

Instead of that Mtembu brought out Mtolo7---That is
right.

Now did you ever tell “X" that the Ad Hoc Commit

together with the M.K. Regional Command would appoir
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M.K. Commander for the whole of Natal?---No.

Could that have been possible, having regard to
the two structuresf=---No it just could not have taken place.
THe A.N.C. had its own structure, Umkonto had its own
structure, and what would have been the point in having
this done jointly by the two organisetions.

He also says that you told him that the various
provincies whould find money for the airfares for trainees.
¥hat do you say about that?---That is ridiculous. 1 mean,
they could never find the money to pay for asir fgares.,
that is the i'rovinces.

In fact the correspondence refers to some certain
students who were asked to make a2 contribut ion, if they
could., Tell the Court what that related to?7---Yes,
students who were going out for academic work were re-
quired to find some money to pay W towards their transport
expenses, that is bDetween Johannesburg and Bechuanaland.

There I think you asked them to pay A20 or something
of that kindi=<It varied, R20, R30, and if a student
could not raised it, he was told to come along even.

w0 it could not have been possible for you to
have said to "X" that the tmm inees were to raise money,
the Provinces were to raise money for the air fares of the
traineeg?=--=No I just could not.

That of course was being paid for externally?---
Yes the fares of the trainees was being paid for by Dar.

Then he says you told him that the 26th June lezaflet
was to be sent to the Regional Command to be translated and
distributed by the Regional Command,---It is false. 1 mean,
in the first place, the Hegional Command just did no”’

the personnel to handle leaflets of this nature.
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elt 112E. And to whom could it have distributed it 7=-=<ind
secondly the Regional Command is & mixed bag and the
people on the Regional Command could never have been ex-
pected to make really suitable emphatic translations from
English into Zulu. The Ad Hoc Committee had the people
qualified for this scrt of thing and were the people to
do this sort of thing.

So that was clearly intended for the A.N.C. organi-
sation in Matal, the Ad Hoc Committee?---The Ad Hoe
Committee.

For a mass distribution amongst the public, the
African public7-==Yes,

He sadd further that you gave him instructions, or
asked him how they were getting on with burning the sugar
plantations.---1 could not have asked him to do that.
Because what would it have meant in fact? How would we have
distinguished between the sugar plantations belonging to
sympathisers, both European, Indian and even African for
that matter. Chief Luthfuli himself has got a sugar
plaration.

Had it ever been part of M.K's plan to burn sugar
plantations 7===No,

Now there is another important matter which I think
you want to criticise his evidence - he referred to Harnﬁy
Desai and said he was sceking assistance in Durban, after
e:capiﬁ% from Cope Town, seeking it from apparently the
Regional Command.---MNo, it could not make sense. Mr.

Desai wes a member of the Coloured People's Cocngress, and
if he was on the run, as I undarstand he was on e run

at some time. He is ocut of the country now. If he was
on the mn, and was in difficulties, he would certain-

have sought the assistance of either the Natal Ir
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Congress, or the African National Cungress in Uurban, not
Umkonto.

He would not know how to go to a secret organisation
to get assistancef=--1 don't see how he would have been
sble to find members of Umkonto.

Then he spouke about New Age, and M.K. News. What
do you say about that?---I1 never said that.

And you know one part of his ewvidence says that when,
you said that when the volunteers, he called them the volun-
teers had been organised, 2000 of them, they must..'then
wee must take them over and divide them up into groups of
Umkonto, the Umkomto \'e Hizwe - what do you say about that?
-=—=No that is incorrech. The volunteers wcre intended for
AN.C., work,

#nd is it thinkable that you could turm over 2000
volunteers to the secret M,K,7===No we just could not do
that.

You know he spoke about lectures - perhaps it would
be better if you would tell the Courtm just briefly, what
did you discuss with "X"7---< _hen he came I told him that
since he had arrived, and as .olomon Mbanjwa hacd not come,
i would convey the message which I would have given to..

I would ask him to convey the message which I would other-
wise have given to folemon Mbanjwa, and it was to thi
effect, that in preparation for our anti-pass campaign,

we had decided to step up organisation, not only in the
urban areas but in the rural areas as well. It was felt,
therefore, that the A.N.C., regions which had been in
existence over a number of years, and some of which had

become defunct after the organisation was banned, should be



- 112 - ACCUSED No.4.

revived. And then I referred to the four Regions that

had been the Regions in Natal fur years, that is the
Durban Fegion, the Maritzburg Region, the Ladismith/Noxrth
Natal Region, and the Region embracing the area from Stanger
to Fululand; that the Ad Hoc Committee should revive all
these regions, and set up proper A.N.C. machinery, that
is gppoint Rergional Committees; and secondly, earlier in
the year, in January, when I was in Durban, the Ad Hoc
Committee had been given imstructions to employ three oz-
ganisers in Zululand, and we now felt that in order to
step up the work we should increase the nubber of organi-
sers for Matal from three to seven. And that the whole
area should be sub-divided into smaller organisational
areas .

Wow which areas are you talking about-~-The vhole
of Natal. These 4 regions should be sub-divided into
sdmaller organisational areas, in which we would employ
a full-time organiser.

In each of them?--In each of the yes we would employ
a full-time organiser.

And vhat did you say about 200C people or 200 or 3007
-==hnd that the work of these organisers would be to
raise, in the rural areas, 2000 volunteers who in tgrn
would carry the message of the A.N.C. to the million-odd
Africans in Nadal. And we wae not satisfied with the
report fron the Durban areca about their membership, and
wetherefore suggested that they s hould step up their
numbers by anything between 2 and 300,

what was the report? How many velunteers did they
purport to have?---The report that we had bean given was
that all the branches in the Durban area eould only boast
of BOOD volunteers.

In facrt. after thi=s viadt. did vmi write tn Matal-
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again--- Yes we did write to MNatal again, because after
Bruno had left, still we did not get amy satisfactory
reports from Natal, snd again wrote to Natal that Solomon
should come along.

That letter is an Exhibit - I &m rot sure what the
number is,---1 should think so, it should have been in the

file in any case.

AT THIS STAGE THE COURT ADJOURNS FOR THE
TEA INTERVAL,

ON _RESUMING AT 11.30 a.m,

EXAMINATION IMN CHIEF OF ACCUCED BO, 4 BY MR, FISCHER TD)

I want to return for just a few minutes to your

diccussions with "X"., Did you discuss Uperation Mayibuye
with him7«=No I did not.

Not aX all?--No.

Had you a reason for that?---Yes.

vhat was it7---Operation Mayibuye had not been de-
cided upon. ] could not raisc it with him,

You could not discuss it. IEE said that you gave him
an address, the S.K, Building address, and its box number.
Had you ever seen or known of the S.K. Building?--Hlo I
had not known of the 5,K. address.

Mor of a box number?-==Nor of a box number?

\las therc any necessity to establish an addressf=-=-
No there should not have been. There was no necessity at
all, bepcouse the National High Command already had tied

that up with the Hegional Command.

He also said that you discussed with him the question

of lectures. You will remember his evidence was that you

asked "X" what type of lectures they were giving. "Isaid
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trade union and Marxist classes. He said that wasnot
epough, people required to be taught history, the background
of the histozy" ard you said such lectures were in the
course of preparation,---I did discuss the question of
legtures, ycs.

What was there in thecourse of preparation which you
intended to send?7---]1 was referring to lectures for A.N.C.
groups, and in fact I think there is..

Were they in draft form in your own hand?---Yes,

That is [xhibit 77 7=-=Yes that is correct.

Which starts off 'The .tory of Man' there is a
little bit about the production of commocaities and the
formation of classes - you scem to have allowed your

Marxism toc encroach a bit on the introduction..

BY _THE COURT (to Mr, Fischer)

RyT77 ---T.77.
EXAMINATION BY MR, FISCHER (CONTINUED):

And then after that you deal with the history of

South Africa over a large number of pages, 12 - 13 pages?
—==Yas,

And there is particular reference, in the later
portion, to the part played by the A.N.L7---Yes,

And lastly, on this aspect, you did discuss somse
matters relating to Umkonto with X7===Yes [ did.

“hat wae they? Just enumerate.---I1 told him that
he shotild organise a hwm group of recruits, their Natal
Regional Command should organise a group of recruits
which s hould arrive in Johannesburg in time for an airlaft
which was scheduled for about the 18th June.

Did you tell hkim anything about the £80 which he
had come to ask about?--Yes I told him that the £80 would

be sent along as soon as it available.
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what else did you discuss?=--1 also told him that
thay should look for a hiding place around Durban, where
some of their men on the run could hide, and where those
who returned to the country may be kept,

Now we have dealt sufficiently I think with the
Lobatsi Conference, but just to remind you, the witness
Piet Ccetzee said that he saw you at two conferences at
Lobatsi. “ere there two conferencesi---No it is not true,
there was only one conference.

That was in October7-=--That was in Octocber 1962.

Let me deal then briefly with the witness Bonnett
Mashiane. You know he talked about the term High Command
in East London was it7-=Yes.

Or High Command in Port Elizabeth. He said there
was a High Command in Port Elizabeth. ===He went further
and said there was a High Cummand a2lso at East London.

Yes he even talked about the West Bank High Command,
which was the branch to which he Elonged.--Yes.,.

Is that correct?---No it is not correct.

There was no such ting in Port Elizabeth or in
East London?---If he was referring to the High Command of

the African National Cungress, then there was no auch thing

at all.

And you say that as far as you are aware, there was
no unit of Umkonto in East Londen at all?---No.

Néw he alsc said that you sttended a meeting of the
A.N.,C. at East London in April 1962, Could you have atten-
ded a meeting in April 19627---1t would have been physically
impossible for me to attend a meeting.

Why was that?--1 was in gaol.

When had you been arrested?---1 was arrested early in
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January, I think about the 4th January, and I was not
releaseduntil towards the end of May.

That was when you wer¢ discharged cn the charge on
which you had been arrested?7---Yus.

S0 you were ingaocl actually from early January
until the end of Mayi---Yes.

Now in fact, Mr, Mbeki, did you make any enquiries
about attacks that took place first of all in East London
and afterwards in P.E. on the houses of persons who were
said to be Government supporters?---Yus [ did.

“here did you make them7-==

This was when you were still..?---Yes, while I
was still in F.E. First there ofcurred attacks an
farmhouses in P,,E. and 1 approached the members of theAd
Hoc Committee.

You knew who dhey were7---1 knew the members of the
Ad Hoc Committee ves.

To ask them to investigate into these attacks, and
at a later stage they told me that they had made inves-

s0me
tigations, they had approached faxm people who they
thought were connected with Umkonto , a&d they had received
an assur ance that Umkonto was not responsible for those

attacks.

You of course were not a member of Umkonto at that

stage?---No I was not,

-

“And what about East London?---The Ad Hoc Committee
also, when similar attacks took place at East Londgnl
think it must have been about October /November, there-
abouts, when similar attacks took place at East London
the Ad Hoc Committee again made investigations, and from
what I got them them, they were assured by the Rcgional

Committee of the A.N.C. at EFast London that the A.N.C.
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was not responsible for these attacks.

Now I want to turn briefly to the evidence of John
Tshingane - that was the taxi driver from Port Elizabeth.
He said that he carried you around, you romember, I think
it was Ferguson Sireet in New Brighton, and Court Chambers,
add you picked up something there; and there was a whole
long story. You remember that?--Yes.

What do you say about that?--No it is not correct at
all.

I am not quilc sure how he dated that - in case it
falls within the dates, I would like you to tell the Court
what you were doing between the end of March and theend of
April, towards the end of April? The Conference at Maritz-
burg in 1961 was the 25th and 26th March?--Yes it took
place on the 25th and 26th Mareh.

Mow just before that wem the police looking for you?
-=-=Tus a "arrent of Arrest was issued about a week before
the 25th March, and I went into hiding.

And you went into hiding.--Yes.

And you did not come out of hiding until asbout 4
weeks later?---Yes I emerged about 4 weeks later,

I an turning to the evidence of Sikumbuzo Ntikelane,
who says that hes took you in the company of Fihla and
Joseph Jack on the 25th December 1961.-=Yes.

lo you remember he then drove you out intoc the country
to a certain point én the Uitenhage road and you mentioned
pyloens, then he drove you back.--Yes,

wWhat do you say about that evidence?--It is not
correct, not true.

Then during the afternoon he says he came to report

to you that Joseph Back had put bombs in his car, that you

had knowledge of this, and that subsequently yes he was paid
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by Jack, who came to fetch the woney fraa you - what do
you say about thet?---That is not true either.

Iz thecre any truth in it at all?--Ne truth at all.

Mr., Mbeki, you will no doubt be asked why these
people might have told lies about you. While you were
in detention, were you offered any- rewards?--Yes, byThe
investigating officer.

Were any threats made to you?--Yes.

what sort of threats, what sort of rewardi=-=I
was told if I gave information it would be made worthwhile
for me, that the Government would..Il would get the pro-
tection of ithe Folice, bBuk that the Government would pay
me for the service, and that whatever hformation I gave
would not be used against me, but would be used against
others, and that it would not be disclosed that the in-
formation came from me. Then when I persistently refused
to replyv, I was told that the Pretoria Jail was evidently
very comfortable, and that I would be transferred by
the Special Branch, who had also chosen the Pretoria
Gaol for me, I would be transferred to some other place
v ere the climate would be more suitable for me to speak.

Mr. Mbeki, I have been asked to meke clear, it is
not any one of the people sitting herev---No, he is not
here,

I want te go to the evidence of Ceesar Dekato(?).
He saiﬁhnﬁrtain names wore given by you to him.--~Yes,

For what parpose did you give him those namesf?——-
[t was A.N.C. work,

Had it any connection with sabotage?---Nothing.

Just one or two worde about one of your co-accused
and that is accused No., 7. You keew him well, as you have

told us, in the Eastern Province?---Yes.,

'E‘H'.—I Rif™=s i ‘|'.n;r-. h'tm e P - w1 T pee— |
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ExecutiveT-==Yes [ did.

Tht was in 1961---That was in 1961,

Subsequently did you know that he had got &
letter from the National Executive?---Yes.

Thee upon did he leave FPort Elizabeth?--Yes
he left Port Elzabeth during Octaober 1961,

And when did you see him again? -=1 saw him
again at the end of June 1563,

Now you were in fact in Port Elizabeth until
November 1962.--Until end of November 1962,

Was he in Port Elizabeth during the period
November 1961 to Novembor 19627--=No.

Incidently he is generally known as Ray isnft
hel-==Yes.,

Before this trial did you know anything about
the accused Andrew Mlangeni?--No I did nt know him until
this trial.

And the accused Elias Motsoaledi?---Not per-
sonally until this trial.

You had hemmrd of him7--Yas.

There is one thing I may hae omitited to doy
Mr+ Mbeki - you remember this Exhibit 7,35 which is a
sort of Minute in your own handwriting?--Yes.

Can you give an approximate date for this?
When wqfrthis report made to the National Executive, or
to the Secretariat - I am not sure which it was.---It was
made to me.

Oh it was made to you personally?--Yes.

When was that7==-1t was sbout the middle of

June,

BY THE COWRT : 19637---1963 yes.
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MINAT Y MR, FISCHER NTINUED

Cth yes, Mr, Mbeki, I am sorry there is justi
one thing that you can explain to the Court, and that is
the objection thaot was taeken by the A.NC, to the use,in
the Eastern Province of the word High Command for A.N.C.

units or organisations.---The word came to be used during
the Emergency in 196Q, vhile we were in Jail. We set up a
Jall Committee.

Yes, tht has been explained. The Cart
does not want to hear that again, but why were objections
taken to the description of JA.N.C. committess as High
Commands {=-==They objected to it because the word High
Command seemed to have a military connotation.

MR, FISCHER: No further questions.
CROSS~EXAMMNATICON BY DR, YUTAR:

Mr., Mbeki, who was the gentleman that
threatened you and offered you a reward7?--Do you want his
name7

That is what I asked.,=-==Sergsant van Zyl.

SHergeant van Zyl7---Yes,

Did he give evidence in this case7---HNo.

From where? Where did he come from7---

All I know is that he is a member of the Folice Force.

Whereabouts?---Johannesburg he told me.

He told me he came from Johannesburg.

Accompanied by Lieutenant Swanepoelf--=Ni#
on that occasion.

Alone?===No, no he was accompanied by hr;
van Tonder .

You were then known as a gentleman who had a

triple capacity, a member of the A.N.C., member of the
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Unkonto we Sizwe and a member of the Communist Party. Are
you seriously suggesting that the police would try and
bargain with you, of all people?----They didn't know - did
they know?,

If we knew it today we knew it in 19637-—=Why
wouldn't they bargain with me? Amn I not a human being
because I am a Communist, or a member of M,K7%

And I want to suggest to you that your elle-
gation now, after all the police witnesses who gave evi-
dence, is nothing else but a tissue of lies from beginning
to endys-=--That 1 deny. 1 deny it very vehemently.

It is strange, you see, that we hear for the

first time about these thrests and promises of reward when
you are examined in chief, and when Mr, Bernstein is re-
examined. And that is the first time we hear of such
magnanimous approaches by the Government's Secreé Police.
You can't account for that, can you7---No I can't account
for it but they did,

I want to remind you that this Court is trying

issues of sabotage and other offences, and it is not
acourt of enquiry into grievances of the bantu., So I
hope you will forgive me if I don't even attempt to
challenge the correctness of some of your complaints -
do you understand?---1 do.

In passing I would like to ask you just ane
or two things: if the lot of the bantu in t his country
is as black as you havexapi painted it, why is it that we
have in this country over a million fﬁreign bantu who
try by all manner of means, including illegal means, to
want to stay in this country?---well, it is a question of
compakisons I suppose in wages., However low wages may be

in Zouth Africa, they are still something betterf than
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the wages they were getting, and in any case there are no
opportunities of employment in those areas. That does not
mean that the conditions, they are good - it dﬂE# not mean
that. The economy of this country is on a higher level
than the Protectorates.

Can you say why it be that so many foreign
bantu from the so-called freedom democratic African States
are seen to enter this country, even by trying to swim the
Limpopo, the shark-infested Limpopo.---The explanation
to all that is that the economy there comparatively is
poorer than the economy of this country.

And although we have not yet reached Mr.
Bernstein's Communistic Utopia, we have got in this country
free medical services for the bantu, haven't wel-=-Free
medican services for the Africans?

Yes.-=-In South Africa?

Yes,——=where?

Have you heard about Baragwanath?---Are they
free?

Do bantus pay7=-~As far as 1 know, the
hospital, you have to pay a certain amount. There may be
a means test, yes.

will you concede that Baragwanath is one of
the largest hospitals in the Scuthern Hemisphere?--That
I agree.

Will you admit that it is one of the finest
equipped hospitals in the Southern Hemisphere7-=That I
aedmit,

Will you not admit that the bantu there re-

ceives medical treatment free of :Hargﬂ, except for an en-

trance fee of half s crown?---That doesn't make it free,
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Uh - so you can get medical attention of the
best, operations for half a crown, and it is still not free.
~---That is not free.

Not freel-==That is not free.

Have you been to Coronation Hospital?=--No.

Do you know that is likewise frea, for the
bantus and the Coloureds in Particular.---Well I would not
deny it.

Have you been for example, let us take one more,
to this magnificent hospital in Zebediela Area run by the
Duteh Refurwed Church where bantu in large numbers are
attended medically free of charge - completely so7-=1 have
not been there. That is a missionary institution in any
case, you are not going to be treated there through the
goodheartedness of the Government am you?

Hy the way, have yw ever been a pateint at
bBaragwana th7--1 have never been a patient at any hospital.

Did you ever use the name of John Dhlamini?
===John?

John Dhlamini?---Yes I do, many people use
the name Lhlamini to call me.

were you not in the Baragwanath Hospital 7---
Naer.

Hever7---Nevex.

Not aven under the name of John Dhlaminife—--

As a patient?

Yogs===llever.

Never, And if I bring a card to show that you
were there?---It will be incorrect, if it says I wes there.

I think you will also agree that despite the

evil influences of the South African Government, we have
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got in this country rituzl murders?--'hat does that explain
i; any case?

Is it a fact that we have not got ritual
murders in this country?--I don't know., I think 1 read the
other day that there was some sort of ritual murder somewhere
in the Northern Transvaal.

How often have you read that?--1 would not sgy
often. It all depends how often it comes into the columns of
PIEss,

I sce. Is it prevalent in any of the other
countries across the border?7--1 would not use the word
prevalent. I would say, ves, I have heard of cases across
the border.

And do you know that the South African Medical
Research offickals, apart from helping the bantu in this
country, even send some of their serums to help the non-
Europeans in other countries - do you know about thai -
serums and vaccines? Do you know about that?==I have
heard about that.

Do you know, you have quotked the saying of Dr.
Aggri - is that the name7===Yes,

That one can only produce real harmony on a
piano if you play on both the black and the white notes,-=-
Yes.

You know it is equally true if you present a
balance sheet you should present a true and fair account,
Have you, when you have fulminated against the South
African Government and its people, ever presented to the
other side the benefit which the bantu have in this countr

~-=What benefits? what benefits are they getting?

None at all?---What benefits are they gett
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Don't ask me - are they not in any way getting
benefita?—-1 am not aware of any benefits that the Africans
are getting from the South African Gpvernment.

Not awar at all, and yet millions try to remain
here in the countryl--That does not explain that.

No. By the way, you are married, sren't you7---
I am,

Your wife, where is she?=-=She is in the Franskei

And your family, if I may ask, without being
inquisitive?-~You meen my children?

Yes,~—-Four children.

Boys or girls?7--one daughter and three boys,

What sre their nemes please?--The daughter is
Linda..

No, no the boys - I mean the boys.,-=-=Thabo.,

Spelt T.H.A.B.0?---Thabeo.

Yes7--Moeletsi, Jama.

I am only interested in the first one of those
boys - where is Thabo today?--Thabo is in England,

When did he go to England?)--1962 I think it was.

How did he leave?---Illegally,

By the way you have given your evidence here in
a very calm, guiet voice. To make quite ertain that I was
listening to the seme persen I had your tape played back,

Exhifiit R,153 - you don't always speak that way, do you?

You can-xis raise your voice?---If I must raise it,

Yes, and you have done itl=~If I must raise
it I dod,

And you speak a little faster than you have
spoken hem---If I must speak faster, 1 do.

And not so sanctimoniously as you have tried

speak here.--=That is your own affairs.

That is my affair! You see. let me {ust
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to you, apart from listening to the tape, which is before
the Court, let me quote to you from Exhbit R, 209. This
is the issue of "Spark" of the 28th March 1563. You wrote
an article in there, or at least, an article waes written
#dout you in that, MNot =a? Not seen it beforef==-Yus,

You know = you have seen it. Let us see what
they say about Govan Mbeki, "Beneath his guiet charm
and gentle smile, a ruthless determination to reach his
goal, the emancipation of his people." Is that a fair
description of youT=--I think so,.

"A ruthless determination” - and in some of
your speeches you coldd be ruthless, not so 7 And in
fact,you were?---What speechos?

In some of your speeches.---Which speeches.

That you addressed when ycu attended meetings
throughout the country. Do you deny that?--=1I exposed
the truth, and exposed what was the hardships of the African.
If you call that ruthless, speaking the truth, then I was
ruthless.

No, I am just trying to convey - not the
subject maetter, but the way you put it across. You wece
not the gentle, quiet, sanctimonious human being that £
you are now showing in this witnessbox up to now,==-=Well
that would be the opinion of whoever was listening to me.

I don't want to come back to these exhibits
again, so. it may be a little out of turn, just to raise
a Tew points appearing in Exhibit R,209. They say here
that wou were the Manager of the Port Elizabeth Office of
"Spark" 'One of the outstanding African leaders of our day.!
By the way A you admit you are one of the cutstanding

African leaders of the day?---Yes.

And were you the Manager of the Port Elizabe?
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affice of "Spark".}))¥es.

Un the 20th March 1963 ,7---No 1 was already
in Johannesburg,

Of course you were - you left Port Elizabeth
in November 19627--Yes.

%o is this wrong7--It is not wrong in the
sense that when I left Port Elizabeth, I was secondad by
way of leave, I was allowed to be out of Port Elizabeth
for a limited periodof 3 months or so, so that 1 was still
on tha staff of "Spark",

Although you ware now working full-time in
Johannesburg, on behalf of M.K.- sabdmgel--Not on behalf
of M.K. Un behalf of the A.MN.C. during thast period,.

Un the 28th March were you not inteested in
the activities of M.K7==1 was not a member of M.K., on the
26th March 1962,

But ycu were the Manager then of the Port

tlizabeth office of "Spark."-~That position I still occupied.
By the way on the front page we have & photo-
graph of yourself, and also of N,P, Namicker - that is the
gentleman we have named in our indictmenl as a co-con-
spiratur.--Yes thie is Mr. Neicker,
You better check on everything I say to you
now - on the same page is Ruth Firset, the wife of advocate

Joe LlovoT==That is correct.
Member of the Cummunist Farty---As you say.
What do you meanby that, as you say7---You
say #he is a member of the Communist Party = I am not saying
it,
I am talking now of Ruih Slave - was she not r
Communis t7---You are saying she is a member of the Commun

FHI‘tH’ "
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Is she not aCommunist?--In her beliefs 1 would
say she is.

You don't know that she is a member of the
Comnunist Party7--That I don't know.

You don't know! There is also, on this page,
or rather,this issue, N.P. Naicker.--You have already
referred to him.

A photograph of him and there is an articls
on him.--Yes that is correct.

There is an srticle on Ruth Firgt: "In a
movemznt rieh in cutstanding woman leaders Ruth stands out
as ong of tha greatest of them all."--=Yes I see thas
article about Rdth First.

And the description of her.,--Whee?

Under her photograph.-—-Yes,

Finally on the last page there is & photograph
of another of cur co-conspirators, Duma Nokwe addregsing a
mepting al Tiafalgar Square in London, and on the platform
we have Mrs, Barbara Castle, Mr. A. Abdul, Mr, Harold
Wilson, The Bishop of 7 and the Rev. Nicholas S5tacy.

That is Duma Nokwe, not so7---Correct,

Now you joined the AJN,C., in 19357-=1 did,

You became a member of the National Executive
in 19557--Yas. L9536 I think I said.

We will change it to 1956, And in June,.in
November 1962 you left Port Elizabeth and you mme to
Johannesburg.-=Yes,

By the way, when did you first commence your
association with tho "New Age"7---"New Age™ in 1955,

In what capucity?---When 1 went to Port Eliza-

beth as Manager of Raal Frinting and Publishing Company.
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And what was your position on the "New Age"7=--
I was reporter and the local editor, that iz for material
that wfas delivered there,

Reporter and local editor for New Age. And
your office wes in Port Elizabeth?=---Port Elizabeth.

Court Chambers?---Court Chambers,

Yes, And you were reporter and Editor of
hew Age from 195..7==-=1955 until "New Age" was banned at

the end of November,
L9627~--=1962,
Let me just make anote of it, because thoge
dates are rather important - 1955 to 1962. And, of cour se,
as reporter and editor of New Age W you would know what the
New Age reports from time to tigme?---Yes,
And you would not allow it to report anything
that was untrue?--Let me make the psstition clear. As
local editor of material that was submitted into the Fort
Elizabeth office of New Age - not for all the branches.
Yes, I am prepared to make that concession,
I do it happily. As far as the events of the esstsrn
Province are concerned, New Age would not report anything
that was untrue, because you were on the spot?--Yes,
normally no paper would go out of its way to report enything
untrue.

No, of course not! Tell me, when did you join
the Communist Party?---L961, November.

November 19617--Yes,

Where?=--~I was still in Port Elizabeth,

You belonged to a goup?--Yes.

Which group?---A Communist Party group.
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Dut how many groups were thers in Port Eliza-

hoth?--1 don't know. I was only concerned with my group.

That is the group I want - what was its name?

——-f Communist Party group has no name. It is not like a

football club,
No nane at all - but there were other groups?

-=1 should imagiese there were.
You are not certain, of course?---No,
[}
And who were the members of your group ---That
I am not prepared to say.

You are not prepared to tell us who were the

members of your group - why oot?-=-ihy should I do so0?7 I

am not prepared to incriminate anybody.

You are not - but you are prepared, of course,
to exculpate anybody?=—=1 cannot exculpate anybody whose
nane has not been mentioned if I understand.,,

But if you are not prepared to inciriminate
anybody, whg do you mention Goldreich's name sg aften,
doing this, preparing Operation Mayibuye, going overseas,
got armo and explosives, going to the Soviet Union aid China,
the poor man's shoulders must be weighted with the burdens
you have placed upon him.—=-It was necessary to mert ion MNr.
Goldreich's name in order to explain,

To explain yes - and in doing so, you have
inculpated him not so?---Well it may be so.

But you are not preparel to tell us the names of
your Lommunistic group? in Port Elizabath7---=No,

when W@ you went to Johannesburg in 1960 where
did you stay?=-=I stayed at Orlando,

Whereabouts in Orlando?---1 stayed in Orlando

Wit h whom7-=-1 stayed with Mr. Tloome,
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A named Communistf---He is.

A member af the Communist Party?--1 am not
prepared to say.

And then you were served with restriction orders,
banning ordergf---Yes,

When?---At the Greys.

whem I said, not where?--It was early in April,
I think it was on the 10th April,

And did you tell the officer who served you
with those aders thal you would return to Port Elizabeth7---
I did.

You didnot mean it, of course - it was not true?
~=1 did tell him that I would return to Port Elizabeth, on
condition that hs p rovided me with money for train fare.

Did you tell him that you had no money to go?
~~=Yes, he said so tooc here, when he gave evidencs.

That was detective sergeant de Klerk, he said
he told you to go to Port Elizasbeth forthwith, and you seaid
you did not have the money to go.e-=Yes.

I want to put it to you, Mbeki, that even if
you did have the money to go, you would not hae gone,---1I
would not have gone of course.

of course not| Because you had far more im-
portant work to do here in Johanneburg.--Yes,

To direct the M,K. in its programme of sabo-
tagel--It is nt correct, At the time I was not a member of
Fia K

You had nothing to do with M.K?--Not at all at
the timea.

Because you seid in your evidence in dief

you did not know of M.K. even in 1962.--1 did not say I di

not know, 1 said I was not a member of M.K.
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Uid you net say "I did not know of the M.K, in
19627 "——=No.

What did you say then7-=1 said I was not a
member of M,.K. then.

In 1962.---1In 1962,

Well I have made that quotation from the eviden-
ce in chief. I shall check with the offiecial transcript, but
1 will come to that presently. This was in April 1963 you
way when you were served with banning nrdura?-—fns;

You went into hiding straight away?--~The
same cay yes,

Where?---At Rivonia.

1963. Did you know of the existence of Hivonia
before that date?7--No,

Never heard of it?))--~No I had not before that
date.

who tcld you about it7--1 was..l only knew
when I wes taken-to the plese, the man who took me o the
place said he was taking me to Rivonia.

Let us get this quite straight - you got he
benning orders in April 19637--Yes,

Although you asked detective sergeant de
Klerk for money for train fare you knew perfectly well you
wera not going lherc7?--Not at the time.

You consulted with your colleagues, didn't you?
-=Tes.

And they told you "Go into hiding,"---Yes.

who did you consult with?--=-]1 consulted members

a 'F th‘E thiEi

Who?=--1 am not going to mention their names.
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They told you tc go into hiding?--Yes.

Can you tell his lordship who exgctly told you
to go inte hiding?--I am not going to mention,

Did they tell you where to go into hiding?--I
was told in the vicinity of Johannebburg.

Byt Rivonia was still not mentioned to YOU Je=—
Mo I did not get to know the neme until I was there,

And who took you to Rivonia¥---1 am not going
to indicate.

How were you taken theref---By car.

Who drove it7--1 am not going to menticn that,

Right = carry on that way, and the score will
scan get a centory? At that time, you knew cof courss No,
29=--Yes 1 knew Mr, Sisulu,

He was in hiding7--Not when I went into hiding.,
I don't thinkhe was then in hiding.

Where was he staying?7---At his heme,

But when he got bail, after counsel said he
would atiend his appeal, he went into hiding?---Yes,

Straight away to Rivonia?--No,

Where did he go and hide?---Somawhere in
Johannesburg.

You am not prepared to tell us where?--Ngo,

Or with whom?7--No,

No. 5. Hs was also in hiding?7--Yes.

Where7--He joined me in Rivania shout the
middle or so of May 1953,

And until then whare was he?--He had been
hiding elsewhere before than,

Where?---Somewh exe in Johannesburg,

You are not prepared to tell us where7---No.

Now you were known as Dhlamini at Rivoria7-
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What made you assume that name?--It is my
clan nama,

Is that you the only reason why you assumed that?
~==That is about the only explanation.

The only Explanatinnl. And Pedro Kathrada -
is that his clan name tooi=-=ko.

why did he assume that?---1t was a gpseudc name.

Why did he assume it, do you know?---1I1
suppuse he did not want people to know him &5 Kathrada.

Ard do you think te seme reason mighti apply
in your case?---0Uh it might.

Cf course it might! And No, 2 accused did the
very same?--Yes,

For the same reason?-=Yes.

1t was not his clan name?--No,

Mow you alse said in your evidence in chief
that in your view sebotage was Jjustifiedi--Yoo.

On your version you joined the Natiom ol High
Command of the M.K. when?---Togards the end of April 1963,

hnd just let ugc assume that for the moment to be
correct, the MWK, was still continuing to commit acts of
sabotagzT™-Yas.

Ta your krowledge?=--Yes.

f'nd to your knowledge, too, M.K. had planned
further acts of sabotage, or were determined tc camy on
with further =cts of sabotage?--Yes,

Right - you of course were a member of the
Communist Party, and you wers propagating its aims and
gbjectst-~Yos.

find you of corse will admit that money was
being solicited both from wi hin Scuth Africe and outsid

Scuth Africa in order to further the cempeign of sabot

e ok AL . F I Y e 8 R P . T I SR ] =5 8 =0 b kL.
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Dy yourself end your colleagues?--Yes Umkonto
did solicit funds.

Yes, and got money both within South Africas
ond outside Couth Africa?--Yes Umlkonto did,

Wzll Mbeki I have now put to you , in very
brief fozm, the four charges asgainst you,and you have
recplied yes to all. Can you tell his lordship why you
pleaded not guilty to the four counts?---Yeos,.

Why?=-==1 did not plead guilty to the four
counts for the simple reason that firstly I felt I should
come and explain from here, under oath, svme of ths reasons
that led to my joining Umkonta. And secondiy for the simple
reason that to plead guilty would, in my mind, indicete
that therec was a cense of moral quilt attached to it, and
I do not accept thet there is eny moral guilt attsched to
my actions.

¥ell, we are not talking sbout meral guilt now,
we are talking about legal gui lt.--=Yes, but az for as I
an concerned, to plead guilty would be tantamount also
to accepting to moral guilt, and I feel in those cimmstances
there is no moral guilt attaeching te my actions at all.

Jon't you Tesl morally responsible for that
poor bantu girl in Port Elizabeth who was burned to death?
==I am rot feeling morally guilty for the desth of that girl
because I did not give instructions that that should take
place,

But yay gave instructions that the aymbols of
apartheid should be blasted with bombs,———Then that house
was ot & symbol of apartheid,

No Lut it was a symbol of s person who suppor

the Bovernment of apartheid.---And no instructions had b-

given to anybody to do so.
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And do you foel morally gpuilty fer your comrade
in arms, Peter Moclefe, who attempted to blow up another
symbol of apartheid - do you feel wmorally guilty for his
death?=-1 should not feel any more morally guilty than &
driver of 2 cer would feel morally guilty for being imulved
in an accident and a person died.

An accident,ydes! Do you feel morelly guilty
for at leest 2 people who were mortally stabbed because they
were named in an A.N.C. pamphlet that they should be
liquidated, on the gruunﬁs that they supported the Government
of the day?=-=Where is this leatlet - cen I see it7

I have not got it, don't try and be funny with
me - it wos referred to by detective warrant officer Card.
~==How can I be answerable for a leaflet that is not even
in Court?

Well he was not cross-examined with a view g/
to elicit that that was not in fact a leaflet of the AJN.C.
--1 am not questioging the fact that he was not cross-
examined,

In fact did the A.N.C. not embark on a policy
of liguidation of those pepple that it regarded as traitors?
-=Never.

one of

Never? Even although/the A.N.C. documents say
if it takes 100 years we will track you downi--=If it
says so it should be incorrect.

And you know the document I am referring to7---
Yes,

I don't want to repeat it - I put it to Sisulu
Is that document incorrect?--If it says so.

Yes - don't you believe me?-~No I am not saying

I do not believe you, If it appears there it is ¢

incorrect.
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Alright let us forget about moral guilt,
Hﬁuing now aduitted, a fter you have made some politicel
speeches nyow and then, that you were on the National High
Command that had committed sabotage, that further acts of
sabotage had been conspired to be committed, that you had
furthered the aims of Communism and that you and your
colleaguns solicited money both here and sbroad in order
to edvance thuse campaigns, do you now plead guiltyf—--
I am not pleading guilty.

No you don'tg 5¢ you don't even edmit you are
legally guilty?--I have explained my poesition,

You lnow, there are at least 13 documents
thet directly implicate you, and 24 witnesses who testify
against you., Let us teke each in turn - are you suggesting
that thuse documents are lying?---iwhich documents?

I will deal with sach one in turn. Take JT.35
you are not prepared to explain every detail in that
document, are you?--No,

#hy dot7---All this was intended for the

National Executive of the African National Congress,

50 why should you not be prepared to divulge
and explain every single item in that document?-=1 am
not prepared to divulge that.

You are notl And 24 witnesses, 1 shall names
them in the course of my cross-examination - are you
suggesting that they all entered intc an unholy alliance
to testify falsefy against you?7---I ecan only answer that
when you deal with each witmess in turn.

And if they do place you in Port Elizabeth,
and they do associate you with acts of sabotage in PPort
Elizabeth, that of course would be false?7--I would also

answer that when you deal with them,
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You will answer that one now. If they
ssuggest that you were associeted with acts of sabotage in
Fort Elizabeth7--1t is false.

Now let us get a few details about this Arthur
Goldreich on whom youplace such a heavy burden. You once
in your evidence-in-chief referred tu him as Arthur - was he
a friend of yours?---1 would say & friend in the sense
that I got used to him after 1 got there.

Did you call him Arthur?=---1 did.

find what did he call you?=-=He called we Govan,

Very friendly?--1 would say friendly,.

He did not call you by your clannish name of
Dhlaminif==-=No,

\ihen did you first meet your fdend Arthur?--
It was not until I got tu Rivondia that [ mat him.

When?--That is April,

April of 15637---1963.

Had he alrezdy bsen overscac?=-Yes.

fnd returned,==-jnd returned.

So you knew nothing about this Arthur until
he retured and made & report about his visit overseas 7=—-
Until I met him at Hivonia.

And in the space of #pril to July you became
as the fmericans would s ay 'buddies' and you called each
other by your first nanes?--4We did.

Now what was his golitical affiliaticn? —--
From my discussions with him I would say his outlook was

]
Marxist = vhat the a ffiliations were I don t know,

Wrll yuu have h eard accused No., 6, who is aloe
a disciple of liarx and that is, in plainer language, an cui-

and-out Communizt? Mot seT--1 have heard him yes.

Is he a Communist, Goldreich?--1 say, from my
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digcussions with him, my impression was that his outlook
was Marxist,

find therefore Communist¥=<It is not courreet to
tie up Communism with Marxism.

Not at 3117---And Socialists in England, for
instance, the Lebour Party call themselves MHarxict hocialists,
but they are not Communists.

“hat are they? Conservatives?---They arc
socialists of o type.

Well if you won't admit that he was g Communist,
was he in eny wey associsted with the A.N,[C7--He was not,

We are still speaking about bGoldreich - and
he of course would not know of thes intarnal workings of
the .A.N.C7-=No,

And was he sssociated, as far = ywu know,
with the M.K.7---He was yes.

In what way?=---He was a member of a technical
committee cf M.K.

BY THE COURT:

which means he is a member of the High Com-
mand, not s07---No my lord. He was a membar of the
technical cummittee,

Oh the members of the technical committer are
not necessarily all members of the High Command?--~io,

CROSS=EXAMINATION BY DR. YUVAR (CONTINUED) :

well who were the members of the High Command?

===1 am not going to give the names,

Come, come, comet We have had a couple of
names bandied about in this Court already. Let us start
with your good self - you were?--1 wae,

“e know No. 2 not only attended meetings, but

he was asked to attend meetings of the National High Comr
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That is right! You have hepard the evidence - not the
evidence, the statement of No., 1 - he was a member of the
National High Command.--He has said so.

May we go along the line then? And what about
No., 37---He was not,

BY THE COURT:

Wasn't he a member of the technical committes?

CROSS-EXAMINATIOM BY DR, YUTAR (CONTINUED).

He did not assist Mr. Goldreich?=--He did.

He Jid not serve on the logistics committee?
===Not in = formel sense, Inzofar as he carrisd out instruc-
tions given to him by Mr.Goldreich, then 1 suppose you will
say so0, but not in a Tormal sense.

By the way, do you know what logistics means?
-==1 don't,.

Funny you know - both Sisulu and you speak
of logistics committee, and you don't know what it means., |
+33Except that I have been told it is somazthing to do with
supplies and all that, but the thorough appru:iaténﬁ of
the meaning of the word, I don't know. It does not seem
o be associated with logic at alll

Mo, I can assure you, it has ncthing to do

with logiel

nnd what about No. 6 - was he in any way assoc-
iated with the M,K, First let me help you - you call hinm
Rusty.---Yes [ call him Rusty,

MeK?===No he is not,

And yet lonk at Exhihit R94, Now that is

Fr., Bernstein - he wrote that "Have made &8 few notes on tho

Tirst copy. Will be back by 1.20 approximately." Do
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I will wait.-=-=(witncss examines Exhibit).

Don't read the whole thing.--Yes? You have
not addressed any cross-sxamination..?

I am going to. Look at the covering note,
ls that Mr. Bernstein's handwriting?--1 don't know if it is,

Well he said it is,---1 suppose it ig, if he
says it is,

Now look at the last page uf that document
pege 6 - that desls with M.K. He is esked "Flease run over
this re-draft in the meantime" andtha* deals with M,K,===
Which part of it?

The whole of it - even before. The VErY
first line speaks of Umkonto's aim - 'is the aim of the
liberation movement - the overthrow of the state of white
supremzacy.' The whole thing deals with M.k,

And by the way, when you come to the passage
"It is thus necessary for Umkonto to advance speedily with
its preparations for full-time armed military operations
against the government™ don't read it fast, read it
slowly - the way you speak, slowlyl Have you got that
parif=-I am coming to it just now.

Alright, I will wait.-—-Yes I have got up to
"political campaigns.™

Yes. And to"som up: We are agproaching a
period f?llﬂd with revoluticnary possibilities, in which new
militent and violent forms of pecples struggles become
possible and likely." Well Mbeki, I don't want to waste his
lordships! time - does this page for example not deal with
M.K? Its policy, and its aim and object?---1It does.

And Mr. Bernstein is asked to choeck it -« if he

had nothing to do with M.K. what was he checking a document
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reterring to a wovemcnt of which he knew nothing and was

not a member¥--It happons so often - the newspaper which
are you associated with wmay ask you to check up on infoz-
mgtiun vhich it has.

I don't wunt to argue with you - you remember
of course whal he said, he did not want tuv know too much
so that he should HD:;EEkEd too many guestions. Who is
Cddy? Du you know whu Eddy was7---No,

You don®t even know todayf=-From what he said,

Yz5, and who is Tony7--1 don't know.

You have never heard of Tony7--No.

Never heard of Ethel7--=Ethel?

Yes, it is in this document,---No,

There it is on the front page. MWNever heard of
it, and you arc on the National High Command] And you dnnit
know who in that organisstion mked accused No. 6 to check
the redraft of this docunent?---This is not an Unkonto
document - it does not seem to purport to be an Umkonto
document, |
la dozs notP---5omebedy is writing it

Yez, but writing asbout M,k T-=Yes, writing
sbout F,K,

And has a lot of knowledge about M.K.===

That I am not denying,

I am coming to the final document "The

hevolotionary way out." You told us that that was dis-
tributed?-=Yes.

By whum?--By the Cammunist Party.

To whom?---To,,

It is 121(b). To whom7--=-To the public

generally.
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For what purpose?-=To read.

I know, For what purpose?=--To acquaint
them with the point of view of the Communist Farty on the
issues raised in the Revolutio nary Way Out,

And what was the ultimate puyose of that
documentJ===Let me see the document so that I know..

Yes, 121(b). That is the document that you in
your evidence -in-chief said by no stretch of the imagina-
tion can it be regarded as a document inciting people to
violence.===0f course it does not.

Remember?--1t does not.

You know the document I am referring to7---

Yes I do,

You say it does not.

BY THE COURT;

Doesn't it attempt to recruit people into

the Communist Party or into the Netional Liberation

Movement, or whatever it may be?==<No my lord, I don't
remember any topic in the document that purports to do that,
If you issue a manifesto of a company you may
not expressly invige people to subscribe for sheres in that
company, but it is dimplici t in that that you ask them to,
not so7--=Well I should imegime normally when an organisation
does issue & document of this nature, it expects il readers
to accept its point of view, but I don't think it would be
tantandunt to saying 'Come and join my organisationt,

It would not do it that way.

CROSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED);

Belt 115E,. Now this document is headed "The Revolutionary
Way out" - it is a statement by the Central Committee of the
South African Communist Party, and you admitted it was disg-

tributed in this country?---Yes.
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And you ere not prepared to admit for what
purpose it was distributd, aspart from reading?--It is to
put acras to the reader the point of view of the Communist
Party on the issues raised,

ind to invite them to subscribe to that point
of view?’--=-Yes.

And to invite them to swell the ranks and help
the execution of that point of view, not so?==Yes, the
point of view of the Communist Party.

I will give you a chance to read that document.
And the vhole idea of that document is to obtain assistance?
in order to achireve the aims end objects of this revolution?
~==khat nature of assistance?

Now let us read., 1 am going to read one passage
on page 1l of that document; and you say that by no stretch
of the imaginetion can this be regarded as an invitation,
er an incitement to violence. Now have you got that,
"Forward to Victory"7==<Yes I have.

(My lord at page 661l). "Events in South
Africa are moving towards & crisis, culminating in a direct.
clash between the forces of reaction, apartheid and barbarism

orgenised by the state and the forces of liberation." Have

you got that---Yos,

Is that in fact so.---Yes.

Well we can leave out the next paragraph,
which dé&als with 'as the struggle grows more acute'! and
you say the 'bravest and most resolute men and women will
come forward,'--VWhere are you reading.

The s econd paragraph - I don't want you to
think I am leaving anything important out,--No you said I

should skip the second paragraph.

Yes, which began, I said, "as the struggle
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grows more acute" - do you follow? The beginning of the
2nd paragraph?---Yes.,

Now let us go to the third paragraph. "The
Nationalist govermment cannot succeed in its attempts to
check the awakened people of our country in their irre-
seistible drive to freedom., They can only succeed in
making that struggle more bitter and bloody., Should they
pereist in this course, the only affect can be that the
present wtbreaks of sabotage and vidence will develop into
full-scale civil war, beginning with guerillas operations
in verious parts of the countryside and culminating in an
armed insurrection of the whole oppressed people through4
out the country.” Mbeki - that is a summary of the
State's casel V“hy did you want the people of the public
of South Africe to read this, if not to incite themP---
That is not iﬁ:itement.

No? Oh nol=e~This is not incitement - it
merely states the position, If this is like this, t hen
you are likely to get so-and-so es & result of this. It
does not incite anybody to do anything.

Not at alll Perhaps it is fairer to read the
whole thing before I argue with you by way of question «f and
answer. "It is not the Communists and it is not the
oppressed non-White majority who have chosen thig path:
it & the ruling classes, the Nationalist Farty, backed up
and entoureged by the United Party, and the big capitalistic
Ihterests. They are out to keep big profits, stolen land
and white privileges." What stolen land are you there re-
ferring to?---The more than 87% of the land that is owned

by Whites only,
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You dan't say so! You don't say B7% you say
‘the stolen land'.))==Yes, but I am answering your question.

You don't state in this document B7%.---You
are asking me what it is and | am giving you particulers.

You are giving me the unEHE:i--TEH¢

But it does not suggest, of course, to the
reades of this document that the Vhites have stolen South
Africa from the blacks - it does not mean that of coursefe===
The document says here 'the stolen land,l|

"And cven at the cost of a continuous reign of
terror that turns out whole country into one big concentration
camp, even & the cost of many innocent lives, both non-

White and White.! That of course is not incitement?---No.

No, not incitement7===It is merely stating the
truth.

The truth| Now one last paragrasph: "There is
only one way out of the misery and bloodshed of Nationalist
rule and white dominaetion = the revolutionary way out.

Our people will never submit to terror and intimidationj

they will unite, organise and prepare to fight back. Death
and sacrifices cannot deter patriots who are determined

to win freedom; who have decided that it is no longer
possible to live like slaves and be treated worse than dogs."
That is also noet incitement?---That is not incitement,

That is just put over there for some light
reading?---It is not incitement. It is again a stetement
of fact = it is not incitement.

A statement of what facte7---0Our people will
never submit to terror, and they won't,

Yes, raise your voice as you normally speak.,
===hnd intimidation.

And intimidation?--Yes.
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Is it not & fact that you here tell your
readers that if the Government does not submit, the only
end is a bloody civil war?---No it is again a statement of
fact.

Of fact?---That if the Government does not give
ground, you can only expect a bead-on collision.

And is it not & fact that up to now the
Government has not yielded any ground? Literally and
metaphorically?--~Yz2s along the lines that..

And is it not a fact now that an impasse had
been reached?---1 don't know if it is correct to use the
word 'impasse!,

I am quoting from a document - and is it not
a fact that an impasse had been reached prior to 19637=—-
If impasse in the sense in whidh it is used means that there

is no other alternative, then I would say it is incorrectly

us ed.
AT THIS STAGE THE COURT ADJOLR NS
FOR THE LUBCH INTERVAL,
N R M m

(DISCUSSION BETWEEN THE COURT AND DR. YUTAR ABGUT THE RELE=-
VANCE OF CERTAIN RUESTIONS PUT IN CROSS=EXAMINATION REGARDING
WITNESS' INTERPRETATION OF DOCUMENTS BEFORE THE COURT) .

LROSS-EXAMIM TION BY DR, YUTAR (CONTIMED):

Now Mr. Mbeki we have reached the stage and

1 was asking you who were members of the High Command of
MeKe and I diverted to 121(b)} a document which Bernstein
was asked to..,
BY THE COURT (to the witness):

I take it you arcnot even prepared to tell ‘the
Court how many people were members of the High Commandf?==-

No my lord.



CROSS-EXAMINATIGN BY DR, YUTAR (CONTINUED):

Well, we have dealt with accused No., 1 we

h;uﬂ dealt with accused No. 2, accused No. 3, by the way,
Ggldberg - we have dealt with him too, I just want to ask
you by the way = you met him in Cape Town you say, and in
Port Elixabeth?---Yes.

Cape Town when?=--I could not be very sure,
but in the sixties, «.«'61l...

Where7?---At his own home I was. 1 have been to
his house.

By thke way, how do you address each other 7---
I call him Dennis«

And officially how do youaddress cach other?
As members of the Communist Party h@ow do you address each
¥« other? Comrade?---] don't know him to be a member of the
Communist Party.

He is a member of the Congress of Democrats,

Congress of lUemocrats.

And for what purpose did you meet him in

Cape Town7-=It was Jjust a social visit,

And in Port Elizabeth?-=He came to the New Age
offices, and there was no specific purpose. It was just
to say hullo when he was an P.e.

When was that7-=Even as far lack as 1558 I
saw him in Port Clizabeth.

You told his lordship that he came up here,
and he was employed, if I can put it this way, in a tem-
porary capacity?--He was..7

In a temporary capacity? Goldberg7--What was
the word you used before? That he was employed?

Employed, ves,---No ] did not say employed.

BY THE COURT: Well, cmployed does not mean that he was
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pagid for it - I mean, if I ask a man to work for me, then
I employ him to do that work.---If it is in that sense,
my‘lﬂrd, yes,

CROSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED) :

You understood, of course, that he was leaving
the countryf---Yes I understood that,.

When did you first learn that he was a member
of the Congress of Democrets7--=Acs I say from about the
first time I knew him, round about 1958.

You heard the evidence about the running of the
Mamre Camp?---Yes I did.

When did you hear sbout the running of the
Mamre Camp for the first time?---1 think it was in January
1963,

From whom did you hear it?--~1 heard it in
Cape Town.

From whom7?=<1 would not say specifically from
whom, but there was talk about it when I was in Cape Town
in 1963 January.

Talk sbout it mmongst whom?---pAmongst the
people who were there. It was & party in fact,

Where?-=-~In Cape Town.

Marney's

Where?---At Mr,xManidfs home.

Marney?

Cardiff MamiiRyf---Yes.

And wht was the pdrpose of that camp?=--1 really
didnot go into details as to the purpose of the camp, but
there was talk about the camp. Some of the people who had
been there were bidden to just speak about what trans-
pired at the Camp, but it did not strike me as anything
out of the way really to investigate into.

What ,.,wasn't it a camp to teach young guemillas?
~==Well I can only speak from the evidence I have heard here.

Not there.
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You did not know about it at all?-~=No.

You huve hoord the evidence that Comrade
Goldberg was in charge of the cemp?--1 heard that.

He was not doing that in a temporary capacity
was hef---Well ] suppose insofar as the camp itself was
temporaery, I would say it was in a temporary capacity.
The Camp was supposed to last a few days.

Did you meet Looksmart?==In Cape Town?

Yes.-—=Yes 1 did.

Hhere7---At the A.N,C. meeting I referred to
in my evidence-in-chief,

You referred to the meeting, but you nemer
mentioned once the name of Looksmart - not once.==«MNo,
but there was no quest ion of names of people who at tended
these meetings coming in,

Wow where exactly did you meet lLooksmart for
the first time? We talk of course of Looksmart SolWandle
Guilda, or to give him his correct name, Comrade Looksmart
Solwandle Gundla.---] would not say where for the first time
I met him, because ..,it might have been at the New Age
offices, because he was working for the New Age.

He wos a member of the A.N.C === knew him to

be thﬂti

And did you know of his relationship with the
trainees, that were recruited in Cape Town, and sent to
Johannesburgf=«=No,

You never knew that he was doing that at all7=--

At no stage? what did you think he was doing
there?--there?
Cape Town7-=I knew him, as 1 say to be employed

by New Age and to be an active member of the ALN.C,
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Wwho was in charge of the Hegional Command of
the M.K, for Cape Town, the Cepe area?--1 am not prepared
to tell. |

0f course there was a Regional Command of the
M.K., at Cape Towni---Yes.

Acts of sabotage were committed under the
direction of theﬂnegiunﬂl Command in Cape TownT=-=From the
evidence in Court, acts of sabotage were committed.

Don't you know it, apart from the evidence?---
No because I mean at the time I was not don the M.K., at all.

Even when you came to Johannesburg, and jdaned
the M.K...the National High Command, did you noti hear
of the acts of sabotage committed in Cape Town, under the
direction of the Cape Regional Lommand of the M.K?7---You
meoan the acts of sabotage that took place before I got onto..

Before you got op whilst you got on, during
the time you were theret==<Well yes it was generally said.

And who was in charge?---1 have already indi-
dated 1 am not going to say.

You are not prepared to tell - we will come back
to it leter. Oh yes I am reminded akauk by my learned collea-—
gue = you don't have to worry about incriminating Looksmart,
because he is dead. -=-=Yes I know that.

Committed suicide, or don't you know that?---
Alleged, ves. Alleged to have committed suicide.

You see Looksmart preached, according to some
of the witnesses, 'Don't talk if the police arrest you.
Rather die than talk.'---You get the instructions, Ithink
one of the documents here says ‘don 't talk to the police'

[
but the latter portion of it 1 don t remember.
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S0 you are not prepaered to say if Looksmart
was on the Regional Command cf the M,K7-==No,

You a& not prepared. We have dealt with your-
aelf No, 4, We have dealt with the position of No. 6.
and we are going to deal now with Raymond MHeba, your
friend from +the Eastern Province, He is your friend---Yes.

You worked togetheri--Yes.

You attended meetings together, spoke together -
a member of the M.K7-==No,

No f===No.

Not at all?7---No.

Why did he go overseas on this secret mission?
why did he leave this country on & secret mission for 14
months7=-Did he leave the country?

Didn't he?--Not to my knowledge,

Well where did he go then for 14 months7--He
went on an A.N.C. mission.

Where?==1 em mt going to say where,

wWhy not?=<Why should I7

1 am asking you?--It may incriminate him in
some other charge that is not before the Court.

You see he refused to answer that gquestion
because his counsel suggesied that he might incriminate
himself if he left South Africae without a permit. You are
now saying the opposite - he did not leave South Africa,==-
I am not saying he did not leave South Africa, I say I
am refusing to say where he went to,

Ur what he want for7---'hat he went for beyond
saying that it was on A.N.C. work.

But the A.N.C. had followed a policy and was

still following & policy of non-violence - the whole world

knew it, according to you, so what is secretive about a
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mission of 14 months for the A.N.C. if it is as innocent
as allthat 7===Why should I say? The secrets of the E;N.E.
are for the A.N.C, They are ﬁut intended for everybody to
know.,

Although it is the ..the policy of ths H;H.E.
was known to the whole world?--Yes.

Now he went on another secret mission shortly
thereafter 7---Shortly thereafter, when?

After the ldlnnnths,'miasiun?---Frnm when are
you counting to where.

You ¢ know that he went on a mission for 14
months?===1 know that he left Port Elizsbeth in October 1961
and [ say I first met him theraeafter at the end of June 1963,

You dnn.t know of his two secret missions, that
he himself has tastifiad to?===iiell I have hard the
evidence here.

And you did not know of it before?7--Not of my
vwn knowledge - I was informed. I mean the second ane,

Although you were one of the leading lights of
the A.N.C?-=Yes but then I was not in Johannesburg,

No but you ceme to Johannesburg in November 1962,
You did not know about it 7--Yes.

To this day? Do you know about it7-=No I know
now, the evidence that has been given.

And do you know why he went on that second
missioni=-~1 know yes.

khere did he go?-=I am not going to say.

And why did he guo?7--1 am not going to say.

Let me complete the list - Goldreich was he on
the National High Command?---No,

But he was on the technical committee?--Yes,

And you are drawing that technical distinction?

T



- 134 = ACCUSED No. 4.

And Wolpe, was he7=---No hg was not.

Then why did Mr. Harold VWolpe draw up & code
for the M.K7 You know what I am referring to, Exhibit R,].
-==Yes.

Yes you know - why did he do that?--My only
explanation would be that Wolpe belonged to the intelligence
committee, and was a friend of Mr. Goldreich.

That is right - he belonged to the intelligence
committee, one of the committees sat up to investigate this
plan of Operation Mayibuye?--He belonged to it long before
Opexration Mayibuye was ever thought of.

But he still got a lot of information by reason
of his memberddp of the intelligence committee which was
called for by Upemtion Mayibuye?---~1 could not say that
without looking at what he has written.

Well we will show you Exhibit R,1, You are
entitled to look at it. You say ¥Wolpe was on the intelli-
gence committee?,-==Yas,

Look at R.l. You want the Court to beliewe
that Operation Mayibuye was a pipe dream - look what he
says here "Carrying out Orders." Can you explain to
the Court how wWolpe came to draw up a Code of Discipline,

a Disciplinary Code for the M.K. if he had nothigg to do
with M.K?==<As I say, Mr. Wolpe was a friend of Mr. Goldreich.
And I would not have been surprised that he did a thing
like this on the instructions possibly of Mr. Geoldreich,
who already had it in his mind that Operation Mayibuye
would be accepted.
He had it in his mind?--Yes.
You see Wolpe says here, just to quote the one

sentence 1"The High Command of the Umkonto Wesizwe,the
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fighting...siruggle for the liberation of the African
people, orders that:" (You will find it on page 3). Have you
got that?---Yes,

How did Wolpe come toxs draw up a disciplinary

code for the Umkonto WesizweT---As I say, 1 caﬁ only ;xplain
it on the basis of his associstion with Mr. Goldreich.

In the same way as yﬁu have explairgd the
assxc iation of accused No. 3, Goldberg?---Yes.

Right. Now you know M.K.of course dew its
members from the A.N,C.7---Partly.

Partly from the Congress of Democrats?--Partly.

fartly from the South African Indian Congress?
——=YES.

And partly from the South African Congress of
trade Unions?===Yes, it might have drawn from the indi-
vidual trade unions.

And the South African Coloured Peoples Congress?
--=Yes

That constituted the Congress Alliance?==Yes.

rnd the Congress Alliance was on the side
fighting the Nationalist Party and the supportes of white
supremacyi--Yes.

"ho represented the South African Indian
Congress on M.K7---The M.K. was not an organisation
represettative of the compunents of the Congress Alliance,
so if'would k= incorrect to say that anyone of the components
of the Congress Allisnce were represented on M.K,

Well let's see. Accused Nos. 1 and 2 are members
of the A.N.C?=-Yes.

Accused No. Tis a member of the A.N.C.

Accused No. 6 is & Communist, Bernstein--=Yes.



- 156 - ACCUSED No. 4.

Accused No. 3 is a Congress of Democrats?--Yes.

who spoke on behalf of the Indians then on the
High Command of M,K7--1 have already indicated that M.K,
was not composed of the various organisations.

BY THE COURT: {to the witness)

That is not an answer M=ki, You can say either
there was an Indian representative, or there was not an
Indian representative, or you are not prepaml to answer the
question - don't try and evade the question.---No my lord,
it is not my intention. If then the question is intended
to say is there a n Indian or not on that, then I am not
prepared to answer.

DR, YUTAR: (continued)

That is all I ask you are not prepared to answer’i
-==MNo.

Lf course we know that Slovo was a member of the
National High Command?---Yes evidence has been given here
to that effect.

Your own colleague, accused No., 2 said so7=-=Yes.

Who else?---1 am not going to say.

By the way, you come of a very religiocous family.
-=Yes.

You said so.---Yes.

I noticed that you did not take the ocath, but
affirmed. Why? Beceuse ywu are a member of the Communist
Party; or because you are not bound then by the effect of the
cath?---Not because 1 an a member of the communist Paty
nor because 1 am not bound by the cath, but because in the
course of time I did not accept the existence of a deity,
that is all there is about it,

So you have become an atheist? Wes that after

you joined the Communist Pgfty or before?---No, no,
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Befere. Alright. Now when did you first hear
about the Uperation Mayibuye?---Towerds the end of April
1963.

That is after Goldreich had returned?-<Yes he
had been kack to ihe country & couple of munths or so.

When did you first set eyes on that document,
Uperation Mayibuye, R.717===I1t was early in May.

Of 19637---1963,

And you say it was prepared by Goldreich7--Yes,

And Goldreich alone?---As far & I know.

And no-one elsei---There might have been but.,.

Well why do you say now 'as far as 1 know!
"there might have been someone else' - why do wu say that?
--=Wghen he told me, he told me he was preparing the docu-
ment,

Did youhelp him prepare it7--=No,.

Did Sidulu help him to prepared it7-=No.

Did any other member of the A.N,C. help him
to prepare it7---No.

Aind you saw it for the first time about April
19637---May.

May 1963 7===Yes,

In the form in which we have it in Court today?
—-—==Yes,

Right. Keep that document in front of you -
how did Goldreich come to the name {Operation Mayibuye'7---

Why he called it that¥
How did he come to call it that7~-1 suppose he
must have teken it from an old slogan of the A.N.C. Mayibuye.
Yes, the slogan of the A.N.C. "Africa Mayibuye9

Mayibuye Africa"?---Yes.

It means Africa comes back to the black people?--

Yes.
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That waz not the peliey ef the A.M.C7=--That
wae & sloeger of the AJNLC,

find you say Goldreich then must have used the
slogan of the A.N,C. end cellec it Uperstion Mayibuye--=Yes.

You better keep this decument in frent of you -
you sceo, we hove got enother document T,.74 which we found ot
Travallyn., Thet is not ecslled Cpemtion Mayibuye, that is
called "Some Theughts on the Situsticrn confronting the
Nodional Liberation Movement."™ what 1 want to know is this:
if the suthcr of the decument found at Travallyn called it
Samiz Thouchis on the Sdtustion Coanfronting tiv “ational
liberation dovewcrt, how Jdid Goldzeich come to eall it
Cperetion Mayibuye? or why?---%ome Thoughts is different
from this.

"sume Thouvghts on the Gituation Confronting
the Notiunal Liburation Mavenent" - Berngtein was cone-
strained *o admit haz a lot of similarity to Cperation
Mayibuyet=~That I &m not denying.

khy did the author ef T.7T4 call it "Some

of Operation Mayibuye

Thoughts" = why did Goldreich, the auther, as you sayv,/call
it "Uperation fMayibuya"?---1 don't tkx suppose there is o
suggestion that thes two documents were prepared by onco
and the same persoun?

I em nout suggesting thaot.-==Then as the tiile
of that decumcnt suggests, it is some thoughts by the
p erson-who drafted the decument.

I want tv suggqest to you that ithis document
4 was the farerunner of Operation Mayibuyo.--=No T den't
accept that.

How ecan you deny it—--Beocause I have reod tha

documnant.

Yes = whoe wrote (Td.-=1 doan't knuw.
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1t might have been Guldreich?---Fossibly,
but T would not say it was Goldreich - 1 don't know of my own.

S0 how can you deny - it might have been the
furerunner of H.717---Yes but all I am saying is there is
no suggestion which ws have also accepted that Cperaticn
layibuye was drawn by the szamsperscn as the one who drew
Lp that document.

Look at Operaticn Mayibuye pleasse, will youf---
Yes,

3y the way, before we gu further, you told us
parlier that the intelligence committee fad existed some lime
pefore?=---Yes,

How did Geldreich know about itY===fs I said,
Goldreich was a closz friend of...

1 am asking you how did Goldreich know of the
existence, within the A.N.C, of an intelligence commictes.---
Wo, no, not an intelligence committee o f the A.N.C.
intelligence cummitice of Umkonto,

Haw did he know that?--He would known intelli-
gence conmittee and technical committec =ram naoturally
ﬁhuyIHUuld wark very closely together.

Now will you look at the last page: by the
way was Goldreich on the techniecal committee¥---Technical
cummittes, yos,

vias he on the intelligence commitlee 7=---=ho.

Now look on the last page - you sees under
Mersoneli-=-Yoo,

where did Goldreich get, undar Intelligonce,
Alex Secundus Utto.

who is Alex?--1 am not going to say.

Yho is Utto%==]1 am not going to say.

How would Eldreich be able to name thoso tuo

people if he had no connection with the AN.C. and knows
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nothing about the internal workings of thea A.N.C7---Dut
ig there a fuggestion here that these are meders of the
h.N.ET There is nene.

tmll whati are they members of?-~1 am not
guing to =say.

Teke "Cxiernal Planning Commitiez" and now
you will know why I assked you about your femily., "Johnson"
= who is Jobnsen?)--1 am net going to say.

Who is Thabo?--1 am not going to say.

Isn't that the name of vour son?---It is the
name of my son,

That is why I asked vou that *his morning.-=Yes,

How did Goldreich krow the names of these
people if he wos the sole framer of Operation Mayibuye?---
There ic nof difficulty in Goldreich knowing the names of
these pecple. He was merey here making a recommendation
that the persunell for these dapartmoents should be so
and 50 and so and sa. I mean, after all, he is a member of
the movemont,

LT what movementif===The Liberatory movemen ©.

we are dealim here with an W.K, documzent.==Yos.

Hiw did he know, without awi sssistance - h-
had just come from overscas - he is drewing up a docum:nt
to convirce ysu that guerilla warfare is Teasible - hew Jdid
he come to place thoso prople in their right placest
Alex and Otto sliernatively, for intelligencef--He had cnily
been uverseas for a menth or so.

Yoo .==Tht doas not mean the he did nox know thao
people whio were membors of the urganisation.

And he went su Tar not only to convice the

Mational High Command of the feasibility of this docuwment,
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he now names people, and Thabo is included as the External
Planning Committee - and Thabo this morning is your son, and
he is in Londonl--Hez...

Yes7--He did not convipee. It is incorrect to
say so, that he convinced either M.K. or the A.N.C.

But he has got Thabo to serve on the External
Flanning Committee, by name.=--I should not imagine that if
he intended thot Thabo to be the Thabo we are referring to,
he would have put his name like that, That must be a pseudo
nene like any of the others.

Well do you know of any other Thabo?7--0h yes,
it is a very common name that amongst the Africans.

What other Thabo do you know within the movement
of the National Liberation Movement7---{ Thabo Motsonyana.

Yes, is that the one referred to here?=-=1 am
not saying.

I am asking you,---1I cdon't know.

find this Thabo you are referring to now, is he
here, or in LondoN7---The sub-heading there is "External
Planning Committee."

That is zmight, Now I am asking, the Thabo you
have just mentioned, is he here cr overseas?---The Thabo
I have just mentioned io in Basutoland,

What other Thabo do you know?==-There iS.se.s
Mr, Modise's son is Thgabo.

Where is he7--He is in Orlando kest.

well that is still in Johannebug. A Thabo
who is outside this country7===1 know of no other.

Vho is Joseph?==I am not going to say.

"Together with a senior .A.N.C., representative

as well as co-opted personnel seconded to us by friendly

Governments. "-=<Yes,
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1t is going pretty far to say hat if A.N.C.
HAD nothing to do with the preparation of t his document.
-=-This is a propsal. It does not say it is an accomplished
fact, and therefore the A.N.C. is doing this.

Let us go to the Transport Committee - who is
Percy?--1 am not going to say.

Lot me remind you the evidence..you know, of
course who Percy is-=-1 know what Percy is referred to there.

Well you know what Mr. X said - he was intro-
duced to accused No. 10, as Percy, slias Robot, who was in
charge of Transport, Is he right or is he wrong7--He might
have been so introduced. All I am saying is I am not
going to indicate who Percy is.

and what is more, secundus, that I take it is
alternatively, Mbata. Mbata has been mentioned by a number
of witnesses as accompanying the recruits across the border
to Lobalsi. Also in charge of transport. Are you pre-
pared to admit that?---Well the evidence is to that effect.

How did Mr, Goldreich then know that the two
people nemed here for the transport committee are in fact
two people who have been wae namcd in this Court as
members of the A.NC, and deeling with the transport of
recruite?---No I am not quite graespimg your gquestion.

1 am assking how did Goldreich know, when he
drew up this document,as you say he did, that the two
persons he pute down toc serve on the Transport Committee
are in fact the two persons mentioned in the evidence in
this case as being connected with the transport of re-
cruits across the border?---then he drew up the document
he assigns duties, or proposes to assign duties to those

people. That does nt necessarily mean that he knew that

those people wouldhave been mentioned in this case.
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BY THE COURT:

But Gouldraich must have known ail about the
workings of the Umkonto if he knew that thesd people were
in fa&t doing transport, wouldn't he? That wasn't his com=
mittee, that was quite ancther branch7<--It was not his
committee, but I would not exclude the possibiaacy of his
saying for instance going to the High Eommand and saying
"I want personnel for this department, and personnel for
that department, t3 put in a document®,

But what has he got o dc with transport, if he
is only being asked to work out logisties?---No heé is
drawing up the whele document my lord. Hs is drawing up a
document, and he is fitting in certain departments which
are necessary for his plan to be effective.

Butthe point is that that plan has already
been put into operation - that part of the plan was already
operating, not so?7=--M.K. was operating..

ba, 1 say this part of Operation Mayibuye, or
whatever you eall it,,.---That is transport my loxd.

Transpart, thet part of the plan was alr eady
cperating.--Yes transport was already operating,

And recruits were being trained so that part
of the plan was operating.---Correct my lord,

LHEUSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

And what is more, not only does he know now the people

who are doing it, but he even knows their peseudonyms, He
epeaks of 'Percy',---Yes I am not denying the fact that he
has got these nomes down.

He has get it down correctly too. Isn't thet
so0 Mbeki?==I am not saying correctly. All I am saying he
has got these names down, and that he might probably have

known that thesc people werc responsible for transport.
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That is why I was very cheerful this morning
when I put to you a few preliminary questions - ] was very
careful to get it out of you, and it is clear from your
evidence-in-chief that the only information which you sy
was given to him (end that I em going to dispute later) but
the only information that waa given to him was the organi=-
sational Wset up of the A.N.C. in the rural areas - nothing
else. I ask you again, where did he get these names, end
where did he get their pseudonyms from, if he dfrew this
document up7===Well I say he might have found ocut from the
National High Command, or somebody on the National
High Command,

Now let us come to the Ldgdstics Department.
Bri-bri. Yes, you know him very well, don't you?--I know
him yes.

Yes, he is & friend of ywurs from Port Eliza-
beth, isn't that so?7--1 know what the pseudonym Bri-Bri
stands for but I eam not going to say who it is.

But I am not asking you that just yet = I am
just anmying he is a friend of yours7?--1 am not answering
that.

And a very good friend of yours?--=I am not
going to say.

From Port Elizabeth?--That I am not going to say.

Who was at Rivonia when Mr. X say you there,
together with No. 2--~That I am not going to say.

And secundus frank. Who is Frank7--1 am not going
to say.

You see Goldreich must know an swful lot
about the A.N.C, if he is able not only to give the names,
but also the nick-names. Now lock at the last line of that

document.
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BY THE COURT:

Before you leave the Personnel, what esppears
to me to be even more surprising esbout this, why, if
Goldreich was simply the head of & sub=committee, why is
his name not here?=-It could possibly be nmnﬁg those
pseudonyms my lord. It might possibly be amongst them,

CROSS=-EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED) :

In fact, your dlast answer has csused so much

consternation that I am being fired with suggestions on
both sides! What was his pscudonym, Goldreich7?---1 am not
going to say.

Did he have a pseudonym? You are not amswering
that? Mbeki, I am putting it to you that you know perfectly
well that the answer that you have giaen tc his lordship's
question is not true.--1 deny that.

Then what was his pseudonym7?--1 am not going
to say.

Uid he have & pseudonym?--1 should imagine he
had.

You see, everybody has implicated ﬂpld;ei:h
already, as I said to you earlier this morning. Whﬁ'pnnr
man must be labouring under the heavy burden on his shoul-
ders placed upan him by you and No., 2. So why be afraid
now to answer that guestion., You say he prepared this -
what was his pseudonuym?--1 am not giving it.

Another thing too, he was merely esked to try
and convince the National High Command of the feasibility
of guerilla warfare, not so7--Yes.

What I can't understand is this: why then
go to the extent, then, not only of appointing these
committees, but even suggesting names7---He was drawing up

a whole plan which would heve committees, and in hie mind
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he was satisfied thet this plan would be acceptable.
He therefore proczeded.

l1am surry, what was your 1ast_reply?--Hs
was satisTied in his mind that this plan wuﬁld be accepted,
and he thercfore proceeded to not only neme the departments,
but to indicate who would be in charge of esach particular
drpartment.

He was sssuming to himself an awful lot of
authority! wasn't he?--It was noi authority - he was
assuming that he would have been able to conviope the
National High Commanc about the plan.

Incidently you spoke of the Technical Committee.
-==Yes,

That is nut mentioned here.--No the technical
committee had a different function. The #technical :uﬁmittee
had & different function. It was, if we may use the ﬁurd.
a research department of Umkonto, while it confined its
activity to the sabotage. #And it would cerry on research
work with a view to advising the technical committee of the
Regional Command.

BY - COURT :

Yes but 1 find that difficult to follow Mbeki,
becouse the technical committees of the various regional
commands, according to the eviddnce which is not disputeq,
had a definite meaning. They were the people that worked
with arms and bombs and things.---Lorrect.

And with teaching people how to make the
explosives.--=Yeas,

fnd getting material for thet purpose?--Tes.

Naw why would the technical committee of the
High Command have a different meaning?--It is also =

technical committee, my lord, except that ifs function
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was to teach the technical committess of the regional

commantd hew to do these things. s I sey, I think it probably
would be more correct to say it is & research committes,
becaouse it undertook,..

IT there is ever to be guerills warfare, the
technical commitice is probably the most important committee
that you need on the High Comwand, not so? If YOou were going
to go to guerilla warfare, the technical committee would
be indicpensible.--=No I am not denying that,

Then it is surprising that there is not a

technical committee listed here - why not?--I denm t know
if it is probably not vne of the sub-gummittecs of the
logistics.

It should not be, not if you give logistics
its correct meaning.---I don't know my loxd - let us look
up logistics.

Oh I see yes it says 'Logistics department,
technical and supply committee'-——That is right,

"o they lump the two togethor.--—as 1 Say

I don't know the, .

(ACSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINBED):

You see Mbeki, as his lordship pointed out
to you, earlier, look st the functions of the logistics,
toechnical and supply committee - Just leok at the functiuns,
"To manufacturs and build p a stock of arms, smmunition
and ewpdaewses.cxplosives. (Under Nao. 5). Mot a word
about resewarch; "To maoufacture and build up a stock o7
arms, amwunition and explosives from interdal sourcec,
To organise rocception, distribution and storage of supplies
from external sources., To arganise the imining of perzunnal

Zi# in the use of cquipment refarred to in (a) and (b)

abave. Ubtaining all viher relevant supplies necessary o
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prosecute an armed gtruggle, to wit, inter alis, medical
sypplice, clothing fund ctoc. end the storege of those at stratc
gic points. Acquiring egquipment to facilitate communications.
Tue undertske £1] duties and functions that fall under the
Department of Logistics." MNothing abas t rescarch there
at all,--=NMa 1 think somewhere,.

“omewhzre what¥---1 was under the improssion
that somewhere, .

BY THEL CLLNT:

ko 1 think you are thinking of the Intelligence
Uepartment - that was te do the rescarch into suitable
arcas and whot pelicp aond what wilitary ecntrols there ore
and so on, --=Its Functicrs tu manufecture aend build up

a stock of arms - manufacture woeueld involve, of course

Lontinued on Page 169,
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ACCUSED NO. 43 It's functions to manufacture and build
up & stock of stuff, manufacture would be involved
of course. The technical committee,
CROSS=EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):
Mbekl let me put it to you this way - the

most important function of "OUperation Mayibuye" was not
only to continue with acts of sabotage but to go over
to guerilla warfare and eventually civil war, armed in-
surrection! That was the most important objects of
"Dpar&tion.Mayibuye"?--ihs.

ind I want to put it to you the Technical Com=-
mittee would play the most iwmportant part, because you
can't comuit sabotage and guerilla warfare without a
compliance with the functions under the Logistics De-
partment {--——Yes, but I wean the manufacture itself would
have been done by the Technliecal Coumittee.

And yet this important Committee we have over
there, Just briefly Bri-Bri and Frank and they are not
the pseudonyms of Goldreich and Goldberg?=—DNo, I have
already indicated,

Yes, and yet their names are not there =
Goldreich and Goldberg?P=-—=No, I say definitely Gold=
berg was not there.

And Goldreich neither! Now we come a little

‘dower dowh, "Orgunisation of areas....setting up proper

lisKs machinery. Rateu and James £or the.... 7Adfiho is
Ratau?=-=I"m not going to say.
Butt you know who he igP=—=Yes,

How would Goldreich know about himP?=--—He would

know. He was & member of the organisation.

Which organisation?—--0oth Umkonto and the

Libﬂrﬂtﬂ'r,}rn 688

And JamegP———James might refer to me,

10
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Jauwes might refer to you?=—Yas.

Why do you say that?-——Decause I wrote under
that name for the Natlional Secretariet, under James.

You know I'm reminded that the units of the
l.Ke were kept secret, the one from the otherl-—-Yes.

And yet Goldreich knew these names and sllow
cated them to the various Committees)—-—Yes, but Gold-
reich was not belonging to a unit of M.K. he was above
that.

He was one of the arch?——Yes, 10

And obviously, in that capacity, a member of the
National High Coumandd You can't disputej——It could be
correct,

Now do you remcmber you said in your evidence
in chief, by the way, I'u coming back to "Operation
Mayibuye"...0h yes, I did aak you the meaning of the name,
it does mean "Come Back"P===Yes,

Land come back to the Natives?———It means come
back,

And the whole idea of "Operation Mayibuye", 20
was tu indulge in an operation which can bring the land
of South Africa back to the natives?=--Parfiyyes, if I
may say soe

Lon't say it, because in this document I read
dut to you this morning, it speaks of the land stolenl——
Yos, it did.

And now you of course, add 8T#, Now I'm
coming back to "Operation dayibuye"with some other facts,
but I'll keep that for Monday morning, but I want to
askk you this right now - when did you first hear of
the M.K,?=——Do you mean it's formation?

Yegl——=35hortly before the end of 1961,

From whom7?=——3Somebody came alony to Port

Elizabeth,
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WhoP=—=I'm not going to say who it is,.

And who &id this person come from7?7-—-He came
from Johannesburg,

In what capacity did he come?=—He was one
of the sponsors of Umkonto,

When was that you say - some time in 19617-—
Before the end of 1961,

Yes, what month please?=--It must have been
about November/October.

As late as all that. Would you satisfy my
curiosity and tell me whether he was Luropean or not?
=—=Noy; I'm not going to say that.

You won't ineriminate anybody by answering
that questionl--——I'm not saying.

Anﬁ on what ground are you not prepared to
answor that guestlon?——This is going to lead onto
another,

Noy I promise you I'1ll stop therel Yea, if
I do ask you another, then you can refuse tﬂ-answer the
next one! You're not prepared to answer thatPe==lo, I
think let's have it settled that's a fact I know
about South Africa,

You're not prepared to answer?-—Yes.

ﬂnd-what wae reported to you about M. K,7=—
Hle said that as from the 16th of December, 1961, the
organisation l.K. would embark on sabotage activities,

Aad this was October/Noveuber 19617=—-Yes.

And they would embark on sabotage activities?
——Yes,

where?=—=In the wain centreas.

Nawely?~——Durban, Johannesburg, Port Elizabeth

and Cape Town,

Why do you leave out Last London?-—He nevcr

mentioned East London.

10

30
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Were there no ascts of sabotage committed in
Last London?=--Uo0 you mean on the 16th?

o, any time?---There were acts of sabotage
at Last London, but as far as I know, there were no
Uukonto units at East London,.

Perhpaps they all operated from Port Llizabeth?
-~=It could Le possible.

And did he tell you what targets?=-—=Yeas,

What targets did he indicate to you?-—He siad
it would be symbols of apartheid,.

Such as?=—Such as Pass offices,

Yea?=—=And pylona,

Yea?w==Sub=stations. That's about all I re-
members

VWnat about irredecwable Government Etungén?
-—=No he never said that.

Now in what way is a pylon & spubol of apart-
heid?——I suppose insofar as it helps the economy of the
country to run smoothly.

Well, in thet case railway linee would be
also symbols of apartheidl! The traime run on it}=—=Ho,

No?=—DNot railway lines. If you mean by
railway lines, the track. Not the track, no.

The signal boxes?=—=Yos,

And did you query this courier from Johan—
nesburg as to why this was to be done?=—Yes, he ax-
plained without being queried.

Vhat did he explain?=--He explained that it
was neceusary to do this, because in order to shock the
white electorate into a realisation of our demands, that
in turn if the white electrorate wase g0 shocked, it would

have euphasised pressure on the Government to change

it's policies, and secondly that such acts of sabotage
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would help to boost the morale of the people.

And put fear and terror into the hearts of
the white peoplet——Yes,

That's what the document says. Did he tell
You who was to do this dirty work?=—=He said the Umkonto
wae setting up the machinery for people to do that.

Now how was this machinery to be set up?——
It was that in every Regional area, there would be a
aeglonal Cowmand Eaf.up and that under the Hegional
Command, there would be units of Umkonto set up to be 10
directed by that Hegional Command, and the overall con-
trol of these would be done by a Committee at the top,
known as the liational High Command.

Wno were to constitute the liegional Command?
——~They were to be people appointed by the National High
Coumand .

From whose ranksf=--From the ranks of the
people in that area, From the ranks of the Congress
Alliance I would say.

ihy don't you say the A.N.C, and let's get 20
done with it?—-—wcil, because it would not be correct
to say the A.N.C., because Umkonto had other people other
than Afriecan people,

Yes, let's start there now, Take Port Elizabeth,
Wwe'll forget about last London for the time being,
Who committed the acts of sabotage there?-——Some acts
of sabotage were coumitted by Umkontos

Yesy, I know that. iho were the members of
Umkonto who committed tho= acts of sabotage?-——No, I'm
not going to saye. 30

Tou're not going to sayP=——No.

Lembers of the African National Congress?——

liembers of the African Nationzl Congress, would have been

recruitad tntn mita AP Thelemwma.
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Ineluding yourself?=-=I deny that.

Ohy, you Jjust let the acts of sabotage Le
comwitted by the ranken file, and you stay out of it.

Is that your answer?—It's not correet is it, to say
that sort of thing?

Well, then you can't have it both wasyl You
elther committed acts of sabotage, or you didn't)=—I
can have it both ways.

You can have it both ways?=——Yes, when a
Government, for instance, defies this policy with regard
to certain things, it does not neccssarily mean that the
Government has got to go and do the pick and shovel works
That doean't nocessarily amcan that.

.En in other words, the National High Command
did not do the acts ...perform the acts of sabotage, but
left it to the ranken filel---No, it didn't do so0. It
did not commit the acts of sabotage.

But it left it to the ranks of the ranken
filelw—=Yes,

To the ranken file of the A.N.Co?-~—The ranken
Tile of Umkonto units.

How can you name me a single European, who
committed acts of sabotge in Port Llizabeth apart from
wtrachan?——No.

Can you name me a single Communist, a Zuropean
Cowuunist who had the courage to go and commit acts of
sabotage in Fort Elizabeth?===No,

So were the acts of sabotage committed by
members of the Aci'eCe?=———They were comuitted by members
of the units of Umkonto, who might have included members
of the A.N.C,

Not who might, who did in faet, draw it's

iembership from the AN.C.l==-I'm not going to deny that.
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You're not geing to deny that?P=—No.

And acts of sabotage comwenced in Port Hli-
zabeth from the 16th of Lecenber, 19617=—=Yas,

And did continue thereafter until you left in
Kovenber 19.2%=——ind continued, according to the docu-
ment here on the acts of violence, it continued even
gfter I had loft.

I'a just confining myself to the time you were
there.Now what acts of violence in Por+t Elizabeth did you
cause 1o be investigated to find out who comultted them?
——=0Only those that related to attacks on people's
houses,

And in Port Elizabethi?---That 1s in Port
Elizabeth.

And Zast Lordon, I wean?———And also in Bast
Lojgdon.

Now which attacks did you have in mind in
particular?——-There are some attacks that took place in
Port Elizabeth, I think mostly during September 1962,

YegP=—==And they took place at Last London,
if I reweaber very well, about the same period or
shortly thereafter.

Yes, and as a result of those attamocks there,
what nade you cause enquiries?-—DBecause they were not

4n accordance with the policy of Umkonto itself, which

had been set out in it's own wanifestives.
-In what way was it not in accordance with

the policy of the Li.K.P=—=The manifesto of M.K, had

iiade it clear that it's targets would be symbols, it

had defined the targeis, the nature of the targets.
Yes?——ind there was never any indication thaj

human beings would be such targets.

So whot acts have you in mind in Port Elizabeth

10

20

30



ACCUGLD KO, 44

firstly, in Zast London secondly, which caused you

to make enqguiries as to whether :(l.K, committed thewm or
gomebody else? ‘What were those aﬂtsfw——ﬁs I say it was
attgeks on people's houses,

Attacks on the houses of people who supported
the Governmont?---Some of them did.

Attacks on tkhe houses of people who were in
the ewploy of the Govermment, like policemenf—--Yes,

Or Bantu officlals?--=Yas,

But if you throw a bomb at a Bantu office,
how are you golng to prevent the k#lling or the injuring
of officials within that building?-—Do you mean ofiices
like Labout Bureaus?

Yegl—==There's nobody at a Labour DBureau at
nighte.

iell, there wiszht be soge industriels elvil
servants, who work ot night. I can think of somebody
working every night for the last ten wonths almoutPe—-—

I have not often known 2ivil scrvants to be very in-
dustrious, to go out of their way to do work after hours.

#What about if you throw a bomb into a shop,
with a house attached to the back, in a thickly popu~
luted area?——YeBscos

+hat guarantee have you got that people would
not be injured?~—-That's one of the things I say, we
condeunned.

And what about this inutance at Dube, where
Potoer ilolefe was killed, and Ranotse was injured? ‘iore
there not others on dﬁtr there?==-~Do you mean at Dube?

Yesgl-~~I don't know.

Lut that was definitely done now by i.K,

officials, weren't they?=—=Yes, but I don't know if there

were people in that building,
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We've had witnesses to this effeot. This is
Item No. 19, a kunicipal Bantu Control Offlce at Dube,
on the night of the 16th of Deceuwber wiere a chemical
bomb was exploded. One Bantu was killed, another in-
jured and there were others therel=--0thera?

Yegl===1 was under tiae lupressicn that the
bomb exploded not in the building, but away from the
building, and then killed Liolefe.

fesl===Now when you say there were others
there, I don't know whether you wmean that there were 10
other people around the bullding when the bomb exploded.

In the officel Policemen on duty in uniform}
-—No, I'm not denying that.

And Peter liclefe was & member of the A.N.C.7?=—
From my inforwation, he was.

And so was DBenjanin Ramotsel---I'rom my
information, yes.

And both of thew were wembers of the [l.K., units?
———Y a8,

how you caused enguiries to be made, you say 20
as to whether these atiacks in Zust London, simila
attacks in Bast London and FPort fiizabeth, whethor they
were couwitted by wsle units or not?---=No, wait a bit,

let's get the record siraight. At Zast London, the

Ad Hoe Committee made engquiries from the Regionul Com~-
mittee of the A,N,C., and then they were given the

assurance that the A.N.C, had nothing to do with it,

and in Port Elizabeth, I approached the Ad Hoc Committee,
with a view that they should investigate, then their

report was to the effeot that the person they had approa- 30
ched, who in their opinion, were members of M,K, had denied
that M.K. wae responsible for that.

Now who weire the people who reported that to you?
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~—=The members of fthe Ad lloc Comuittee.

Wio were they?=—-I'm not going to say who they
Ve

In Port Elizabetn, who wore they?——I'm not
going to say wno they were,

Viho were the members of the East Lodncn Cowsitt
who reported that to you?=—iho reported to the Ad Hoc
Committee. |

who were they?=—=It would be the legional
wcmbers of the Cowwittee of the A.N.C. of Eaat London,

Who were they?-——=I'u not going to say.

fielly, let's deal with each of those places in
turn. You heard the evidence of Uetective-Sergeant du
PreegP——Yesa,

Wno detalled the numver of acts of ﬂabntaﬁn,
coumitted in the Port Zliszebeth area?-—Yes.

And he told his lordship with regard thersto
o nunver of people were arrosted. Some were convioted
and tiwey were members elthur of the AH.C. or the h.K.
or both. Do you accept that nvidﬂhcn or aon't you?——
“elly, I fake the evidence on it's face value;

And then we had Detective Varrant Officer Card
of Last London, who detalled a nuaber of acts of sabotage
comumitted in sSust London cid who sald that they were
Lomuitted by mcwners of the .. who were also members of
the AslisTe to his knowledgel=--If I reseuber his evidence
well, he did not attribute Ef his own personal knovw—
ladgze these acts of sabotoge to menbers of the A,INC,
lle sald he had heard that some of these people were
nebers of the AH.C.

I won't argue with you ilbeki, and what is more,
he referrcd to some of them zs hing'vuluniaers; énd one

or two as the chief volunteers! Vere they not the mend who
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did these acts of sabotage?=-=Ko, I'm not denying that
these people didn't do ee.didn't cowmit those ascts of
sabotage,

And were known as voluntecorsl=—There might
have been cowe, Some of them misht have been members
of the volunteer code, That I wouldn't deny.,

Yes, now let we refer you to one of your own
documents.,

BY THE COURT T0 WITNESS: Just before you leave this subjeet,

there are two rucstlons I'd like fo ask, First of all, I 10
understood that you were on the Rational Executive Com—
mittee, weren't you?-=-=Yes my lord.

Lven in 1501%=--=Yes my lord.

Now I also understood that the formation of
the Umkonto was allowed by the National Exectfive
Couulttoe?=-=Yeg,

Using your word allowed?——=Yos,.

Jeren't you consulted at that ﬂtﬂgﬂ?—-¥ﬁn,_

I wins present at the wmeeting of the Natioanal Lxecutive,

where soms meubers suggested that Laey wanted this de- 20
parture, tonat is to go on to sabotage, but then the

question wy lord, wes when did you know when K. was
formed, then I was anawering to that.

Welly, that wasn't a correct answer then, be-
cause then you knew when you had this meeting at the
lational gxeoutive that this was golng to happen not =o?
—=Noy, I knew it would happen, yes, but wien first I
knew when it was actually forued and when it was going
to start the acts of sabotage, was at the time that
I gave to hiu, 30

Yes, but then all the inforwation which you
say that this person gave you, was information which you

already hadl Surelyf-——As a menber of the Hational
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“xecutive,

fosy tuen all thot you aceded to be told was
Wio were the woubers of your local Hegional Command snd
waen they were going to sbtart]l That's the only information
you vould nave needed?——-Yea, if¥ tast's the impression that
uy reply iuwplied to thew, I would liké to correect it ny
lord.

And then the other guestion I want o ask, is
if you are corrcct that the Umkonto and the AeslleCy were
kept quite separate, why did you have to enguire into 10
irregular acts of saubotayeP-—It's because wy lord,
we've becowe involved in a ToWnSlilpe s e e

1 agree that i% was wrong and somebody
ought to enquire into it, but why did you as a membar.
of the A.N.C, that hsd notuing t¢ do with the Uakonto,
way dia you huve te enguire into this?---~ie knew that
a¢ts ol sabotage were supposed to be coumittedd by the
Unikonto, auc to the extent that the Uukonte had given
an undertaking that it would pluce itself under the
political guidance of the Congress Allimnce and the AolNoale 20
wa would naturally be interested to know if they seemn
0 go outside ol thc scope of bheir activitice,

lon't 1% wore than a question of interest, isn't
¥ o question of ctonrel, that if you reported uvack to
the Hational txecutive tiiat tuese people were exceeding
the aunorify which the Fational Lxecutive has given them,
insofar as sabotage, they will be told now they must stop
this! Not so, by the National Lxecutive?———Not the Hatio—
nal ﬁx&uutiVE wy lord, but the lational ILxecutive would
have got in touch with the Natienal High Cowmuanéd to pull 30

up these people.
Exactly, the National ZExecutive would then in—

struet the Umkonto vhe High Coumand has stopped thi: type
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oi sabotage?---Yes, it would have drawn their atteontion
to it.
CLROSS=LCAUTINALION BY DR. YUTAR (COLTINUED)

Tou soc Lbeli, you say that, as others have
sald before you, that the A.lH.U. was an organisation
that preached non-vioclence now for over fifty years,
and that this now presented & tmuendous departure from
tnat policyl Hot so?——-Yes, inpcofar as it ellowed some
of i%'s wowbers to taise part if they wished to in the
Unkonto activities. 10

fnd you're a wawber of the Hational ixecutive
wark youl! ‘fhe firﬁt youk hear about it is when a courier
couwes tn.yuu frowm Joharnesburg and tells you in October/
Hovenber, the s.K,

BY TiHE COURT TU UR. YUTAR: vwell, the witness said he

corrected that., Me corrected himself, he said he heard
about that at a weeting of the National ixecutivel——
Oh I see,.

ile knew about it, but he only heard further
details from {he courier. 20

CROSS~EXACTNATION BY DR, YUlaAR (CONTIRULD)S

wint weeting are you referring to?-==I'm re—
Terring to tiac weeting of the Hational Ixeocutive.
viaen?--—ihich took place about June 1961,
Oh so you heard it then?——-Yes, I hoard then
that tiere people who forued an organisation,
That's way I aslked you when did you first
hear about tiao ﬁ.E. and that's wien you said Ootobar/
Hoveuwber and I asked you are you sure you didn't haaﬁ
ealier?---liv, no, I must have misunderstood 3ﬂﬁr question
to referring to the actual acts of sabotage. Tue details 30

of it.

And of course, you raised no objection to it

T e e T [— B e B e o d e amE i s e L E a1 _ a - -
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118E vere justified?-—IYeca.
Let we turn now to xhibit H.135. That is a
eopy of the llcw Age dated tiie 2lst of Jeceuber 1961,
Iz thot right?=—Yos, I uce tnise.
I'1l read 1t out to you?——=It's the 21lut of
wvaeceuber, 12%1; )
Lhint's right, and ynﬁ were then not only the

reportor, but you woere alsoe on the Lditorial Zoard of

tire Wew AgeP——=lot cditorial soard.

Vot were you tuen?—-=I was doing Iditorial 10
worlk for articles that were submittced into our office
in Port llizabotl.

And un.er a olig neading of "Douwb Attacks open
new phase in Louth Africa. Gecret urgﬁnisatian declares
it's alme...lea explosions, [ive in Johannesburg and iive
in Lort Llizabetir pluc an attoupted explosion in Lurban
after tie closess...fhe day of the Covenant, on Ucceuber
the 16th, in .r. Verwourd's speech appealed for Lational
unity, to white nationu, .Axplusiuns coinciued tihc announce=—
wen® of thoe new urﬁaniuntign Upikento We Sizwe...ilhe 20
vpear of the Hetion. Posters careying the announcowent
of tie foruution of the nuw body aupuared on walle in
Johainesburg, sows near nouspuper offices whiclh were
telephoned v look out for tine announcewsnt. The atiacka
lade with what appeared o bLu home—cade bowbs ... against
1ﬂ?crﬂmlnt installaetions, purticulerly those conuectod
with poligios of apartieid and racisl diseriaination,"

And then it refers to Johannosburg targoets, the GD?EI£HHH¢
Pass Ofiice, the Lautu Cowdissioner's Ulfice, ucttlewent
Joard in lieadowlands, "And in Uube the police found the 30
body of hr. Peter malafn, ruvber gloves lying near by,

and they aico found bady injured bir. denjauin lauotse,

a8 member of the vube Advisory Uoard , whose ara uod
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been blown offy, and they say how he wag raioved, and then
tie ‘police ronction and then they so inte further
details about the posters on the walls, and warrants were
iussueds. Io thot correet?---I think it's eorroct.

And tihen you have a zuncial-pagﬂ, a paragraph
for Port llizabetihe "Silence....in Port Ilizabeth,
wrplosions oceurced .:. in Port Zlizabeth ond New Drighton
on Jaturday ni:ht Letween 9 and 10 o'clocks.e.and the two
bl eleetric wub-utations in town. ﬂhartly after the

explosions were heard for wiles around, traffic nolice

with wailing sirens crawled throush the streets", ond 10

over the weolk=-end it :pes on cortain arrasts we;e rade.,
Lbekiy, where did you et this inforuntion from?-—-It's
infornation that's open to the Mreas, Sure, |

Hucra.diﬂ you set itP—There were explosions
in the firet plusce, sosme I heard nyself,

~0ug you ucard yourself] ‘hich did you hear
Jouroell?=—7Twe I hoard, at tae ﬁd&ini;tratinn Offices
at few Lriziiton.

Yes, and wiat was the other one?---ind snother
thet eauc frow the direetion of the Labour Jureau, 20

Thc one was the fantu Aduinistration CfTice
Jou say, the Zontu Labour OLflce?——-Yeso,

Hew Drighton, Port llizabet. i=——Yes,

And the other?--—Tho Aduinistrotion Offifes,
It's also at New Drishton.

= Thot's Itews 16 and 17, and the eleetric

sub=stations at Frausbey, you roferred to itP=--The morning
paper was out with Lho news.

Lo you knew why I ask vou?---Yes,

~ecuuse witnesses say thot you personally knew30

of the two attucss referred Itcius L4 and 1lOl===""hint are

-

those?

One eleetric sub-station at Frausbey Port



ACUCSZD FOs 4+

Elizabeth, and the other is the Bantu Labour Office,
liew Brighton, Port Mlirmabeti, Uoth on the nisht of
tiae 16th of vecewberl=—=I don't reucmber any witness
sayine so. I don't resenber,

bid yﬁu ever soy to John Shingana, when you
paid him the next doy for taxi fnres, that the Loys worked
well last nishtPe—=ijo, |

Tou deny that?=—I deny that,

How you know John Shinsenaf=—I know ki,

lie's o mauber of tho A.l1,C, P=—=lle waa, 10

ilave Jou cver hod any troubls with him before?
m—li0 4

Why should he come sand implicate you, 1if it'u
not true?——=l suppose he wanted to et out of trnuhla.-

Jhiat trouble was ho in?=-—ihen ho was detained
he had $o buy his way out,

iut he ndeltted tiat he hed conveyed peoplel
Iie admitted itl=-=Yes, thon that's why he luplicotes ne,
in order that he hae to give souething,

ko, ne iuwplicated Sirochan, he implicated 20
Jozoph dacky ho iwplieated tiacsce two boys frowm the
Iranskel, woy should he brins you into it?=—He's also
inplicating we hero. P

fes, wiy should he brin: you in if it's not
trief=—="0 ot hiuselt out of trouile, that's the only
exnlanation I con rive,

Dt be's mentioned fome alreadyd A GUTOPOIR .

thet'o a big enoush hnull=——On weli, it's ﬁ guestion ay
to what price 1o uufficiénﬁl -

On I sees In fu&t, you youraelf with...were 30
caurged in conneetlon witn tiose two items, and others)

=—=f0, 1t's in conncetion with the lot,

And the three othoers, yas, the five?=—TYes,

And a preparatory exauination was heldl=—Yas,
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And at the trial one disappeared coapletely
off the face of the earthl-—Yes, I wouldn't zo co far
ns to say off the Taoe of the carth.

‘ell, will you tell me where he is thenP=—I
don't know,

Aind the other one of course, coummitted perjury?
———Yes,

Fow belfore I just pass oway froa this exhibit,

I don't want to coue baek to it again and again. Do you
see tﬁa front page - tuere's a photograph?=--Yes.

It's headed?-—"South Africa rerpesented at 10
Tanganyika Celebrations". )

And tine aecﬂﬁﬂ pergon Irowm the left igP——ir,
Lefhalc.

That's right. The Treasurer-(eneral of the
African Wational Congreszl-——-=He used to be,

How in museru?;-—EEE.

Jle was representing who in Tangenyika?——-The
African Hatlonal Congreos.

That's right, and you were on the National
secretariat; and iz it not a fact, that money was collected20
in Africa and sgent to Oliver Tawbu in LondonP=——There is
evidence here to tuat effect,

Is that not a fact?-—Yos.

Uf coursel And that scuae of the woncy was ro-
mitted from London to Lethele in hiaserul=—Ilhere iz ovidence
to that élflfeect.

Iz that not a fact?---I wouldn't say.

llave you not hﬂﬁ.ﬂﬂrrﬂﬂpﬂﬂﬂﬂﬂﬁﬂ in that respect?

Yith Tanbuf=-——Yes. 30
And iz it not a fact that Lethele remittesd
some of that money to within the borders of South Africa?

—==That I'm not guing to zay.
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Why not?--=Shy ~hould I? I'm ot going to
inform, )

Lt you do know and you don't want to answer
that guestion! Is taat the pﬂsitian?—;-l 4o know,

En& do know thot money was received frow Ur.
LetheleP=—=I1 do lnow tiaat woney was sent from London
tw Jr. Letaeles

Yog?=——=Ye5,

And wiat did he do with the money? Did he not

sond it to wouth Africa? thoet I not going to say.

and I put it to you nﬂt only was it sent to
vouth Africa, but it was also used to further caupaim
of sabotagel=—I"ve already indicoted wy reply.

%bu'r; not prepsred to answer that question)
Is that right?——Yes. 7 o

Aind by the way, lct's set this also clear,
the Tirst person on tie left is J.0. Aadebe, who we have
also nased as o co=conspirator, :ud who represeated the
Aefiale T===Tag,

and now wxhinit [.135, and the sceond part

of hel35, ic another copy of the NKew Age dated the 3rd of
Ausust 1961e Got thatP===Yog,

dow bear in aind fhe date, the 3Ird of August,
1961li~—Yes.

{ight now I'a going to guote here from an
article which you wrnt;. Under the lheading "An Unholy
Allience." Is that right?-—Yes, I did write it.

Tou wrote itP=—=Yos, I did.

It's complete with your phﬂtngraphl-—-fbs.

Is that right ?=~=={eg,

And this is what you've sut over here "The
linc up". shat did you wean by the line upP~——The line

up of foreces one uvrsinst the other,

10
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aug did you put onn tie one slde, can ou
regoll?m=—"he Dotionadilt Voverisent and 1t's supportors.
Thatby rizat, well we'll just rﬂéﬁ it outd
Joder the ucaoding: "atlonclist Covernment ana itha élliﬂﬂ.“
foulve got the dotionulist Goverw.nb, the Uﬂit;& Party,
Indﬁut:y and Gouiircedy ese Lor African Iaticnsliusts,
dnidy sovemoent, the LYono of Lululand. Is that right?
—-—Y 0,
LAnd look wﬁﬂ you've 5ot on the other scide,

oy 2

cae Botlonnl fction Scunell and it's alliez. #he Dationml 10
Actlon Jounvil, often ablrevinted U.ieds o8 we come
across it in sowe of tne docuncntsl-—Yes.
Look wviie you've ot tucres "Tho L.A«C. led
2 it'y wpolkesuan lielson Landels :tﬂﬂﬂﬁﬂt the head of
tag vaat moucer of e supprecsed poople of the country,
W openly defiod Coverrmat presoure.  They conducted
Lielr cawpuipr by woy ol leafluto snd words of uouth.™
vaen yow've ot lhe dongiess Jlliunce, the OO oureds )
and the woulews, you've ot the Students and...pupils,
you've ot Lraders ond Prcruaﬁiunul sen, vou've ot 20
sehool pupils dp ~frieurn aud Zolowred ang Inﬁian geiwola,
Jentve sot contuet ad nothin oloe!l lave I puod it
correQtlyY——Tog, tic ualionto, )
Leg, but you anve not wontioned thot independant
orgmuicotion the o UNel===In su ot 179017
Cuntls righty oecouse you Lad a discussion about
it in Jun;klfilz—-—fuu, ot It Ladn'l cowe into existence
At The tlaee (e diseccsion teok lic2 in June 1961, but
the oetual Jorwotion of it was only at the end ol 1961,
o gou've g0t anoiber sub-uecading ucre 30
Minnt lies aigad", Is tiint riglt?=-—Yos,
) aunt‘liuﬂ SueoG Loy wliowTe~-=Lot dc secs What

liegs ahead here is evidently refcerring to non co=pperation.

I tl]jt F.I.-I'!?-i—l-ur"lpiiﬂl-
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et e Juust read cutl bwo little bits here.

5

"If & se» resolution is carrled to it's logiecal conclu=
;iun, as Nelson wandela hes already uﬁnuunead, it will be,
tiere can ve no doubt about tha pata of the struggle
which lies ahead for the waegses os the opressed people".
——=Yeg, and tie paragraph before it says to non cu—ﬂpn;atiun.
That'o right, yes, and then you finish up
haere "There is ﬁat time for them to take a stand on the
ﬂnrruét gide, hecausé-naturally they belong to thoe foreces
that fight opprression“, =nd you end it in these terns 10
"FO+ those seotions of tne white population that support
the Hationslist Govornment, because temporarily it appears
to bs protecting tovir racailly privileged position, we
aslk now long do jyou think you'll bLe able to maintain such
a position. You had vetter tﬂink twice about what lies
ainead for you". wWht and you in mind lies ahead for the
white pupuldtiun if toaey did not accede to the requests
of you and your colleagues?—-—Yes, but in the long run
tihe latlonalist Govermaent will loge the battle to hold
the rigate ol the people away from them, and if thoe 20
white eldectorate convinued to support the policies of
the hatlionalict Pacty, then they will find when the Haw
tionalist Party is no longer in Govermment, that they
huve been creating conditions in wiich they will be
Togarded as hoving been hostile!
snd thoy would thersfore, be Liguidated]e——
ihere is no susgestion to that extent, -
Hof DLet we just read tv you what beines says.
IO KNowW Hilliﬂm vemnet, Dennet lashieni?-—Ycs, he gave
evidence hera, 30
fes you know ain] A menber of the AJN,C.P—
vell I wowldn't say paruun&ily I knuw'him, he was here to

tve evidenca,
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lle snid he was a mouber of the A.N.C,7——He
snid so, vyes.

You have no reason to deny that?-—-lNo, I'm
not denying that.

Ile said "I know Goven IMbeki, he was & contact
between the Port Elizaheth and the Dastern London Reglonal
Cnmmandﬁ. Correcet?—It'a not correct.

, "I regardLMhuii as a person of authority of

both the Bast London and Port Elizabeth Reglonal Coummand,

as he brought dircctives from Johannesburg when he came 10
from that town"., Isas thﬁt correct?=-=Not correct.

In fant, for that reason, he regarded him
as a contact betweon the National High Command the head-
quarters in the Transvaal on the one hand, Port Elizabeth
and the East London Mcglonal Command on the other. That's
not correet?-—That's not correct. “

"Mibeki t;gethar with Mhlaba often came and
addreased m;ctinga at Dast London". Is that corrcotf——
Yea, we did go to Last London, N

Together with Mhlaba, No., T?——Yes. 20

:Whﬂra ibelkd together with Mhlaba and Mini were
introduced by liagabela as members of the National High
Command", Were you and Ifhlaba, No, T, introduced as
members of the Natiomal High CommandP--—No, not corrsot.

Of course, you knaw;ﬁhn the Mini here, io
roferred to?—-I know.

"Meomber of the M,K,?=—iell;e...

kiini is a megber of the N.KE. Isn't that
risht?———Yes, I mean he was econvicted as a_mémbar of the H.K,

That's right! And Mozizi Mgongo? Meuber 30
of the M.H.?—uufhara haé beerns..Nothinz has been es~
tablished to that effeect.

A mewber of tho HeKeT=—Not that I know. I don't

s

know.,
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And Vuyisele ¥ini, we_'ve dealt with him,——
Yea, -

And Munyani?=—-How do you spell it?

FolUsTYelAallelsP=—=I don't lknow him,

Member of the A.N.C.7=—He was,

lle #oes on, he says "A discussion took plauu“!
he's not quite certain of the d;ta, it might have been i
np;il 1962, that they were to enroll more freedom fighters

to fight againzt the laws of the country and to defy the

sovernment, in faet to ecriople the Government militerdily 10
and economieally, and to destroy the property of the
Government.———It's not correct.

ﬂnyﬂn; who squealed had to be reported to the
Lepional High Cowmand?—-——That's not correct.

I've referred toun 3nhn chingana?=--=Yes,

Hé‘n a taxi ariver, I'm not going t¢ read his
cvidence. ie-ﬂaid that on the u;aning of the 15th De—
cewber 1961, aeting on the instructions of Libeki, he took
Eiﬁﬁk to Court Chombers.=——Ihot's not correct.

| fie went to the huilding, he came back with 20
cartons, he thon procceded to your house, and the following
day he spealisz about the conveyance of thesae uix-pasﬂangars
where they picked up Strachan or rather some goods to
put in the boot, and he said lbeki paid me for the trans-
wort and reuwarited thot the worlk hod been well donef=—
'hat's not corrcot. -

) 4%nat's Joln Lhingana. Another witness, this
is Zizi, do 3ﬂuqknaw hin Yshigalona?---Tohigalana,

lle said during Decewber 1960 lie attended a
moeting at the house uf ilhlaba where libeki was present, 30
Is that correoti——Yco, that's correet, although I'm not
sure ol the date, but I did ;ttand a meeting at hié house.

bibeki informed the meeting that he was from the
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Hational Executive and told us about & new plan under
whi&ﬁ officers werae to be appointed and not elected
a8 hitherto, and that the sffairs of the orzanisation was
now under the control of the Fational Executive at Jo-
hanne gburg? Correct?=—=That would be correct.

Ia it Hombozif——=Koubozi, yes.

BrotherP=——Abrothier Sozezi(?).

That's right, and ho's also a taxi driverfee
Ycoa. -

He sald during Decewber 1961, his car vas 10
hired and I'm not going into the details, but Accused

Ho. & had a-lnt to say about taat evidence in that
lotter he wrote from gaol. lle said any how, that he
conveyed you cnd once Joseph Jack. You know Joseph Jack?
—==T know hium,

[Heaber of the Li,K,?--—He was charged at the
ond of the yoar. |

Together with you?=—To;ether with ume.

That's after one of the Unfaane had disappeared
and the other héd comnited perjuryf=—Yes. 20

And he says that and He saye thaton the road
out to Ulteonhage, he heard the word "pylons" wentioned s
Thut's not correct, ﬂ S

Althouzh in fact, pylons, were one of the targets
that you yourself enumcrated, was mentioned by the courier
Lroum Jah&ﬁﬁysburg?-—-Yes, although that was cnumcrated,
but it was not corrcet, what he said,

And then Lilisn Nade, do you rewember Lilien
liade?—-—Yes.

she saidduring 1961, you cawe to ztay with 30
her, you werc workinsg for the "New Age".=-——Yes.

And that you then aaddanly iﬂft about the 30th

of Novewber 1962, without saying a word.=—>Yes.
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Is that correcet?——Yes.

And finelly Nir, Jarﬂaanf He said he also knew
you connccted with the newspaper, and then suddenly
you digappeared?=—1Yes,

Thot ie correet. By the way, this cvidence
of Sikombozi, di you in faot, travel on the Uitenhage
road in that car difriven by Sikombozi?=——lo,

Hever?=—No, I didn't,

were you never in his taxi?——-—Once I was, in
hic ocar. 10

Where were you goingP=——I didn't know him,
Let's have this corrected; he was not a taximan., He
wushdriving a private car.

That's right! Yeg?=-==0Once yes I was in hiﬂ-
car, and that wae on an"nccaaiﬂn where we had come frow
a big rugby match.

Yeg?——=ilhich tock place at the showgrounds in
Pols

Iut you were not on the Uitenhage road with him
together wéxglinaaph Jack?=——No, to get off from Fha rugby 20
grounds you/have to go via the Uitenhage road,

And now I'll read you enother portion of his
evidence., He said tﬁat that afternocon, he waes hired...
taxis were hired by others, and when he realised that
‘there bombe in the earriers, he refused to drive further,
lie allowed the car to remain where he stopped. He walked
to your house, told you about these bombs, and you asked
who told the others to use hig car, and Lbeki added that
tiey should have conveyed the bombs on foot.——That's

-

not correct. 30

CE]
Now I've mentioned here four witness/who im-

plicate you, I'm cutting out Lilian Nade, and Jordaan.

o

Four witnesses who implicate you with acts of sabotage
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in Port Elizabeth, can you advance one single reason

why any of tuem should be testifying falsely against you?

——They were all in a similar uituafian, they had been
detained under the 90 days law, and to get out they had
t0 find this excuse, and they knew, all of them, that I
had been charged together with Strachan. I suppose then
I was the nearest, in thelr opinion. It would have been
wost likely thut they would have been believed if they
said I was responoible for those,

dy the way, Etrachan was convicted?—-—He was.

Aind Strachan was & mewver of the Congress of
vewocratat———Yas.

A Voununistl—==I don't know him to be a
Comuwunist. ' |

un whosge behall was he coumitting aets of
sabotage?-——According to the case, I suppose for Uukonto.

von't you know?=——I wouldn't say definitely
tiat [ know,

AT TITS STAGE THE COURT AUDJOURNS UNYIL

10 Auil. OiBIOWDAY 11TH HAY, 19064.

10
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ON RBSUMING ON THL 8TH MAY, 19643

CROSS=EXAUMINATION BY UR. YUTAR (CONTINUED):

Mr, Mbeki, you have already told us that
you and Accused No. 7 often addressed meetings in the
Bastern Province, under the auspices of the African Na-
tional Congresa?=-——Yes, |

Were there any general meetings there apart
from Ixecutive lieetingsf=——After the banning of the or-
genisation it is difficult to talk of general mcetings,
but we did attend meotings which were attended by other
people than those who were members of the Executlve,

What I want to know is this - were you able
t0 put across the aimgo aﬁd objects of the A.H.C. to
menbers of the A.K.C. who were not necessarily offlce
bearers of the Zxecutive?-—Yes.

And very briefly, could you tell to his lord-
ghip the subject matters that you put across? Just the
headings., What did you tell themTPes—,,..

I take it you told them for exauple the hard-
ships they were suffering?e-=iell, there was hafﬂly any
occasion really to keep on repeating the question of
their hardships they suffered. They probably know
that even better than we do. I mean we should accept
the fact that ae much as Africans suffer from hardships
the better educated probably are not suffering as much
ag the less educated. I mean they can get away with
sole nfhthﬂ things wihich the uneducated woen won't, but
generaly I would say that the diﬂﬂuﬂﬁiﬂn.1n$nlvéd.mntterﬂ
of an organisational nature,

I take it of course, that you never put to
them any of the advantages which the Bantu in this
country enjoy?=—I've already indicated that I'm not

aware of any advantages which would warrant bMr. Mhlaba

10
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or mysclf going out of our way to sing songo about this.
‘ Mot even the froe wedicsel attention they

zot at these hoopitals I mentioned on rriday?e——l

don't think they get freo wedical attention.
| fou deny ité=—Ilo, 1 don't think s0.

You know I met it over tﬁn waek ond, and I
just want tc put it to you Lriefly, there ie one oye
bospital in the wihole of this country. 1U1d you know
that?=-—=FPardon, |

Tiore is one eye houpltal, properly so-called
in this countryf=--=Yes, 1've hcord of an optalmic

hﬂﬂpitﬂl .
wiwore ic that situated?=—somewhere on tho

<eef,

on the Leaf?=—=Yso, in Johasnnesburg.

well, 1t'o next to the Baragwanath.——-=lot far
frém Barajgwanath.

Tt's tne only hospital of it's kind in uouth
Africa. uo 3ﬁu know thutTe——I woulﬁn‘trﬂuur thate

ind whilst Luwropeans way go there for spe=-
cialived treatwont, tiere are no wards or beds available

for tuem to zctay there for hospitalisationa, but Africans

can not only got treatuent there, but can bo acoquumo=-
dated in this veautiful hospltal consisting of 100 beds!
froe of caorgoel=—I won't deny it. -
_ I want to put you another interesting fact
thot I gﬁé froa tho llead of the hospital, the only other
ong of it's kind is situated in Jerusalom which can
only boast T5 beds as against the 1C0 in thio country!
——Jerusalen in falostine? |
In Israell-=-=Then what'e the comparison of

that?

10

1 bog your pnrﬂnn?-;ﬁhnt‘ﬂ the comparison now?
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‘ I'm just trying to chow that the the one

ia lorger, uﬁu what io wore, whereas a Luropoan nurse
has qualified as such, 1f she wants o speclalise in
opthalmic work, has to go overseas for post-graduate
study. Hevertheless, Dantu nurses who are gqualified aa
nurges can furthor their post-graduate study at tals
hospital and it's recognised by tho authorities! You
didn't know thatP===I would not refute it, but fharﬁ
are a lot of other departucnts of study where Africans
way not spocialise. I'm not refuting it. 10

You accept fhat?nn-I'm not refuting it. 1I
aecept 1t as 1t iu, F

we've heard your uvidunﬂa in chiuf about the
othors. Now before I continue where I left off, a
document has Just cowe to hand which I want to put to
you, as that it ig congormont, it iz in absolute agree—
sient with documonts which we have put in as exhibite

already, purticularly Jxhioit 1213, You know tuut's

"The revolutionary way out"s I'w not going to cnter
intu any guestion of intﬂrﬁrata;iun, but I just want to 20
tell you a few things. You have already aduitied thot
thoe African Cowuunist is a Journal publiged by the Soutn
AMrican Cowwunist rarty?=-—Yoo.
Guarterly?-=—Quarterly, yes.
And 1t's printed in ingland?=-=Yes,
5nu it oxpresses the views of the South
AMrican Coimuniut larty?=--Yea.
And it gets it's reading wmaterial from uoine=
bers of tho Comauni.t Party of uouth Africaf=-—=It is
falr to asoume 80. 30
Jo you rewmember Accused No. 6 was at great
pains when I showed him that passage in ixhibit R,84

And uxhibit R.121B "The kevolutionary way out". "The

-
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Guu€t procedure...piractice is thrown to the winds,
and Judges are under tue influcnce of the Government",
U0 you reasewber how he expleined this? lle said that it's
a vlt far fetchod to say wuet they do about the Juﬂgaa,-
but as {far as the other things are concerned he was
referring to Court procedure as they're done in some
of the receit enactusnts,=——Yos, 1 reuomber that,.

By the way you studiod the exhibits in thia
cage, hadn't ynu?-;ﬁall, in a genoral way O.K., 1 have,

Yor the safety amongst 2ll the accused, you've 10
otudled ail the exhibits from the first tc the lasgti=—
I wouldn't go that far, I wouldn't say I studied mll
of theu,

I wean all the aoccused togethor, colleotive-
1y, had studied all the exhibvitg?=——I ghould presume I
wouldn't say Jolntly,.

| lioy, not jointly, but collectively} Yere you

pergonally able to find a single document thﬁt hnd been
fakked falsified or fabricated in any way?---Are you re—
ferring to any particular document., 20

Yes, all the exhibita in this case. The
lilvonia exhibits, the Trevallyn exnibits, the slphabetie,
every single exhibit the State has put in? Can you lsy
your hand on a slngle document which you cen truthfully
say has beon fabricated, faked or falgified by the
~tate, that's lncluding the policeT=-—1% would be in-
correct f;1aay faked, Tabricated, but I could express
what my personal opinion is, I think about onc.

Which document?=-——That document perported to
have been a leaflet distributed in Port Elizabeth. I'm 30
not saying it was faked, but my impression of it was *
that 1t could not have been drawn up by the A.N.C,

Yfou of courve, are referring to the leaflet
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that Warrant Officer Card spoke about which he said

was' issued by the A.N.C. and where certain people who
WEI'Gy o o Pw==lip, no, I'm not referring to that one, be-
cause that one has nét yet been presented in Court. I'm
not referring to that onc, )

Which one are you referring?=--That one the
names of people I know to have been good and loysl meme
bers of the A.l.C. 28 traitors. I don't remember it eir,
it wae 1n Ihosa, h

The onc in Xhosa whilch was trqnalateﬂ?--lt. 10
waa transleted, yes.

And you say that that one = what do you say
about that one, your personal viewaP=—=liy personal view
was it was not drawn up by a person who kXnew the leadsr—
ship of the A.li.C. in that arca.

Are you suggesting that docuwent was falked
by the police?=—No, I'm not. That's why I first went
into the trouble of sa&ing I wnuldn:t aay it was faked.
BY Tl COJRT T0O wITHLSS: I think yau say thoat you den't
think it was losued officially Ly the A H.C,?=—Yoz, F 20
CROSS—ECCAINATION BY DRe YUPAR (CONTIHURD)

Or issued by sovacbody who know nhuﬁ he was
tallting about?—-Yeg,

Dut for the rest of course, you hove no come
plaintP=—Io, I wouldn't say I have any complaints about
any documents. ‘

- I want to put it to you quite bluntly! You're
8 menier of the A.l.CyT===Yas, ) -

And a mewber of the Comuunist Partyl---Yoo,

I want to put 1t to you that the A.L.C. 30
has deliberately wmisled the majority of the Bantu who
are umembers of the Al.Csl=-=In what respect? I deny

that. ’
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You aweny itP—-—TeB.

And I want %o put it to you that the Communist
Party of Louth Africa, is nothing else but a gigantic
fraud on the people cof this country, particularly menbers
of your own racel-—I d&nﬁ that.

And tﬁat these unfortunate people are being
misled by the Communist Party with filse propagandal——
That I deny. | |

And tha% not only they in this country, but
the whole world ls being poisoned by fa?au propaganda 10
on the part ol the South African Communist Partyd——

That I deny.

waell, I'w going to read to you a document
which i a at&tﬂmu;t oy the Lditoriel Xourd of the African
Coummunist. It says "Stand by our leaders", and this is
what it says! And I;m going to quote thr;a short pag-
883508 .Tnay-rﬂfar :& you in this document, together _
with Laymond khlabae "Govan lkbeki and Haymond Mhlaba
who until unlawed WﬂrﬂqknDWE a8 outstanding leaders of
the A.H,C. in FYort Llizabeth". You accept that?=——lare 20
known as? ‘

As outstanding leaders of the A.H.CsT=—==Yes,

I won't tell you what they say about the others,
because thney're 1.1;':1: in the box at the moment. Just three
chort panuagés. It refers to the arrest of the accused
on the 1lth of July, 1963, and then it says "We may now

_-"I

expect the blggest frawe-up in Jouth ﬁfrinauqhiafnrw1

not excluding even the ... Treason Trial of 1955 to 1961,

and let there be no mistake, such a "trial", would take

place in conditions infinitely wuraﬂ1than ;ﬂﬂ fhun the 30
cape"., Do you agree with that?=-=I think we have got to
diatinguiah between a political organisation end an in-

gtitute for acientific research.
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lic, no, 3au're not going to divulpe me, . . ?=—
I!u coming to thaot,

Ly quesiilon 1ls, do you think $hat this trial
is the biggest [race—up in uSouth African higtory, ine-
cluding even the Ircason Trial of 1956 to 19017=—=lic, I'm
not saying it was Lreaued. )

2o this le fales? VWhatl've read out to you?
~==T0 the extent tiaat it would refa; tc the trial as
it is now, us hainﬁ_a frase-up, then I would say the
statesont is incorrect. 10

Tou don't like the word falee, I'm satliafied
with incorrecte. _

Jscond pussage "with..." and I beg attantion
to the following words “a,_gggg ond pubserviant judicin:r"
fa that truwe to eay about Judiclary that it is a2 cowed
and subservient Judiciary?——=llnt'e again as I say, the
opinion that moy be expreused Ly ﬁ pelitical orgunisation,
but it'e not wy iwpression.

 And 1t's not true?---I think the statemont
is not correct, 1ﬁaufar ag 1t refere to this case,

ow just look at thiel "The lurid imsginstions
of the Speclal Uranch of the pulin; Wwill be Ziven eees
cortainly they are alreudy nard at work fabricating
evidence of fantantic 0lots...6f those incilvilised coun-—
tries"s Ie that not a wickoedly flase stetesent?——=Fill
row r;au tie passage again?

B surelyl "The lurid imaginations oi the ipecial
irench of the police will be given free reign, certainly
they are already hard at work fubricating evidence",
and the word "evidence” iy in inverted coumas, "nf* 30
fantestic plﬂ%ﬂ in ﬂnu;t brocoedings which willqhu
aotiing but a traversy of those in civilised countries®.

Is that a false statewent or a true O, o would yow

8V Just AncorroctPa==1iall thov hnws olwran $had e ceed odoamam
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and I think it would not be correct for me to aszess
the strongth of tiw evldonece tiet the Speclsl Sranch
hove given in the Court., That should be a matter for
the Courte.

Yes, but do you know of the lurid imaginztions
of the Specisl iiranch? That they have been hard at work
fabricating evidence of fantastic plots? Can you
pinpoint, lay your :E':Lngur on any document which les
been fabriecatod on any plot which the State allozes
took plnce or was conspired? <an you put your finger 10
on it and say that that is faluseP=——As I ligtened to
the passage which you hove just read, it refers not
to documents Lutl to evlidence that they have given in
Court, and as I say, that is a matter which should be
welghod by tho Court and not by me.

You will not try and set out of this tlbekil
The evidence which the upecial Lrarch detectlves ga?a_
in this case, includes the documents they've honded inl
vvery sin:le document is part ol the aﬂﬂ#cu of this -
casel 1Is it false or true %o say that eny part of 20
this evidence including the documents, is a fabrication
of fantastic plotsTe==ig I sBay, I'a not in o position
to press wy finger on any aaspect ;f the evidence that
the upecial cranch have given which I would say is
incorrect. That's wiuy I don't want to place myself
in a pﬂﬂ%ﬁiun wnﬁra I have tﬁ pass Judgment on the
uvidenua-;f tie tpecial dranches That's for the Court
to decide. -

I'm not yot so senile as to ask you to pass
judgment ﬂhﬂﬁill I'm asking you can you place your 30
finger on any document, any portion of the evidence
which has been fabricatod?=—I've already indicated my

pousition as far as the documonts are concerned, that I
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didn't think any document was false,.

L fou didn't think sol Is it not false to
88y thenTw==0f the documents téat I'm aware of it would
be incorrects -

Yes, and tell me do you know of any fantastic
plot alleged in this case which has been fabriecated by
the Gtate?=—I don't understand even the phraseoclogy.
Fantastic plot, I zean the case is on, how ¢an, while
the case is under way, a plot be planned, I don't
wulerstand that, |

That's woat the document seys, and I'll leave
this document with you and let's put it in as aﬂ Lxhibit.
-0 when they speak of fantantié plots, you don't know
of any fantastic plot which we have alleged in this
Court, which has been fabricated by the Etata?-—l-
can't -imagine it,

BY THE COURT: What exhibit number is thatP=—iiy lord

this is ixhibit "DP",
CROSS=EXAL INATION DY DR. YUTAR (CONTIKUED):

And it's only fair to let you heve the whole
document, and if you want to come back to it after tea,
well and good, but I don't want to detain the Court too
long on thise I raipaat; this document MNbeki, will
you Just listen to my guestion?——Yos, I am.

This document is not only for home consumption
in South Afriea, but for consumption sbroad}=—I should
SUppOBe B0, Yyes. |

And isn't i1t a fraud to make these allegations
which you admit ar; incorrect? Isn't it 50%===I wouldn't
Bay a fraud., I've indicated that tﬁnae portions which .
you have read nﬁt, an in my opinion, not correct.

I won't argue with you any more, and by the
wayy don't you think'e & fraud even to say to your own

10

20
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people tazt under a Comuunigtic legluwe there would

ha.fraa bread and fres tranapert, no rentaP——lhat's

no umore a fraud, if tost ic & frawd, which I do not regerd
as a frawnd, than that the vovermment is practising on
willionz of Africans in the fantustsns telling thaa that
they're giving thow independeiicea.

T'z not charging the LGovermmsnt, I'a charging
youl And :.rnu know your people very well, dmx;t FOU femenee
Yes. )

Low would your people understand a Jdocuacnt 1C
they zog, whaot a wondorful state under ine Cowauniot
rarty, free bread, free transport, free housesl vouldn't
taey fall for thotT=e-ily shouldn't tuey fall fur snma-#
thilng that will uﬂigfzﬁﬁa in any casel I mean there's
nc doubt absutr that! Thot is going t; hapoend )

dunt is éping_tu hap peti } =—=lUnder arﬂnmmuniﬁt

liegluo,.

You really belliecve thet?=——I do.

You're a very staunch Coauunist aren't you?
-—I'c 8 Gnmnuﬁiut. 20

A very ctaunch cone 1 saidl=——A Coununizt.

iow belleve in falry tﬁla;l ljow I went %o
Geal with tbree correlated matters. éranhpart Lirstly.
Is ilr, 'X' correet tiat o Teunus ven vea uwude evailalle
1o tho Quial Hegional vommand for use by the latal
Feglonal Cowsand?-—I'11l put it this wey ~ vwhen I got
to the Mational- High Cousand, I got to know that the
vurban aeglonnl Couward hnd saked to be assisted to oo
tain trancports I've never investigated whether the
transport .-.thﬂt-éuulstanuﬂ was provided either by way 30
ef Linance or a van.

But you heard the evidence of uir, 'L'J=—
Yee, I did. -
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ha :.E'n:mmi thure 6 Yaunus van ees on his retuwrn frow
Jonanaosbur'y, g found a Taunus van which had been
provided for the use by the latal leglonudl Jomuwand
by the Dationul Hish Couawand, Have you any ieason to
daoubt that?=—-=I woulan't say I have any reason to doubt
that.

That's all I want, and of cowrse, the Natal
Aoglonod Gaunm.mﬁ nﬂe;dud transport in order to convey the
wen from place to placele=-lic, that I've already accepted 10
that the Hoationodl iligh i‘-‘ﬂmmld aid QI'E;viﬂE;---

OY THE COUHT 90 JH. YUTARS \ell tho witness says, I wean,

he doesu't know whother the woney to buy it was siven,
or whetiner Che vap it self was givon.

CilduumuXhalic TION BY Lile YdT2AY (COHTINUED) s

Yes, but be that ao it ayeess

8Y TLZ COURY Ty Uite YUTARS He said he had no reason to

doubt it.

CRUSS=SY A TE tI0N DY UR. YUTAR (GCOIUINJED)s

Lne that was uced by the Natal idegionz=l Com=— 30
wand to holu weetings in it as dr. 'X' gaid?=—=I don't
tidnkk I lwwve any resaon to doubt tt::it;

snd ol course to convey the saboteurs from
target to torgetV=——I won't deny that,

Hink o convey é:r,pluﬂivua fron place to place?
m—mlint L won't denye

m-".nd Tor the saue reason of cowrse, Lere in

Johanmesburg, the fational High Commond through it's
agente, used a Feugeot card We're coming nearaor m:‘umal
You know that some cf the trainees said that tney were 30
accoupanied by mon,..?=-——Yog, I heard that.

Travelling in a Peugeot car. They wentioned
«batas They wentionzd him and Elangenil=-=I heard that.
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ilave you any reason to doubt that?-=—lo,

And then there's a third car mentioncd, wnd
tnot was the Lepnyr. Sone of tne recrults, you remsubor,
spoke about & Zepoyr which accoumponlicd toem to the Lorder.
Any reasgon te doubt thatPe-——Yeg, I would doubt that,

hyt=—=igcause I don't know ... I know the
AsleUs had & Zephyr and it was ln such a dilopidated
state that 1t could nover have been used ror this purpoue,

Did they ever replade 1i%=--iUnless then the

raferring to
witnessee wore/come cthoer Jephyr, I have ne knovledge ofe 10

Yea, you'le guite right, there was a Zophyr
which wae very badly treated, but it was replaced, and
would be used also by tho [leieP===io, I have no knowledge
of that.

Sut LR AelleUs did Dave a dephyrf=——Ag i sy
yeo, il Lad an old dilopidated one,. _

iad for what purpose dia it use thne Zephyr?
w—Organlcotionol work in tho Ak.Ce

weg 1t never placed ot tiws disposal of the
LigH o Pm==flaver, 20

ligverfe--iover. It could never have besn ¢f
auy use in ony caso,

Uf cource, you know we've got members of thao
AMeTe who were 2lso wembers of tﬁ: Loiled===Too, |

And aeccording to tho eovidence hose 9 and 10
Accusod, were moimly comcerned with transport of ra;
crultsi=—Yez, according to the cvidence,

- And they say he uved & Zophyr! Hor the
transport ol recrulisle—I zay.¢-. ‘ 30

It's falsod———Well, 1t is possible, but

I think it would have boen a very unwise man to have

uped thot Zophyr.
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. how lat's turn to a few exhibits then, on
the subjoet of that “ephyvr. For exasple, I refer to
i+47 my lord, page 10%. How this 1o a document which
wy learned friend dealt with, addressed to the Doard of
Lxecutives, and it's dated the 6th of Jume 1963. You've
tried to explain who the foard of :xecutives are?—-=Yes,
I'did.

I still don't know..sunderstand. You say it's
part of tha hutinuai —gcretariatle—-=Yea, F

welly, I know you don't want to tell us the 10
nanes of the lational wecretariat. ﬁﬂw many conmpriced
the Hatlonal Gecretarliat?=--Before the work of the National
Lseeretariat was disrupted as a result of Er, S5isulu and
wyself golung under:sround,

Toplm=—=iing Hational Scecrctariat consisted
of five, and then aftor he and [ woent underground, our
positions woere filled and it was brought up to strongth.

Tin:t 1o thot ceotion in thwe *owmahips, was brouzht up

to utrongth of five, but he ond I opereted as v cection
of the Letional Leeretariast, ondé thorefere, anc &t this 20
vtage the Totloned 4u¢ratﬁriat. if snd when 1t dld mecet

WGB Boven.,

Lo you end Lisulw were msmbers of the Jecre—
tariat, and you're not prepared to tell us who the other
tirea o1 the other five vwerev---lo, I'w not,

. Lock at thic document pla&;a. Tef§Te How
at tne bottom parasraph 10, unilcer "‘ranaport. The
dephyy hag hoeon allocated 1o Jour ;narﬂ ¢l uvircctors,
80 that you may e in a poedtion to vieit the vardous
rezioms and oracches in tiw Tranoveel, ap well 2o wake 30
week=anld tripe to the Calfyive You are therefore, fully

in cliarge of it". Iy the vwey, wbo ccuposed tids

dirvetivet===iir, Sisulu ond myself, but I suppose the
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final writineg, T did.

A to vhow was 1t addressed?=—I1t wos

addressad to the secllon ¢f tae osecretariat that operated

in the townsahips.

It poes on "iou shall arrange for a truvt—=
worthy, resasconsibla cuéﬁudiun to0 garase 1t or keep it
witen you sre not ucing 1t. The sane custodian siwould
only release 1t for the work of the fomrd. You saould
slso meko 1t ovaileble to the regicn to undertske work
in tiie area, Your soard will be responsible for
runaing ond wainteinlng the vohicle by moking use of
tiie subs colliceted in the bLranches of the Yransvaal, We
trust you will exercice a high sense of responsibiltfy
in locking after tuds wochdne which hop already cost
go guch te repalr and is now in seod condition®, and
thls is the O0th of June 19631 1o that the Zaﬁhyr you
had in wind Just nowP===ieg, that's the Zephyr I had in
@ind,

That was being used for ke work also?———
Koy I mean thé instruction hore makes 1t very plain
that 1t is intendod for A.lleUe work only. The instruc—

ion ;oos out to tho Hational Seerctariat to say that
thoy are fully in cuarge of it, und that they should
arranze for it's proper garaging, ond that they should
Lalke it uvailﬂﬁlu to the regions to undertake work in

the arcas, oud that should serfve to the lwegiomd Cope

-y

wittee of the Africun vatlional Congress,

And 1l a wcmber of the iAfrican Ii’nﬁnnnl oL
Zress wanied to pick up some recrults at the marabi
Hotel aud tuke tiaose recruits to the S.K. bullding,
would that not be allowedPe=—iA member of k.l. could
not have acoess to this wvehicle, becuuse he would hnave

hod first not only to go to the custodian to get the

10

20
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purq}aﬁiun of the custodian to uze it, but the custodian
in {urn, would have had to zet the permission of the
wational .ocretariat to release 1t for niu o use.

But if the ofiicisl in question was not
only a member .uei, LUt 2ls0 a wenber of the A.N.C. will
e use it for transferring recruits Irom the iarabl
Hotel t0 Leke bulldingd=——If{ e was not ﬁn.thc rationcl
seerotariat he ﬂﬂuldg't use it,

And if this Zephyr was used to accompany
racruits to the border, would that be outside the juris= 10
aiction of the particular person walng the Zephyr?

s T O E) o

Wow lut @me turn to uxhilbit 2455 Your lordship
will find that at pege 21s Vhouse hondwritling ic this
aocumolt Pe==—ijo, 1'n not goling to cay.

Ibu're.nnt nrepared to soyPe—=lio.

Wiy Fnut'f---I don't want to ineriminate the
parson who wrote thiuc.

But you know of course, who it isP=—=I1 do.

Look at, wy lord it'oc on pege 12L. Yes, it's 20
marked on the third page, unuaf the hoading of "Trnnﬂ-ﬁ
2wrts Ve feel tint we hove not been taxen in t;nut
and confidonces..proposed that the reglon looks after
the Zephyr witnout further notice the “ephyr was given
to the pcople about whowm doubts were railsed in the
bGoard. ltha&rvud e region Tor lcess thon o weck, It
was spashed in tue service of private interevets, neither
the reglon or wi will tade the rosponsibility. Ve are
pleased to learn tont the Zegphyr woewlc be placed at
ourr pervice ana tie Volkswazen will Lo ayrilabls to the 30
region®, Vas that Zephyr oot usad in the service of
tho m.ﬁ.?—-—lt says served to tho udeglencl Coualittee

of the African llational Congress, not to the Reglonal
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Soumand ol the -i.ne

Lol e Yolkswagenf=——ila Volkowagon aloo,
that unould surve to the iogicnal Comalttec of the AJN,C,
aixd not to the seglonal Camsand of tho i.X.

How In tho 1isnd or thov, lot's read thot
sentence cerefuvlly "We are pleasod o leuarn that the
cophyr will be plmn;d at owr sorvico ana ths Volkowagen
wlll Ve aveilable to the rogion".=--=Yca,

Ghviuuﬂl& two uiffurént sourcesl=—=tow 6o you
wean two different sourcea? )

The one iz to boe placed our service, and the
‘olltswagon to be available te the regionl-——Yes, "we
thierefore, would Le pleased a2t the dispowsal of th;
fational -ecretarint, wnd the Yolkevwagen ok the dip=
posal of the deglonal Cucnittoe of the Aeiieve”

Complctely in ile seryice of thetﬁ;n.ﬂ.?--
Coupletey in the sergloe ol Tl AeileC.

and 1o anyuody used it dor the dl.Ke hoe would
nave excevded hils auwlnority?-——Yeg,

Althaouw:a tho hoglonsl Comaend in lintal had
B TOUNUETe—_0T .

and the Heglonal Cowsand in Johsmmnesbury
didn't nove any iransocrt at allTe—ire you telling me
0 4Are JOlese?

I'a telling you thate What comwent have
SO L0 jaika én Ll t Vme= ¢ll, I Jdon'{ Enow. ooy izight
e hudh%nair ovnt way of arranging for their own
CIALAPOLr G

LOro in Johannaaburyfe—=—Tag,

Jor't you Kunow vhotihoel the .. had it's om
transport here ln Johunneaburg?=—I dogd. -

Sid sieile have 1%'s owm transport in Johan=
nesburg?=-—It did, -
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wag 1t the bephyr?=——-It was not toe Zephyr.
st wag it thonPe-=It was not o Ea,?t],;.'r elthor.,
what wap tVe—I1 was & car 1'on not prepared
o indigato,. - F
€1l you're not vorricd about impliccting the
cord I can't cl;m‘;gé the car you ooy le=—lo, I'n
not &:ﬂyimj;.;. | )
Tou're net propeved te tell ws the enrl=-——No,
ell, I's not sndlng o arpue with ;mlt,-bﬂﬁﬂuﬂﬁ
I mﬁnt Tinich thiadﬂrﬂaa-axﬂminutiﬂn ag aooun as noseible, 10
but you're not prepsred ¢ toll usPe—lio,

Lool at thic doousent —xnicit ©.54, your

losdshlp will find it ot puage 117 Lo you coe thut
R T RVITITES ok A Sl T P2 I

Whose Londwrlitingf—-—-iiinc,

JOou

Row before I erose~cxauine/in detsilobout

tiaty would you telli hls lordship what it's all zbout?
iy lord ¥.54 iz an oxhibit in which ..-; on widch is
cntered fouwr iteas, 1, 24 3y 4. iaarked CL, 1k, surban,
weeretariaty and we've figured against each of those, 20
and Turtiher tu the right, there's figuwre L300, bolow
it &300, L6Q0, 2300, 42,100, and then £3,000 below
st add 1 addw ap to £5,1l00, Poy Allred 207, Poy
Jayobai, Pay d.he Deopoguadi, Pay travallipog. Then
41) Propagmidle for rurgl arous. Thirdly travelling.
it doos 1t all wounie-=l5's all sbout monoy.
T fou, tunt's obvicas! hat does it mesn I
aniadl=—=on the face of i1, it.iu allocaticna for the
vﬂria#u places wuntiloned hore.
Sy unouTe-—=U00t sould Do by the Alkal, 30
ror Wnatf=—=It's indicated there.
Cape fown..is tils ontidy, Ly the wayTees

It's indicated there.
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Io 10 wontidlyPe——lw Jinsl Lfigure I think
lasssttccoraing to vhe arltavetic of 1t itwould appoar
to be pix=umontulyes

vow wiat was 50 yais.; for to Capce Town lor
gix wontha?=—0Oranisationsl voris

A llkewise Plfe--i'pr all ilhie areas.,

wan I just Love thot document plesse, Loecause
1t's not the only page hergfe=—, ..

w0 is AllredYe—it'o not going to say who
Adlired ioe I.

fou'ro ot going to sayfe—io,

alid Waatl's Leas propagondaie—-iural areas
DLOPUEZaNdE ..

Aiu Uravelling?—e—=YoL,

Only Lor Aelisls workP=—inly for A.fi.U. work,

dow did the AJl.C. manape before then?—-—About,

ow dld tho Asiiele manape before then without
walting this allowance for rural cron propajgoaniPe—e—It
did ipake tue allowances ceven before that,

Lor 'l:rmralli.x';g;?-;-ﬂf-:m. it uld,.

For travelilngfe--Tceg,

~8u you produce any document to support that?
——=[iONY Hel'd, |

wilord ip it7===0h they cre all in Liy files
0L the Adiieve TlhE feiieve arciivoo.

- e found nonc at frevallym znd none at itdvonial

=—=laat'o not the arcidves of tho Nell.U. -

fou're noi prepared to tell us wihere tae
arcaives aref=—Iiluver)

And the uvecretariaty what traveilin: was it 30
dologtee=iravelling abeut in the Yrancvaal and so on,

How libeki I want to put it to you, tiab this

was provision made for orsonisation of guerilla warfare
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units in tne ruroel aroas, in terus of "Operation Mayebuye"l
-——H;, v'o notl curruct. “ N
| Vi look lowey auwi, tnot cede documcnt.

aat bae calna got to o with ragal area Hropagnnda??
el Yo 8 preudoidil.

Poekdonyr Tm=—=1ag,

FOr whnoTee="0r LGucboldye

LN L Pl 30

adid Bae naxt OILE T LU

Al tiao last onaT=——Adloo. 10

FETE T TR T s TN Ca T

tou're of cowrue aol Erayur¢ﬂ.tu tell ws who
wiidig i::-?--—f-’u; L won't.

aff couroe, 1t alght refor to the country of
Cidna oo throuph wuom you woere gmottiag a lot of propa—
cididl Gdees P=—-U0 Uids cccasion it Just doeun't #ufﬂr
to dLi,.

& lov of armgfe==0n tihls oveasivn it Jdocan't.

LOow we Jo zeross tho pagee This is an A lI.Ce
WOCIEIT You LnidTe——{og, 20

Let's go acruss bthe poge rowe “Correspondence
XolagPem=Xola, ‘

- Who i3 tantVe==1ola,

Shnt doezs tnnt wcanTeeeiolo iokawslic.

L bey your pardonf=—-ialiawane.,

Ao Ln RoTe-=rerniseon hakswene,

1H"ﬂud veluated negotintiong? e=—Yeog,

ﬁvw Tenniogun ABRAWELQ Wﬂ; & wuinver of the ex—
ternal conmdusionle=—Uoiuedusion? 30

vl Lo Pem—Teu,

do 1o the wan who from time to time received

the recerulte thot nod been cent ucross the Lorderle—=Yeos.
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M@ iu Llioe wen wio ceeistied tuo ovesseas
alovion tuv arcasge Lor wilitary trainingle—=10p.

Unie 1o 20 seleve doCuwuentld Loe uext word?
meen {, OELLUDL o

"dly o cuded and nic to London'y  How we
don't 1‘Hq¢i;-u -mul.:iJ. iagisin: tion o inturiu-ﬂi: tuuty, but
Wiid you tudd weVe-s=Juct os Lt obaade "i's to chier
and aios to wondon', |

les :un'.:: Wadt veant o the CLiofP=——=1 ohould
laarine it'o a letiuiy 10

ddia Lite cides itely solors L0T=—=y0 Cului,
LY not golnyg to say wiio

W2 Cluity Couedm==ko, I wont't,

wvhdel tufuulile-=I' not going to cay who he
iue - ﬂ

Wl FOW oW L wany euvhed pelrweon who iz roferrod
to ap the Unilel¥=—UL tnore ave lovs of Mhicls in outh
AMricu.

fouy I Lnhowe Inn thie (rensikol jw-—is woll as
in thu .ranshel, yes.

hiw you tudidt tioot tods refers to one of 20
ChougPemem—lt rolols 40 wudol,

Ll 04 Cousgy tode o your docwienti-—It's
wy lwnuwretiliyge

fou know wio e chich Lufeme=l (0.

_ I wunt Lo pai it to you that sne Suleid that

Jou noeve 1d adod 1o nd bueso veber culcelo, vutl ouly

vialuol Luthulid=——.oll, you woy woke your own intferoence,

DiiTawe
"Aud iz To Londoot.  Phet weans you ot 3o
lutter frow the vailed md you gent it to London. Is 30

thot rightTe—I'n noi saying any more avoat thla,
What did that lottor contain whiech Chief

RRE LA O Y mrved amlhd Ay o semes svmande dem T oaan, 1 oemas 03 T Hen e e de

IR
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to Sy

SOV MO AU RwlBnere “duwne thie 20Th. ~cript
auy reports ca Juailg 2ot Lroe uw segtonasand wndor
“aenorul car', el woes btawt rador tn?—;-I caa's
J;;Jﬂﬂl. -

Yot you only jolned tae cecietmriat in Lo
claber L3302y o yoil can'tv rocall wuat tols rolers to?
=Yoo, bthut 1o Just a wﬁrd cory L can't.

Log'a o vwrbbed ow "ouvban, and Lien walve
thics"Yernileson oHevan@ acEneule. e hiu; wrel Lo ;;m—mj’p 10
::Iﬁh.ﬁitu'ﬂiiipﬁ, Gocart ou wionion to e6" Crance 1o 117
Ylease dolp v DendPe——It's cre DUt L ci"leese

il noinowlod vese (B} T or mopuy ym=—rnit
a8 DLty wheoe oga oy

UL U ZememmiiG, Vv ol due

WOad TCCanoviou e odo" owo Kiow. 0w Lost proe
sably ot Bhst Lotter Jroun coondoson andiowaig youw heed
toe adinovdoae Ole il de tuw relesacce o woney?
——l b net gedng Lo Laje

M) Swedviedse o hiof%s letiorn™e sl 20
id T Pmmmi i1 you idn A4 Dor w0 please? {ure Yutar
oGLinta cut Llouve Lo v bacoe) .

Te sy ol courue roior $o Tomion i 11 pro-
LRLY d00Le Gl Uldhessul wwrse Lowiony co hove Uliver

TEALU LHUDC Pem——] 1

Tneastibua o sadod s LotliergUe——Tuuy L Seo

Tl builberoe——i Gunioue Lt wisht hove Leoon
loiters tu Lrule.

wiad Lina cadedy oVt though you're not poing 30
wwosell wne ItVe low wseew CLdldy wero referring to
1on't 1tPe==(llo replyje

ekl, 1it's the criw Chlefi==—=It wizht Lo,
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tooport on wlosion,  llow Jduog It conidPe—

Wit wizdon to Jrre 00 fenulia,

L e
n

sa T DU VUL DT G0 Uoneg ia 1tTe—X don't bnow

Y A BT L TR R T
sy Lord, I can't rosasibor.

Ldr e O A% RS TR B T ' wre T LT TR T
Wil i LA LT L e Ao i {!',1,4:__1.;..._,- R

Otz Cliey Godo Lo ot o eaxrd  You can hove
your esihwdlcad Jemvie, r:ueiutﬂwn£~—~2h$;_1ﬁ wdysnt have
LECH Cralce,

i LT md ki heve beon crancistomnle--—nit 10
0 Wity Lot cu oo 1t = youy 1t's e.eeit rufﬂré to ‘ranco.
oulll ind o uecwe.nl oeci st these, that rofers to a
vipit LYy coucone o rance. It refcres to thut,

G WD TUOT PUlLli fee——, , .

Vo vt o Mrancele--=It 138 one poruon frnm
CLI' Lonuon oliiow,

o vins itTe-=ii's not inclieated. I don't
AROW WHRO por.onolly it wno. -

sl TLl DU oL et=-— cll, to soliclt supgort
Lor tu¢ A.0Wte ln rzonee nn well as in otior posts of 20
—il'UPCae |

A ol courae, oo Know that ot one staze
i “Asgezal” woo aiuo publislizd In Craiiogleeinzeog?

‘ Jag it not sublilshed in @ rance?=——I'z not

dongdi s tivnt,

In polnt of #act, T doa't know whathosr tho
Lwz ara faldteﬂ, but Ea 1t wot 2 fact that tae ALi.U,
solivited aud set I tue assistance of thoce peeple
Llopel ulorrlg, lasil Ltsin(?) =nd othsra, wuo were
sdeiting "icsenaly repln. than in te holp tho V.5 Is 30
Lthant not trms?-——fu:t‘ﬂ net correct. -

e iF 1 péuance 4 covument to thoet eflcot?

=~=I'11 be happy if you do.



Mow I'd nover let you down, when I told you
I'd produce a dﬂ;umunt I've always dona S50, anu.I'm
géing to o it ut it's proper tiwe, whon I dezl with
corressondence, uand now lot's 1ook...what are the re-
sulte referred to, Ly thue wayf=-=I suppove the results
of the vialt.

ad1 you tell me waat it's all about?=—I've
slready indicatod taat it wignt hnéa boen to uulicii
gupport for the Al

Jor the H.iisUeT=——Yas,

Wikt kina of support?=—=foral, financial, 10

And willitary?=—=iiot ailitary,

fiot wilitary. Oh no, you stop at wornl and
{inaneiel, Uow "(e) Syllabus ond Lectures”, “hat pyllo-
bus and 1uﬂtureﬂwurﬂ nere reoferred toT=-——Thot refers
to the A.l.C. oyllabuu, a

4ind loctureg?=—Lectures that were to be
drovil up wascd on that :J,‘,."llll.bl-l-ﬂp

Io 1t not . xhibit R.54 and #,46 nore roferred
10 Tmmmilo, )

ire thcse tue saue two docunents referred to
in L4206 ond 4283, which we've dealt with alroadyl Yos, 20
1'11 read to you T.28} Your lordonip will find it at
poie 45, this is a 1;ttnr which Thunder wrote tov Ceile
oil the 20th of June 1903, "We hove drawn up a syllabus
ns o gﬁ;ua to lectures for ;ur Wlelle MEN. /e have also
couplled Speaker's IHotes rmundng to about twenty pages,
gingle=upaceds . Loolucapn s%}a. v would like you ﬁn
ond & copy of vachk to reproduce and transmit to Jar
for w.c wion_ ot our boys. Should you send these to thia
auuress, please lot us know per return",—=1 thought
we've dealt with that cone. )

Yos, Are theue not the sase pyllobus and

Tt s mafacand dn dn thie Tottorfees=Tha way I read it,



it rofers t. Asiiele

TO Aglig(yTmm=mYiirr, NOt [1.He

Aud now look at this lettor thnt T've juut
referred tol Just look wivt you've peidl Thot'sa a
lotter written Ly Thunderd=—lip, I'in not donying thidese.
asthor oi tie lottor. |

Yen! ritten by “hunder, and Thunder you ooy
iv the Nationsl .ccrotoriatie——ios,

At thio tluae ween you were o xaber of the
Gational . oergtoriat, not so?  And this 1o what you soys
Hational .eervtoriot wes in the AL0.Ce Leportuent not -
ey ey (112 18

imd look wimt you caid heree "“ie hove drawn
up & pyllavug ae a8 fulde to lectures for our !l.K, men",
"UUr .efe LBl o would 1ike you to zad a copy for )
uge auor-ut our boys"le-—Yog, T think thore sihould be
o difficulty in clarifying tie wouition thore. In foact
e wludu olready dald when he was hore to give ovidence,
that the .ecrctariat did hondle tho correspondence Le=
twoon the Uationad (i h Conuand ond our extorsnl mission.
neforences there to our, the pousensive tense thore is
not veing usod to indieate tirt 1t ip our of the African
Hotional Coniross. It is our of the Mntionul ligh Cofe
wandy, Lut bucause of probably uy dusl espocity, i1t would
be normal that I would write pur,
S e cOU W Yy TrPeg8e Yoo, well that way be the writor

-|“|

intonded .ibelkii, Lut in nonc ¢f those lotters is any dio-

tinetion aade botwoen tho A.".C. znd the Yationsl High
voanande Chere's not one lettor tihat cayo, this lotter
i now being writton on bLolwlf of tho A.7.Cey tilus lettor
is now bedn  wrltten on Lehalf of the 0, ?=—=lio ny lord,
tivat couldn't be done, Locause each letter contuined

wattors rolating tu the Ali.C, mid othoer lotters relating

30
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to Umkonto.
Cii it T TIOH BY oe YULAR (CORTINGED)S

You soe uibelii, the threc topics that 1T was
soing to deal ~-ith, one is transport, second is financae,
tho third correspondenca. I'ni golng to refer to the
exiibitu, phd of tho e}.hihit;z that I"a going to reloer
to undor thouse years, tiwre's not a ﬁ.im;l.a exiibit thaot
crows a distinetion to which hils loadshdp has now drawn,

DY i QUUWT 00 sile YUTARS  Tho witness loe already

anowored tinte. e sold that tihoso lotter s concernod
tho affailrs of Lothe The H.ie oNd the Ali.Ce
Cop it T S TUNR Y wite YU (CORTITI L) 8

fMAthoush you -'.:1;31!&'1 that the F.K. was an inio=-
pandant DOWY §==—At tiv:t ._"mi.nt: we wodo the admisviony I
gean woth ior. Lisudu and myeelf have wide tho adinisoion
tiiat at the point wharo t.e Latlonol Lcerotariot handled
gorrcopondetce Letweon the LHeticnal digh Comsand and tho
eesOUr uiscion abroad, thon tihe ncetivities ol the two
catenod to an extent thot 1t would not have beon poasiblo
to draw o llnc.

L0 thet when tie oxternal misolon nbroad got
a lotter, tiey nover know whoetnor it con.e from the K.
or Lrom the All-evef=—= ¢ll, thoy hod to wake o dlutinetion,
Tuay knew it onue from tho AlliaUe but thoy had to uuke
o distluction toausselves.
1 Touw knowy not ondy an L not soing o argue

-

with you about documents drawn up by othory, I'a not
gaing to orowo aooel dovowrasts in yowr ovan kawwsriting.
211 mato o oodsnlosions. oot woes O rololr 10 Teeme
T -ﬁi:izm LA YO
S0 Tl Jon't Loow W which vACkees
which Jack could it rofor t0P=—=fo, I'm Dot

oodn,, to ilwplicate any of Lilo Jacks.
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. ell weo know a Juck Hodgponde-—I don't know
to which Juckees
40 you know oi any oihor Jacik, apart Ifrom
Jack ilpugponfe=——It wisnt asve been o pescudonyn this.
Alid e olso know a Joseph JuckPe—I kiigw of
hia yooe
Y0 you know or any othor JacksgP=-=0i Jack is
0 COLON INEIU.
A Veuy Co.mon nonelee=A cowsan noame in oaydich,
Yow, I lknow, you uon't ive to tell we that, 10
Lut in the Aliieve e diey woao io the Jack you ond ib
mind nerofe-=I'a nol going to ooy o
You di kngude—-—Yon,
vhot's alright, and now we como “iolkom",
and then after vty what followe there hﬂ.h;;ﬁ".?—:-ﬂ-lt..ul'.
L T — i g a aaiaiee
OL iy i g M a

et CORE Jesedie Lt [Qrfe==lts ot E@m&

fou're Ut Soing 10 Bayle——iiyy 20
Wit 1o ol dudl Pem— L% not sodn; to saye
Sh0 Lo dusGlnv--—itu nol sulng o soy.e
i iu  celkoliZe= pllkoi is a now ity that

no| eprdagt up In toe valt in tho Jreo Ltate.
i ooae Tit'o not a spoudonym like CihinaTeesiio,
0w wo coae to "Je  surban iil.He" ihat have

you to way avout tuat? ";..&1{1 Weng doney cowlng® s=——Yog,

it rofors to wiat it Lecans.
feg, anwd thls 1o an Adi-eTe wotuacnti=—Yoo,

Lut 1 was writing to thoa 8B LoCrotary. _ 30
Srditing to thed as cocrcetary?=-=lHogt of the

Aeliale but ol Joitonto.

40 you wore writing to Jwban ploose sond aen?
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—— gl oney Coulin o,

uocn tuot not correhorate Mre YA' complotely
wheml e said hwe Jot inctructiong fron t:*.enfrz';l,b;r.::ﬂ, iidgh
Cocszand at dvonia to areegze Sor certain thiree opartios
of rocrults on the 4%h, tho 1lth and 13th of Junge 195638
w—eTn ny ovidieioe in chlef, T did not Jdany that T za ve
rono inatructionu to gend. I dldn't deny thoat.

amd tho money oomdnez, is the concy thoet he said
urban wag coaplninings aboute Thoy lvid beun promiced
about 00 a wonth, ond they weren't sotting it i=——iAloo 10
in wy evidence in ehdof, T did sory thot the £30 about
which tiiay hnd Leon couploiningeg, =owd:l Le sent to thom,

How theae two nomes exbougt this purticular
exnlbit, TeD4, Juut tuc two pases. To tiot Dl iitTe—
I don't umiorotond whon you ooy oruneoted?

il docuent only connilts of two posos?
Lhiv oxidultPe—=ug, ticreo's no athor 070

didor want clrcius tances 21d Jou coux: to pro=
pore thic decunent?  here nnd whon?=—Tic second page 1s
cloar tnat it's notco provebly to rexind we about which 20
poeople I siwould =rite and wiot aboutes

Teay, and the firut pocePe-=ihe firust pose oo
I bave sald, is ficures. It voo probably sllocations.

agint 1t poteog wsde ot o secting=——=",

Mgating of tue intional igh Coouan(Pe——lio,

O the Ayl y Pemmeling

01 At OlLlTeemw—iing

Lot'o deal with Jimances Thao t:-x:.,.::a;niht varty
wag f10rt 0 Lun o Te—— 1::-11,. I woolim*t e in o pocition
to kmow whaticr tho Cosaunlot Pordy wvas stort of fumds 30
or 1t aod Cwiioce I would nol Be dn a pouitlon to cays

N6 Lelbiavie Gion woo short of Dundof==—=Tho AdieCe,

FCCe
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Anle 90 wAB tho ieie i==—(Fo reply).

L0 WA THE WK g te——YOD,

A thint posltion ooctalnod, sn for 2c the
Lelieile WG concained, up till 15061, they wero uzhort of
Dunded  The Aelieled==I dcn*t unuerstond. T weoan 1t's
alnaya been short o nioniye L

Sell ue where dld tho Lile et wonoy to pure
ciuage oxploslvepPee= i, nod 1t%'s own wources ol [inan:ge.

Yoodr own mumnﬂ?——;r U2

Ly the winy, of oouwrces not all the ex:loelves 10
wore boushtd  wooe wore stolon]l In fact oro was
telan, not gole——l Jdon't know thnts

VYou Jon't frrow BiatPee—io,

fow Jdon't knovw that oxplosiven wore ni0lonPe—
I not soyin: thet L oao not knen tant explosives wore
gtolen, bet vion youw uny onat x;.m*ﬁta:fn toleny I ooy I don't |
Linow tint,

i I vee. 011 you know explosives were
utolonl=—=rin the owviderca thot wes siven hore. 20

S rowe dngtreooctions for oxplogiven to bo
otolonWe—. i cvidence tiot wng cdver here, I tiink
tigy nroce ln crano's cvideree onlys

unly in  ropo's evidancees———Yoo.

You Jerrrot of coursey the herbolist. e aloo
ave evldorca tint dng 9 sold to him they wuet ..o ho
waut introd.ce people froo the uines, Scoteh Party, was
tho nopo oenlfloned. e wae to gteal the expleciveas frow
tho wdne whoere o vworioad oot thon sell 1t 0 Yo Yl
ell, tint oo a bociness demdl * 30

A Gusingns denlY=——Vos,

loe bazincos dealld Yo oteal explosivosd

Jid tie atloncd izt Cowsand isgue ingtructions
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for oxplosivos to Lo etolen?-—=ilot of @y ovm poroonal
knowlodge, 1 vouldn't a2c7.

Lherg did Jreaio rot his dinstiuctilcn. SO0 Teee
e nldt have aad the inotraetiono, but oo I cay aa
{ram the time tant I wao on the "gticnnl 114 Joouond,
chiero woro no such inotractlono,

Yo.. snow you enn't bLuy explcsivaes, cair you,
norually? Losltinately?==—I ghouldn't tidnk Goe

when the .Xe hod eabarited on a policy or
vabotage by moanu of oxploalveg?=—=Yus, 10

ot ull could be nodol=-=--=Yog,

Io 1t not obvious then thot the L.W.XN. jave
Areetions for oxolousivos t0 bo ntclonPe——, ..

ine cationrd Jdlh CoooandPes=T voulon i ooy
it's obviouy, but nt the nuse tine [ wouldn't deny it,
thnt exploocivos ind been tolone

S hila Coedd 0 WITHLSGs F thirk tiat's obvious. I wcan

wo've heonrd about o Lot of dommmdto, fuses il oo on
wedng Wsode it wmat heve boor ctolen, it couldan't have
boon boupht?——=No my lerd, I Jidn'$ deny that, 20

Dig noy but that's not tho nuostion, The
guegtion ip wiaetier the inotreetione wors 1osasd Ly the
digh Couspnd tiwt they suouldld st.el dypaoite ad tudngs
liky thatteeeiny tihore ny lord, T s2y ¥ coulld unol of my
ovn pursonal knowlodoCess

_“.:m: you can't deny 1t%==eI oan't dony 1te

~0 you can't dony thot oach inotrectiocns wore
Lo0Uod Pmm=T00.

Cib e aB A T8 IO 50 Lite XUTAN (C0BWEMIN0) g

in faety, ono ol your corch sabotowrs in preparing 30
Yor wabotage soying; he dldn*t hove the cowrs e 1o Jdo any
niuceily, was Arthur Goloroichl=—=(lo roply).

Arthur Goldrelohle-=Yog,
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dg wns Cco=optad in tha Totlensd Pieh Cousiand,
viaan't Le? Jvn youw ovidencoie--=7 don't feel han;y about
tnio word co=~opt.

Blly, et wap nile rosition in the 'ational

+dph ComunndPew=1o was aoced to come aml table o document.

And notiin: noro%===Yog, ho was asited to couo
and table the docwacnt and to present the decunent,
G Bl CoUnd B JTULoShs  delly, T think counuel 4o

right legallye. Thot's co=opting. If o Counittee is

dcing a pertinant worl snd tioey pe't somobody to holp
tant Co.nmittoo, well tioy co=ont himl=-=liy lord I
acepat Joill'seew

CilililmBNA T TON Y gk, Tr (OONTTTeD)

- A S

Lot oo read tc you from hibit 1,2, amd that
is Goldrclichi's ovm deeunentd  Yos, you hive already told
ug that Goldreoleh ot boelr fron ovorcoos about Anedl
1303 Pl 0 g

[QPmm=T gnic T 1% hack to idvonin scbout in
fpardl 19303,

i LolavelenPee—in That ag for ng I knew
Lo liad beon unect Iroe ovarsoas about o LONTNUe

I Loogy then ie ot baek Jonucpy/iobr.ory,.
won wao o asied to proseot Lhas docunmant Lo tho JleKeT
0 tho :dgh Ccodunnd Pe—— o nropgornted 1t the Mrot as
“Becond woolr of L.y, thoreoabout,

wac e oohed to nrceent thin docimontP=-—=Yoa,

) adid citly tiot dooiniont Te——Yoo,
Ml nothing worgfe-——like wiat?
Like ho was rot to present anything elueTeew

Lot ot thot (ceoting .

AL wy olhor vectingP=——ile lnd Leen askod again,

not of my own personal knovledge to draw up luctwros.
Yog, in dlvonlafe=ind he was not to hove

30
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1n‘uﬂ?1‘1tﬂd tiaic at tlat coetins, e nerely renorted that
he wag preparing: this.

Aie iR waa Lo aused o prepars thooe leoe
TirapTe==he L ot to dyenda corly in aprdl, thnt wos
on tihe 10t of “pril, sonc tine thoreafter ne inforuwed
e that e et LGgor pokod to srepnre leoctures of this
natulro.

oy WGl V=il ganid by tho "ntloecdl 214 Comuiand,

S0 0@ Lha beon agited to prasant thic docuuent,
whloh wo know iu d.Tly tiose lectureg, anvthilil ' 0lsgPee= 10
cod tno 8rllabun, the suddo,

‘he jmddce Tea I knouy the pyllabus ond tho
dudldoes  Anrtiin: 0lo0TemeTat thal T oone think of,

R LE 1 TNt T R T AT T4 1 (LI LT .
l!llull- -'.'--:{--ul d..'r-rf A A P -].'!'L_-' 7 .'_.|'|.-.‘r"_.'..|I :!._ L '.:r

ik LI

Gl om BN B Tt Y o, VAR (OUNTTR ;.-.J}‘I

cugikd T onest et o Few datog correct.  You
orrlved in Joluvmopbarg in ooes o o 1IN0 %——T00,

nl toat's when you Joined the sﬂglﬂnﬂl SOCL O
LOLint Tmeel iy 20

e yours eviienee you Joined the Vatlonal idigh
voodand in o ordl 1003 0%me=iop, 11 uas thoroabouts

And you ooy 1t wag Vo tict Solireich waog
very onthusingtic about opliln unrloroP=-—-Tog,

Ao il o dloewslon with you mad thon you
cnolce to Mecied Noy ATy,

A was st o Cpedl 1073, o fayPe-——In April.

Lii AL L0 R Ve T

QL toem, sn I%we andd o you Lefore tie
ol oLt = A0 v In J-.p:'ll 17V 3, thot doldroich wao 30
aoikod Lo oubulv ¢w docweont valel veo now lmow to
be xhibit ue'(l, -’up., ragdon _m,f.i.ma;.ra“l--l’-uﬂ.

fou alu-a todld his 1o dah:l.p that he told you,
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wuldroien did, bt t ae nnd beon asked by the flational
Jioh doaooung o oronare a aJ)llabun o loCtirrogPe— ot
) Gl f— a0
Caen sas e asted by the hational ldich Colnand?
——glly [ wouldin't woy definitely when, but when T got
10 odvonis, ue twla we oo, and towards that, he asked
Ao B0 Bodp aia bt Coote or tho higtorical Locksrounds
Al Bt (uen, on your ovidoneca, 1o hiov only
connoction sitia tiw _leXey that o had beon mrod to
gut hic ploa in writing, («Tly and to prepare the pyllabus 10
phidh Lo0turuafe=— xoopt thot Lo presonted it perconally,
at tuo weoeiling in aaye.
all, I want to put it to you thot your ovideice
cannot wo corraect, ond thet Goldroiecn wuet hove Loan a
watuer o tiw Leney DOT Only co=optive, bDuat daust huvo
Ualn 8 waiber of The Wde 2 1ony timo bofored=—Thot LY
a0t venylil e o was 8 aeubor of tho vak. -
e vme 4 acuddoel of tho W0 e f=—=Yoa, insofar
29 h¢ vas a asarcr oy the oechnienl Cowmitteeo,.
and U viont to pat it to you too, not only 20
was oludrodcin 6 siwibor ol tho ey but & lone tino
vofore spral 1'h.3, ho was in fnct, on the Intinnal
il - Comnndle——ic, tiat's not onorroect,
dant's not corrootile—|io,
You can definitely dony thitP=—iiot of oy
OWIL imm';.'.!.u\-:a beivre well, but as froa Amril upwardeo,
ilc vnd note.
ot o neacer of the lptlonal High CoumondTe—=lio,
Ml e wnow ol courwse, that he enuse baock
Aanuary or o abruary 190} ee——=Yoo, 30
Fizghte Toll me whon did he 0 overooanTe==l
was lnforcd he weat ovifoons about jecouvoers I'o not asurae.

OFf 19027===l}i’ 1724
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iy gont i overpengde—"ng Hotional ligh
il .

SO want purpoog did tuey socd hin ovorosoas?
-0 g and ostablini the tecnnioues of welding oxplocivos.

vint cluet===ilint's alls I was infornuad.

A Fou w0y the sational Jdgh sowsand sont
fidis OVERe wub uvroetly, or was it tue wiole dish Coscond?
m— i QXACLLSY

Who cave hia the ineatructiono?=—=ha otionoel
il Comdrnde 10

temy bt who in pactiedlrf=—Tint I couldn®t
KoWe

Bowr T owont to tell you siaing thot not only
caB ho 8 we.bor oF tiw lleiieg bat Ne was n wenbor of tho
pationad ol n vosaand, and that e know thoe intemal
worlidnesg of the cationsd ifish Corwandle——It wouldn't bo
coreeot to way e was a aciber of tue diotional ligsh
oLl «

okl T want to put w you not only did he know
of ¢ho internal workines oi btoe sationnd ish Oowsond, 20
bt e wos CJdlly alive to ihae Ltifl'iﬂul{!:‘fau of the
Fatlonud oipgh Couuinndiesesjuciy ouod |

in eowscetion witn tae plam ol sebotoge to
start oif withim=—= aoll, [ vouldn't exolwie it ns o
apeoibility.

L ud gy vecaupe if you look at this documcent
xiodbdt a2 L T ey trovble cowr lordoidp just to turn
to page 10 of the Jiret volumes Took wiw:t e saye thers
on the pege jou'. ¢ ot there, it'o poge 2 of the firot
i rbe (e Voldveles exnloing to wefernice how the firut 30
part ctarto). TY% not sodns to pond it oll, T Juct
solne 10 rood pone of the coantencege=—-7lich porosroph?

Teke tho flrost peoroscroaphe "oe are uwaingg a
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wutordal called Yisruite." Ghen ho seys "Wi" he's referring
to the seile =i cioould m:i.p;mua $0e S

icBe il noxt o Auyl:ig vdca?" which he
says 1o a L‘u.u'tiliﬁ‘:ar,"mt it is under striet control,
It 1o owr intvention 1.1.5 Lse Andniwss Foragraph 2. lHoave
you ot timitbe—=icu, 1"o zot tuot.

Yota Je l*t_:l.r.- s our intention to niX" and he
Given youl tus Juttiloe==—=Yoo, t

Look at 4. "Peotrol boiibs. Lo are usin: o
wlXture of congine anc olic fablospoon of sulphuric aeid. 10
-¢ are detopnting'. .opooking on Lohalf 0f tho iefie dw—
LUGe ‘

"He & Live used a wixture of Glycorine and
veruansenisto of  ottooe? Jo find tois unsatistfoetory.
nd T —un,

it's not sposkding loro of the unite of the
viene L@'s wpoaking now or the difilculiios wihich the
wicle organivntion iu experdoneins throushout tha
eountryd Low look ut the noext peragraph "Our wain
charges havo boon dyncmite or pelaynite Wlliﬂll we have 20
prived with flwiinlune Jwr detonators contain pulmonate
ol coroury winleh is inperted in a curtridge of cordax,
#0've alod wied A Juse wideh hoe & core of black powder
wiileh burne ot tue roate of 40 seconds to the foot.e ‘e
hove obtoined all those by rolus on mines ond quarry
wagaezines cr purc.aced from workors thure"y I thon
put 1o ,}"Dl;. he knows what was done in ﬂutui; The theflt
o1 dynoaitoe Trow agozincel e knows whet was done in
Jdolennegburg acecrding to the evidence of the lerbaliut,
that dynenite was cbtained froa workers who work on wines! 30
ind you want to tell his lordshlp that when he went over—

sCes in Jeocciber 1952, he was not on the lNational iligh

vouwandl=——Yca, last veck T fnde an atteapt to explain
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tnige Uolircich uelos wGy s wWus 2 occnbor ol the
cegindeal Coaittoo, tuw L usod w oword hoerey I cold
the function of tho Jjeouodeal veaalttee, thot 1o now at
buw top lovel, Lae Junebion of the eeliniesl dcillitee
Was to 0srry Oub died Posenren worh witn o viow o gde
wiodng tie oconleadl Onccittecn of the Nogionol Counanda,
nnd when e wars "we" Leres aa nntueally iz ocpoaking of
tae wioly m.'k_',-.ml-.;..:i.'ig;*rn. Do%s azeceinting hi.coll sith
tig whole or ailoctiony Lo e e Or znlunticn, and I
don't tidnieese 1o
hebto wihat T oowettine 1Yo Joule-—— oyt that
woud not wean  thot he vag on the Yrtlonal Hish Coimuand,
Dot you ooy ue weg nonoowcr of tne Uccimleoal
Uouwadttoe of Lhe i diet love] Ve coaite oot
ik Fourr awa councole Thiowh youe spolo that
about tho eve il 1;1-£q¢ lovelsze Gl fonticusd izh
COuantifidy Lol w dobicl Goweana ghd tne imdtls of tho oWKeld
——lCg L0g N0y ! tiirk yoo micunderateed ity insclar oo
Loaddng: wy evivwseo reloted to sil=tduwdtiess, sach na
tocimical CooLittocne Or Inclanto, wWe did noty in 20
thic Litpecl eu 00 o0 Lodicate tintg n .’E}:::miu:- wuuittoe
at the .woioied Lovol van onw on L0 Lowols ol LS AslieVe
40 werely an ar ol e osdon il Loaunnde windlarly,
ceolnieal Towoittou @i too i oot Lowel Lo 2 Lilie
cowiiitee ia woildd tacrellore, nod JTontaro in Lue depe-
eription ol o wle.ebare or Wl
L@y LD Jouw ooy In jowe avidonee in chuief,
Tt Lo ceite Opemited ot 10000 lovolygPe——u0oicCiy L
BULil wniy oule
T i oot wao Lo L otionod UAsh U6 adiidie—— 30
the cndleonnd Cioa i oe.ands
e wlbCuiin Ve Lo dgadidid Gl T e—"

Lecdonid COacdd
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. Arat oy loded was the units of tho Liele Te—
thot'e rijely oul iden lae oubecgsidttecs which were
mljul-m‘tﬂ CcL Cltiner Cuge  eodonul guannd or the sationad
wih Cowtnd, oo rov dn blcoagelvoeoy consdtitutin: o level.
it would not Lo corceet WO LSOy Lol

oo e O peobor ol tho Toewndieal Counditee of
the Loglomd oooond o the o ationnd Jih Couand e
I deg your -mrien?

g 0 a oeibor ol tike Ceclnienl Cowusltteo of
Tie Logdon 1 oGdimh Covdatiiile o @ iU toe Tooomilosd Counittee 10
at the hig: ot luval,

Tant'e the Dational Ligh Couisauid Peee—iog,

Pnaatooall S putning to yous I want to put
it to youy vt not anly wng ne B ocaber of the natigrnl
g SOty % e wis audeu DY tae LAl Ccuaunnd to
untortate, ot Do only aeecirdibe, oo s nlosion of
trepoon cLzordle——1 deny Lt g wWas a woubor of the
;idgh Jvouzpnd,

Aol wnily to leosn hov o oo hodngture explouivaoan,
vat aloe Low Lo oot Gilitnrs pesigtmoce froo countricg 20
wairdendly 0 ool UrLoufe——o od Lo dAnotmictions to
WO thits

Cul e did 0 courvauy M ot Par 08 Bhot P
ARDOXALing: o LuCdlicutloe

cdes wde 11 wll oon hin oon?e—-It's olready
Anddcoted i o wotweunl vt oo ap An oy neld evidancae,
RUEre was u v ipn o0 L olfeot et tore odoclono
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